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شهرداری توان تأمین بودجه آن را ندارد

استاندار قم اعلام کرد؛

 ممنوعیت برگزاری مراسم ختم و عروسی 

عادل فردوسی پور به شلاق محکوم شد؟!

سامانه  راه اندازی  به  اشاره  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
تمام  این سامانه  شفافیت شورای اسلامی شهر قم، گفت: در 
و  شهر  اسلامی  شورای  بودجه  و  عوارض  تعرفه  سرفصل ها، 
شهرداری به صورت شفاف ارائه شده است.  عبدالله جلالی در 
چهل و پنجمین جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
استانداری  کرامت  سالن  در  که  قم  بحران  به  پاسخ  عملیات 
برگزار شد، با اشاره به اینکه بیشترین حجم مراجعات مردم به 

شهرداری ها برای صدور پروانه ساختمانی است، اظهار کرد: 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: مبلغ 25 میلیارد و 500 
میلیون تومان بابت هزینه های سال 98 مراکز درمانی طرف قرار 
داد در امسال پرداخت شده است .  محمد رضا فخاریان قمی پیش 
از ظهر روزپنجشنبه  در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به شمار 
بیماران خاص که از خدمات بیمه سلامت در استان قم بهره می 
برند، اظهار کرد: 164بیمار پیوند کلیه، 444 نفر بیمار دیالیزی و 
487 نفر بیمار ام اس از خدمات این بیمه در استان قم بهره می 
برند. وی با اشاره به مراکز طرف قرار داد بیمه سلامت در استان قم، 

رئیس شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:

راه اندازی سامانه شفافیت در 
شورای اسلامی شهر قم 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم  خبرداد:

پرداخت 25 میلیارد تومان 
مطالبات مراکز درمانی 
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روزنامه

1

باند سارقین حرفه ای که پس از سرقت خودروهای مدل بالا با جعل پلاک و سند 
و دستکاری مشخصات ، آنها را به فروش می رساندند، شناسایی و تا کنون بیش از 
20 دستگاه از خودروهای مسروقه به مالکین تحویل شده است.   به گزارش روابط 
عمومی دادسرای قم، فاطمه صنعتگر، دادیار رسیدگی کننده به پرونده بیان کرد: 
در پی وقوع سرقت خودروهای مدل بالا در سطح استان و عدم کشف آنها، بلافاصله 
شناسایی سرنخ ها و شگرد سارقین در دستور کار قرار گرفت و در تحقیقات اولیه 

مشخّص شد اعضای این باند در ابتدا خودرو های تصادفی و سوخته را در نقاط

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم گفت: باغ پرندگان به واسطه 
وسعتی که داشته بعد از باغ پرندگان تهران، دومین مجموعه بزرگ در سطح 

کشور است و با 5 هزار پرنده و بیش از 200 گونه ای پرنده ای افتتاح می شود.
مسعود بخشی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه باغ پرندگان، اظهار داشت: 
موقعیت یابی این پروژه در قم به لحاظ توپوگرافی در منطقه مناسبی است و 
آوینی مورد طراحی قرارگرفته است.  دامنه بین دو کوه در محدوده شهید 
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه طراحی ۱00 درصدی

دادیار شعبه 22 دادیاری دادسرای شهرستان قم تشریح کرد:

جزییات انهدام باند سارقین خودروهای لوکس 
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم عنوان کرد :

باغ پرندگان قم دومین مجموعه بزرگ در کشور 
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بستر سرمایه گذاری خارجی در قم فراهم شود
سرمایه گذاری انجام شده در قم ناکافی است

مجلس فضایل یا عجایب!
از دو ماه از مدت قانونی خود  مجلس یازدهم، کمتر 
را پشت سر نهاده است . مجلس،  بر اساس آیین نامه 
دخلی در هفته های ابتدایی، به موضوعاتی مانتد بررسی 
اعتبارنامه ها و تشکیل کمیسیونهای تخصصی می پردازد. 

اما مجلس یازدهم در همین هفته های ابتدایی، به طور کم سابقه ای به حاشیه دچار 
شده است.مرور این حاشیه ها می تواند جالب باشد: ۱- ترکیب کمیسیونهای مجلس 
یازدهم، خبرساز شد.حضور پنج روحانی در کمیسیون کشاورزی و اختلافات درباره ریاست 
کمیسیون اصل نود، از نمونه های اختلاف میان نمایندگانی است که بیشتر آنها گرایش 
سیاسی مشابهی دارند و این انتظار وجود دارد که دست کم بتوانند درباره موضوعات 
داخلی خود، به توافق برسند. ۲-مجلس یازدهم، با شتاب به تقابل با دولت پرداخت.جمع 
آوری امضا برای استیضاح رییس جمهور و برخورد تند و توهین آمیز با وزیران به ویژه ظریف، 
نشان داد، برخی نمایندگان  در شرایطی که آمریکا تلاش می کتد با اعمال شدیدترین 
فشارها بر ایران به اهداف خود دست یابد، هیچ ابتکاری مگر برکناری رییس جمهور 
منتخب۲۴ میلیون ایرانی و پرخاش به وزیر امور خارجه، به ذهنشان نمی رسد.البته، مقام 
معظم رهبری، هوشمندانه به این نمایندگان تذکر دادند و تصریح کردند تهمت و نسبت 
ناروا به وزرا، اشتباه است و دولت تا آخرین روز زمان قانونی، به فعالیت ادامه می دهد. ۳- 
اظهارات نمایندگان مجلس یازدهم نیز خبرساز بوده است.قالیباف رییس مجلس، درباره 
ضرورت تلاش وزارت خارجه برای بازگشت دارایی های ایران، به گونه ای سخن گفت که 
گویا نقش خود را درباره سرنوشت معاهدات مربوط بهF ATF  و  تشدید مشکلات مربوط به 
تبادلات بانکی با خارج، فراموش کرده است. اظهار نظر برخی نمایندگان درباره قتلهای 
ناموسی،  اجبار جوانان به ازدواج و مسدودسازی شبکه های مجازی، با واکنشهای گسترده 
ای روبرو شد.شاهکار کم سابقه را البته رفیعی نماینده تهران، آنگاه به نام خود ثبت کرد که 
تولد فرزند نماینده اصفهان را به مقامهای عالی رتبه و مردم ایران تبریک گفت.می توان به 
طور قاطع گفت اگر زمینه مناسبی برای مشارکت بیشتر مردم تهران در انتخابات فراهم بود، 
دیگرانی به مجلس راه می یافتند که دست کم می دانستند برای تبریک تولد کودک همکار 
خود، از چه ادبیاتی استفاده کنند. ۴- موضوع اعتبار نامه تاج گردون، منتخب گچساران 
نیز سرانجام جالبی داشت.اعتبارنامه او به سبب اتهام های مربوط به فساد، مورد اعتراض 
قرار گرفت. اما آرای نزدیک به هم مخالفان و موافقان، نشان داد هرچند نمایندگان مجلس 
یازدهم گرایش سیاسی مشابه دارند اما حتی درباره موضوعات مربوط به شعارهای اصلی 
خود، نمی توانند به توافقی فراگیر دست یابند. ۵-مشاجره تند دو نماینده مجلس-که به 
لحاظ سیاسی، بسیار به یکدیگر نزدیک هستند- تعحب آور بود.حاجی بابایی، نماینده 
همدان و امیرآبادی، نماینده قم، روز چهارشنبه درباره موضوعی کم اهمیت آن چنان بگو 
مگو کردند که مشابه آن را در دوره های گذشته، تنها میان نمایندگان جناح های رقیب و بر 
سر موضوعاتی مانند برجام و اصلاح قانون مطبوعات شاهد بودیم. ایران امروز با مشکلاتی 
متراکم روبروست.آشکاراست مجلس وقتی می تواند برای حل این مشکلات گام بردارد که 
با پایبندی به منافع ملی و اصول اخلاقی، مجلس فضایل باشد.مجلس عجایب- که به 
جای تصمیم گیری  کارشناسانه و توجه به موضوعات اساسی،  به حاشیه های بی حاصل 

و راهکارهای اشتباه توجه کند-تنها سبب ناامیدی مردم خواهد بود.

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس:

 راهی به جز تعامل و همکاری با یکدیگر نداریم
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه برای رفع مشکلات کشور باید 
با اتحاد و همدلی کارها را پیش ببریم تاکید کرد: غیر از این تعامل و همکاری راه 

دیگری نداریم. 
مجید نصیرایی با اشاره به بیانات اخیر مقام معظم رهبری خطاب به نمایندگان 
مجلس بر توجه به موضوع اتحاد و تعامل در رویارویی با مشکلات پیش روی کشور 
تاکید کرد گفت:علت موفقیت ما در مقابله با دوره اول شیوع کرونا نسبت به دیگر 
کشورهای جهان همین اتحاد و کنار هم بودن بود؛ در این موضوع همه کنار هم 

بودیم؛ دور یک میز نشستیم و همه ظرفیت ها را به کار گرفتیم.
وی افزود: در این حوزه دولت، نهادهای حاکمیتی، خیرین، ظرفیت های مردمی 
و گروه های جهادی، همه و همه کنار یکدیگر متحد شدند تا در نتیجه توانستیم 
دوره اول شیوع را مدیریت کنیم؛ اکنون هم اینگونه است، برای مواجهه با ادامه این 

بیماری باید همان مدل اتحاد را حفظ کنیم.
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استاندار قم تاکید کرد:

سند تحول فرهنگی اجتماعی قم شود
استاندار قم با بیان ضرورت کار در مسیر کاهش آسیب های اجتماعی بر عملیاتی سازی 

سند تحول فرهنگی اجتماعی قم تاکید کرد.
بهرام سرمست ظهر روزپنجشنبه  در جلسه با مدیران اداره کل بهزیستی، که همزمان با 
هفته بهزیستی در سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد، ضمن تبریک 
هفته بهزیستی و گرامیداشت یاد و خاطره شهدای بهزیستی، اظهار کرد: طرح های 
مرتبط با ارائه خدمات اجتماعی در راستای اسناد بالادستی و شورای عالی اجتماعی 
کشور بوده باید در این زمینه اقدامات جامع صورت گیرد. استاندار قم مصوبات شورای 
عالی اجتماعی کشور را مورد توجه و عنایت مقام معظم رهبری دانست و افزود: مقام 
تاکیدات مهمی برای حل مسائل فرهنگی و  و  معظم رهبری و رئیس جمهور توجه 
اجتماعی قم دارند و بر این اساس سال های گذشته سند تحول فرهنگی اجتماعی استان 
قم تدوین شده است. سرمست با اشاره به اقدامات و مأموریت های گسترده سازمان 
بهزیستی، اضافه کرد: در حوزه پیشگیری و درمان مسائل و آسیب های اجتماعی، در 
کنار دستگاه های دولتی، نیاز به حضور تشکل های مردمی و  سازمان های مردم نهاد امری 
بدیهی است. وی ادامه داد: زیستن و همزیستی به سبک زندگی و نحوه تعاملات گروهی 
مرتبط است و باید الگوگیری از متن جامعه با استفاده از تشکل های مردمی در دستور کار 
مدیران قرار گیرد که در این راستا مراکز ارائه خدمات اجتماعی مثبت زندگی نقش بالایی 
در الگودهی و الگوپذیری از جامعه را دارند. استاندار قم اهمیت کاهش فشارهای روزمره 
بر بنیان خانواده را مورد توجه قرار داد و گفت: ترویج مثبت اندیشی در شرایط کنونی 
جامعه بیش از هر زمان دیگری اهمیت دارد و بویژه این مهم باید در مورد اقشار ضعیف 
جامعه که با محرومیت، معلولت و کمبود روبرو هستند بیش از دیگر اقشار مورد توجه 
باشد. وی خاطرنشان کرد: راهکار برون رفت از بحران های اجتماعی و کاهش آسیب به 

خانواده ها هم افزایی و تعامل همه جانبه بین گروه های مختلف در جامعه است.
 

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم مطرح کرد:

آسیب جدی به مشاغل فرهنگی و هنری 
با شیوع کرونا

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم،  تاکید کرد: مشاغل فرهنگی و هنری استان با 
شیوع کرونا آسیب بسیار جدی دیده اند که تامین تسهیلات قرض الحسنه برای جبران 
بخشی از این آسیب نیاز به مساعدت مسئولان بویژه استاندار قم دارد.  سید موسی 
حسینی کاشانی روز چهارشنبه در چهل و پنجمین جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی 
و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران قم درسالن کرامت استانداری افزود: پیش از این 
با دستور استاندار قم، تسهیلات قرض الحسنه به ۱۰۰ خبرنگار استان برای جبران 
این  امیدواریم  که  شده است  پرداخت  کرونا  شیوع  از  ناشی  خسارت های  از  بخشی 
موضوع پیرامون سایر اهالی هنر نیز تحقق یابد. وی ادامه داد: تعطیلی چند ماهه تمام 
فعالیت های فرهنگی و هنری، ضربه سنگینی به اهالی هنر قم وارد کردهاست که تاکنون 
با پیگیری های انجام شده پرداخت وام به ۵۷ تن از فعالان فرهنگ و هنر استان تصویب 
شده است. حسینی کاشانی، با اشاره به تشکیل ۱۸ جلسه شورای اطلاع رسانی استان 
پیرامون کرونا افزود: این شورا با ۱۱۲ مصوبه یکی از شوراهای اطلاع رسانی موفق درکشور 
است. وی با اشاره به اهمیت نقش رسانه ها درترویج  رعایت مسائل بهداشتی در جامعه 
گفت: آموزش ها و اطلاعات مورد نظر دانشگاه علوم پزشکی آماده شده و در روزهای آینده 
در اختیار خبرنگاران و اهالی رسانه استان به منظور تولید محتوای رسانه ای قرار می گیرد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم،  با تاکید بر ایجاد اقدام های ایجابی برای رعایت 
پروتکل های بهداشتی دراستان گفت: فرهنگ سازی برای تغییر سبک زندگی متناسب 

با کرونا ضروری است.

رییس سازمان صنعت ،معدن و تجارت استان قم:

۷۸ فقره کارت بازرگانی درقم صادر شد
 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای سالجاری تا پایان خردادماه 

۷۸ فقره کارت بازرگانی برای انجام فعالیت های تجاری در استان صادر شده است. 
محمود سیجانی ، بیان کرد: در این مدت تعداد ۴۵ کارت بازرگانی در بخش تولیدی 
و ۳۳ کارت بازرگانی در بخش تجاری صادرشد که نقش مهمی درتوسعه فعالیت های 
اقتصادی استان خواهد داشت. وی افزود: درحال حاضر۶۳۴ فقره کارت بازرگانی فعال 

در استان قم وجود دارد که ۴۹۳ فقره آن تولیدی و ۱۴۱ مورد آن تجاری است.

ولادمیر  با  تلفنی  گفت وگوی  در  جمهوری  رییس 
پوتین با قدردانی از مواضع روسیه در حمایت از برجام 
بر  آمریکا،  یکجانبه گرایانه  سیاست های  با  مقابله  و 
توسعه و تعمیق روابط تهران- مسکو در همه زمینه ها 

تاکید کرد. 
روز  روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
پنجشنبه در گفت وگوی تلفنی با "ولادیمیر پوتین" 
رییس جمهور روسیه، توسعه همکاری های دوجانبه 
سیاسی،  سطوح  تمامی  در  را  مسکو  با  متوازن  و 
اقتصادی، علمی و فرهنگی مورد تاکید قرار داد و از 
رایزنی ها و مذاکرات مسوولان دو کشور برای اجرایی و 

عملیاتی شدن توافقات ابراز خرسندی کرد.
برگزاری  به  اشاره  با  گفتگو  این  ادامه  در  روحانی 
نشست مجازی سران سه کشور ایران، روسیه و ترکیه 
با هدف برقراری صلح و ثبات و آرامش در سوریه، بر 
ضرورت ادامه همکاری های سه کشور در روند آستانه 
برای تحقق این هدف به ویژه در زمینه مسائل انسانی 

تاکید کرد.
بر اهمیت حفظ و  تاکید  رییس جمهوری  ضمن 
به عنوان یک تعهد بین المللی  اجرای کامل برجام 
برای طرفین امضاکننده آن، مقابله با یکجانبه گرایی و 
اقدامات و تلاش های اخیر آمریکا برای مقابله با پایان 

تحریم های تسلیحاتی ایران  را ضروری دانست.

روحانی همچنین با اشاره به وضعیت شیوع بیماری 
اوج گیری  و  ایران و دیگر کشورهای جهان  کرونا در 
دوباره این ویروس طی یک ماه گذشته، بر ضرورت 
همکاری دو کشور و تبادل تجربیات در مقابله با این 

بیماری تاکید کرد.
رییس جمهور روسیه نیز در این گفتگو در تشریح 
مواضع این کشور در خصوص برجام گفت: همچون 
حمایت  بین المللی  سند  این  از  گذشته  سال  پنج 

می کنیم و بر اجرا و حفظ آن اصرار داریم.
ولادیمیر پوتین همچنین توسعه روابط با ایران در همه 
زمینه ها را مورد تاکید قرار داد و افزود: از همکاری با 
ایران در زمینه مقابله با بیماری کرونا و تبادل تجربیات 

استقبال می کنیم.
بر  گفتگو  این  در  همچنین  روسیه  جمهور  رییس 
تداوم حمایت های این کشور از مواضع ایران در مجامع 

بین المللی تاکید کرد.

روحانی در گفت وگوی تلفنی با پوتین مطرح کرد؛

تاکید بر ضرورت مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا

 دبیر شورای نگهبان گفت: همین گرانی های مستمر مردم را کلافه کرده و روز 
افزون است و مسائل بیکاری و مشغله، مسائلی است که همه مسئولان باید متوجه 

باشند و هر کسی هر کاری که می تواند انجام دهد.
آیت الله احمد جنتی در پاسخ به این پرسش که بی تعارف ترین جمله شما درباره 
وضع کنونی کشور چیست؟ گفت: سفارشی که به مسئولان دارم این است که هر 
کسی که کمترین تا بیشترین مسئولیت را دارد به داد مردم برسد؛ مردم بر ما حق 
دارند، مسئولیت های ما امانت های خداوند است نزد مسئولان و خدا بندگان را 
دوست دارد. آیت الله جنتی تاکید کرد: ما باید خدمتگزار بندگان خدا باشیم، این 
مردم را باید رعایت کرد، باید به آنان رسید از نظر مسائل گرانی، همین گرانی های 
مستمر مردم را کلافه کرده و روز افزون است و مسائل بیکاری و مشغله، مسائلی 
است که همه مسئولان باید متوجه باشند؛ هر کسی هر کاری که می تواند کند؛ 

نمایندگان مجلس، دولت، نیروهای مسلح باید به داد مردم برسند.
دبیر شورای نگهبان در عین حال گفت: تشکر می کنم که خیلی ها برای معیشت 
مردم کار می کنند، ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( از مراکز بسیار موفق 
است، خیلی کارهایی می کند که به داد مردم برسد، همین بسته هایی هم که 
می فرستند برای مردم، بخش عمده اش را خیران اهدا می کنند و بعد هم نهادهایی 

مانند ستاد اجرایی فرمان امام )ره( این بسته های معیشتی را توزیع می کنند.
وی همچنین گفت: سفارش من به همه، این است که به مردم رسیدگی کنند 
مردمی که واقعاً این قدر خدمت کردند، چقدر شهید و مجروح دادند، چقدر آواره 
شدند، چقدر مشکلات را تحمل کردند، این ها به ما حق دارند که به آنان برسیم، 
انتظار دارند که به آنان برسیم در کاری که می توانیم و هر خدمتی که می توانیم 

باید بکنیم.

آیت الله جنتی:
گرانی های مستمر مردم را کلافه کرده است

رییس اتاق بازرگانی استان قم تشریح کرد:

 فرصت ها و چالش های 
سرمایه گذاری در قم

وزیر امور خارجه گفت: ما نه یک متر زمین و نه 
حتی حق بهره برداری انحصاری از یک وجب خاک 

ایران را به چین و هیچ کشور دیگری نداده و نخواهیم 
داد.

به  اشاره  با  خارجه  امور  وزیر  ظریف  محمدجواد 
قرارداد ۲۵ ساله بین ایران و چین، گفت: ما در مرحله 
مذاکره هستیم و در این مرحله حداکثر باید مجوز 
مذاکره از دولت گرفته شود که وزارت امور خارجه این 

مرحله را پشت سر گذاشته است.
وی افزود: هنگامی که به مرحله توافق برسیم، اگر 
تعهد قانونی در این قرارداد باشد، ما باید آن به مجلس 
ارائه دهیم. در غیر این صورت به عنوان مصوبه دولت، 

مجلس در تطبیق قوانین به این قرارداد ورود خواهد 
کرد، لذا این قرارداد هیچ وقت بر مجلس پوشیده 
نخواهد ماند. رئیس دستگاه دیپلماسی در واکنش 
به اخبار مربوط به واگذاری جزایری چون کیش به 
موجب قرارداد ۲۵ ساله با چین نیز اظهار داشت: 
هم  ذره  یک  حتی  نیست.  درست  موضوعات  این 
واقعیت در موضوعات مطرح شده وجود ندارد. ما نه 
یک متر زمین و نه حتی حق بهره برداری انحصاری از 
یک وجب خاک ایران را به چین و هیچ کشور دیگری 

نداده و نخواهیم داد.

ظریف: سند پس از توافق به مجلس می آید

یک وجب از ایران را به چین نمی دهیم

میزان سرایت کرونا در قم سه تا پنج برابر افزایش یافته است
قم در آستانه ورود به وضعیت قرمز کرونا قرار دارد

حسن بختیاری زاده*
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رییس جمهوری با اشاره به بهره مندی ۹۹.۹ درصد جمعیت شهری از آب 
شرب بهداشتی گفت: در آغاز پیروزی انقلاب ۲۷ تصفیه خانه در کشور داشتیم 
و با اقداماتی که تا پایان سال صورت می گیرد ۱۶۷ تصفیه خانه خواهیم داشت؛ 

یعنی تصفیه خانه های کشور بیش از ۶ برابر نسبت به قبل انقلاب است. 
در  ملی  مهم  های  پروژه  افتتاح  از  هفته  چهاردهمین  در  جمهوری  رییس 
حوزه های مختلف با شعار »تدبیر و امید برای جهش تولید«، تاکید کرد که افتتاح 
این پروژه های مهم در سراسر کشور و مهمتر از همه طراحی و اجرای آنها به دست 

دانشمندان و متخصصان ایرانی، افتخاری بزرگ برای همه ایرانیان است.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز پنجشنبه ضمن دستور آغاز 
بهره برداری رسمی از ۱۸ پروژه ملی در حوزه آب و برق در استان هرمزگان، 
اظهارداشت: با وجود همه تحریمها و فشارهای دشمنان، هم اکنون حدود 
۹۰ درصد امور طراحی و اجرای پروژه های مهم صنعت پیچیده برق به وسیله 
متخصصان توانمند ایرانی انجام می گیرد که باید به سمت خودکفایی کامل در 
این صنعت پیش برویم.  روحانی با اشاره به نقش مهم و راهبردی استان هرمزگان 
در کشور و از همه مهم تر مردم بسیار خوب و وفادار و مرزدار این استان گفت که 
جاسک به زودی به یک بندر بسیار مهم صادراتی نفت ما تبدیل می شود و بنابراین 

جایگاه این استان روز به روز رفیع تر و مهم تر خواهد شد.
رییس جمهوری با قدردانی از همه دست اندرکاران وزارت نیرو، سرمایه گذاران و 
کارآفرینان در بخش خصوصی و شرکت های وابسته به دولت، عمومی غیردولتی، 
کارگران، مهندسین، طراحان و همه آنانی که در عرصه خودکفایی کشور می 
کوشند، گفت: امروز با تلاش این عزیزان در بخش های مختلف  کشور از جمله 
در بخش های تصفیه آب و رساندن آب به روستاها، بخش فاضلاب، نیروگاه ها و 

آب شیرین کن ها، کارِ عظیم و بزرگی انجام گرفته است.
 روحانی اظهارداشت: در ابتدای انقلاب اسلامی تنها ۷۴ درصد جمعیت 
شهرها از آب بهداشتی برخوردار بودند که این رقم اکنون به ۹۹.۹ درصد رسیده 
و در حوزه تصفیه خانه ها نیز از ۲۷ مورد با محاسبه اقداماتی که تا پایان امسال 
می شود، به ۱۶۷ تصفیه خانه خواهیم رسید که این رقم یک افزایش شش برابری 
را نشان می دهد. رییس جمهوری به توسعه بخش ساخت تصفیه خانه های 
فاضلاب در کشور اشاره کرد و گفت: در آغاز انقلاب اسلامی فقط ۴ تصفیه خانه 
فاضلاب در کشور بود که این رقم با یک افزایش ۶۳ برابری، تا پایان امسال به  

۲۵۵ تصفیه خانه فاضلاب خواهد رسید.
 روحانی افزود: آنهایی که می گویند انقلاب چه کار کرده، انقلاب اسلامی فقط 
در بخش تصفیه فاضلاب نسبت به قبل از انقلاب ۶۳ برابر تلاش کرده و ما دست 

همه مهندسین و کارگران را می بوسیم.
رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت بهره گیری بهینه از همه منابع آبی کشور 
از جمله آب دریاها گفت: امروز حدود ۲۶ میلیارد متر مکعب آب دریاها بدون 
نمک زدایی در اختیار استانهای ساحلی قرار می گیرد و همزمان برای استانهای 
ساحلی بیش از ۴.۴ میلیارد مترمکعب آب نیز جهت شیرین سازی در نظر گرفته 

شده که با فرایند شیرین سازی این رقم به ۱.۴ میلیارد متر مکعب می رسد.
حسن روحانی با تاکید بر اینکه باید از آب دریا در چارچوب محیط زیست 
استفاده کنیم، افزود: برای تامین آب مورد نیاز استانهای غیرساحلی همانند 
خراسان جنوبی، کرمان، یزد، سمنان و حتی خراسان رضوی هم ۳.۷  میلیارد 
مترمکعب آب در نظر گرفته شده که  این رقم هم بعد از فرایند شیرین سازی به 

۱.۳ میلیارد متر مکعب خواهد رسید.
رییس جمهوری سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه شیرین سازی و 
انتقال آب دریاها به بخش های مورد نیاز در کشور را ضروری خواند و گفت که با 
این اقدام سرمایه گذاران به اصل سرمایه خود و سود حاصل از آن دست خواهند 
یافت. حسن روحانی اظهارداشت: هم اکنون ۶۱ آب شیرین کن در کشور فعال 
است که ۳۶  مورد آن در استان هرمزگان است و در این میان ۹ مورد از ۲۴ آب 

شیرین کن در حال تاسیس نیز به این استان اختصاص دارد.
رییس جمهوری با اشاره به اهمیت نقش آب و برق در توسعه و عمران کشور 
گفت: به این ترتیب در مجموع بزودی ۸۵ آب شیرین کن در کشور فعال خواهد 
بود که ۵۴ مورد آن در دولت تدبیر و امید به ثمر نشسته یعنی از ۴۸۵هزار متر 
مکعب آبی که از آب شیرین کن ها تا پایان سال بدست خواهد آمد، ۳۳۰ هزار 

مترمکعب آن، به دولت یازدهم و دوازدهم مربوط می شود.
حسن روحانی همچنین با بیان اینکه مردم با فرهنگ با صرفه جویی در مصرف 
آب و برق ما را یاری کنند، گفت: در این شرایط خاصی که با شیوع بیماری کرونا 
ایجاد شده، تامین آب و برق اهمیت بیشتری یافته است و مردم با فرهنگ بلند 

خود لازم است با مصرف بهینه، وزارت نیرو را در این عرصه یاری و کمک کنند.
رییس جمهوری همچنین رساندن آب به منطقه محروم بشاگرد را خبری خوب 

برای همگان دانست.

رئیس ستاد قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت )ع(  خبرداد:

کمک ۸ میلیارد تومانی به نیازمندان و 
بیماران کرونایی

رئیس ستاد قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت )ع( گفت: ۸ میلیارد و ۵۴۳ میلیون 
تومان از سوی این قرارگاه با مشارکت خیرین و نیکوکاران در سه مرحله جهت خدمات 

رسانی به مردم آسیب دیده و بیماران کرونایی هزینه شد. 
محمود پارچه باف پیش از ظهرروز چهارشنبه در نشست خبری با اشاره به اقدامات 
ستاد قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)ع( در ایام شیوع ویروس کرونا در قم اظهار کرد: 
این ستاد به صورت مردمی از هفته نخست اسفندماه سال گذشته فعالیت های خود 

را در راستای کمک رسانی به مردم آغاز کرد.
وی با بیان اینکه خدمات رسانی به مردم در قالب قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت 
)ع( در دو بخش اجرایی و مالی در سه مرحله آغاز شد، اظهار کرد: در مرحله نخست 
و بین طلاب، جهادگران،  تهیه  به صورت روزانه ۲ هزار و ۵۰۰ پرس غذای گرم 
بیمارستان ها و خانواده هایی که با ویروس منحوس کرونا دست به گریبان بودند 

توزیع شد.
پارچه باف با عنوان اینکه در ادامه خدمت مومنانه در مرحله نخست آب میوه و 
کیک به عنوان میان وعده و بسته های بهداشتی شامل دست کش، محلول ضد 
عفونی کننده و ماسک نیز توزیع شد ادامه داد: در مرحله نخست مبلغ یک میلیارد و 

۲۲۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بابت اقدامات عنوان شده هزینه شده است.
رئیس ستاد قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت )ع( به اقدامات انجام شده در این 
مرحله اشاره و تصریح کرد: در این مرحله ۳۳۰ هزار ماسک تهیه و در سطح موکب 
های سلامت و منازل در سطح شهر قم توزیع شد. وی اقدامات این ستاد در دومین 
مرحله خدمات رسانی به مردم در ایام شیوع ویروس کرونا را مورد اشاره قرار داد و بیان 

کرد: در این مرحله به ۱۲ هزار و ۱۴۱ نفر کارت هدیه  ۵۰۰ هزار تومانی اهدا شد.
پارچه باف ادامه داد: در سومین مرحله خدمات رسانی این ستاد به مردم آسیب 
دیده ناشی از شیوع ویروس کرونا ۵ هزار بسته معیشتی شامل ماکارانی، برنج، روغن 
و ... به ارزش هر بسته ۲۵۰ هزار تومان توزیع شد. وی ضمن تقدیر از تمام مشارکت 
کنندگان در امر خیر خدمت رسانی به مردم در ایام شیوع کرونا گفت: با همت و 
مشارکت خیرین ۸ میلیارد و ۵۴۳ میلیون تومان در سه مرحله جهت خدمات رسانی 
به مردم آسیب دیده و بیماران کرونایی هزینه شد. رئیس ستاد قرارگاه مردمی کریمه 
اهل بیت )ع( با اشاره به ایجاد یک بانک اطلاعاتی جامع برای ارائه خدمات در ایام 
شیوع ویروس کرونا ادامه داد: با استعلام از ۵ نهاد توزیع هدیه های ۵۰۰ هزار تومانی 
و بسته های معیشتی صورت گرفت تا موازی کاری صورت نگیرد و این خدمات به 

کسانی ارائه شود که از هیچ نهادی خدمات حمایتی دریافت نمی کنند.
وی با بیان اینکه کمک مردم قم در ایام شیوع کرونا به ستاد قرارگاه مردمی کریمه 
اهل بیت )ع( برمبنای جمعیت بی سابقه بود، تصریح کرد: از خیرین و نیکوکاران 
درخواست داریم هدایای خود را با توجه به شیوع موج دوم کرونا برای کمک به 
نیازمندان و آسیب دیدگان به شماره حساب ۰۱۰۹۰۹۵۷۵۷۰۰۶  یا شماره کارت 

۶۰۳۷۹۹۷۵۴۶۶۸۱۳۵۵ واریز کنند.
پارچه باف در بخش دیگری از سخنان خویش اضافه کرد: با توجه به پیش بینی 
های صورت گرفته مبنی بر گذشت یک پروسه زمانی امکان عادی شدن شیوع این 
ویروس، تعداد ۱۰۰ هزار ماسک تهیه شد که این ماسک ها با قیمت تمام شده بین 
نهادهایی مانند نماز جمعه، آموزش و پرورش، دادگستری و ... توزیع می شود و 
هزینه آن صرف خدمات رسانی به مردم خواهد شد. وی اضافه کرد: در ادامه خدمات 
مومنانه ۵۰۰ خانه در بخش مرکزی قم شامل روستای مسیله، ملک آباد و ... تا دامنه 
دریاچه حوض سلطان شناسایی شدند که تعمیر و مرمت این منازل انجام شود. 
همچنین تهیه ۵۰۰ جهیزیه عروس به نوعروسانی که برای شروع زندگی با مشکل 

جهیزیه مواجه هستند، در دستور کار است.
ساخت 98 خانه در مناطق سیل زده لرستان

رئیس ستاد کمک های مردمی کریمه اهل بیت )س( دربخش دیگری ازسخنان 
خود گفت: کمک های مردم قم برای بازسازی خانه های سیل زده استان لرستان 
در فروردین سال گذشته، منجر به ساخت ۹۸ واحد مسکونی ۶۵ و ۸۵ متری شده 
است. وی افزود : کمک های مردمی برای بازسازی خانه های سیل زده استان لرستان 
در فروردین سال گذشته منجر به ساخت ۹۸ واحد مسکونی ۶۵ و ۸۵ متری از محل 
کمک های مردمی و با مشارکت سپاه علی بن ابیطالب )ع( و تولیت آستانه مقدس 
حضرت معصومه )س( شده است که این واحدها آماده تحویل به مردم مناطق 

سیل زده ابراهیم آباد و دوره چگنی لرستان است.
 

یک فعال فرهنگی و اجتماعی ؛
روستای قمرود در اوج محرومیت قرار دارد

مدیر موسسه خانواده اسلامی و تربیت معنوی خاتم گفت:مردم روستای قمرود در 
اوج محرومیت قرار دارد ولی ما از این مسئله مهم غافل هستیم.

محمدحسین چاووشیان عصر چهارشنبه در نشست خبری خود با اصحاب رسانه 
که در محل سالن اجتماعات فرهنگسرای جوان قم برگزار شد، با اشاره به اینکه مردم 
روستای قمرود در اوج محرومیت قرار دارند اما مسئولان و همه از این مسئله غافل 
هستیم. وی افزود: برای این منطقه و محرومیت های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
آن پژوهش هایی در دست بررسی است اگر به وضعیت فرهنگی و اجتماعی این 

منطقه ورود نکنیم با آسیب های بسیاری روبرو خواهیم شد.
چاووشیان با اشاره به فرمایشات و تأکیدات رهبر معظم انقلاب گفت: باید به مناطق 
مسکونی پیرامون بقاع متبرک رسیدگی شود و نباید محرومیتی در این مناطق باشد 

اما باز این منطقه با محرومیت های بی شماری روبرو است.
وی با اشاره به اینکه طی گذشت بیش از هشت ماه از پیدایش این تشکل سفرهایی 
را به مناطق محروم کشور و استان از جمله سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و 
بویراحمد و همچنین روستای قمرود که به لحاظ فرهنگی و اقتصادی در محرومیت 
به سر می برند، داشتیم افزود: به تازگی نیز طرح محرومیت زدایی از شهرک جمکران 

را انجام دادیم.
شهرک جمکران از محرومترین مناطق محروم قم 

وی ادامه داد: تیم پژوهشی ما هم اکنون ۶ ماه است که در این شهرک مستقر است 
و پژوهش هایی از ۱۰ سال قبل را احصا کرده و بررسی می کنند.

 وی اذعان داشت: شهرک مذکور یکی از محرومترین مناطق محروم قم به شمار 
می آید و از نظر آسیب های اجتماعی نیز اتفاق های تلخی در آن رخ داده که اگر 

پیشگیری نشود، در آینده شاهد وقایع ناگوارتری خواهیم بود.
وی افزود: برای چند منطقه محروم دیگر قم مانند دروازه ری، شهر قائم، انتهای 
نیروگاه و شیخ آباد و همچنین مناطق اطراف قم مانند روستاهای بخش کهک نیز 
طرحی پژوهشی تحت عنوان تعالی خانواده پیشنهاد و در کارگروه آسیب های 
اجتماعی استان نیز تصویب شد، ولی امسال و در شروع کار به دلیل نبودن بودجه 
اجرا نشد. مدیر مؤسسه خانواده اسلامی و تربیت معنوی در بخش دیگری از این 
نشست با تاکید بر اینکه معضل اعتیاد یک آسیب اجتماعی نگران کننده ای بوده 
و مؤسسه خانواده اسلامی و تربیت معنوی با همکاری بهزیستی به طور جدی ورود 
کرده است، گفت: برای این منظور برنامه هایی برای توانمندسازی جوانان و به ویژه 
زنان در حال اجرا است. به گفته وی، این مؤسسه از کم ترین امکانات و با توجه به 
را داشته است  و اجتماعی  محدودیت های مالی، بهترین فعالیت های فرهنگی 
در حالی که موسساتی هستند که بیشترین بودجه های کلان را دارند ولی هیچ 

دستاوردی در زمینه زنان و خانواده نداشته اند.
مدیر مؤسسه خانواده اسلامی و تربیت معنوی خاتم در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به استفاده از فضای مجازی در شرایط کرونایی برای توانمند سازی 
خانواده ها عنوان کرد: در شرایط کرونایی کنونی مؤسسه از ظرفیت های فضای 
مجازی بهترین استفاده را کرده و ۱۰ نشست علمی در زمینه خانواده به طور آنلاین 

برگزار کرده است.
چاووشیان افزود: این مؤسسه یک مؤسسه مردم نهاد غیر دولتی است و نگاه آن 
مردمی در فعالیت های خود از نخبگان مطلوب کشور استفاده کرده است در این 
زمینه هم تالیف هایی در ارتباط با بحث زنان و خانواده این نخبگان ارائه کرده و در قم 
و کشور و هم چنین اروپا به ویژه در کشور سوئیس فعالیت خوب اجتماعی برای زنان 
مسلمان و پناهنده در کارنامه خود دارد.به گفته وی، با توجه به آسیب پذیری زنان در 
زمینه آسیب های اجتماعی هدف این مؤسسه توانمندسازی زنان با بهره گیری از 

آموزش و نشست های علمی است.

نگاهی به تحولات عراق 
در روزهای گذشته در تحولات داخلی عراق برخی 
اتفاقات و تصمیم های دولت و واکنش مربوط به آن، 
شرایط را بگونه ای رقم زده که صاحب نظران نگران از 

روزهای سخت و حتی جنگ داخلی در عراق هستند.
آنهایی که تحولات چند ماه اخیر عراق را با دقت بالا مورد سنجش قرار داده اند بر 
این باورند که مسیر تحولات به سوی رادیکالیزه شدن است و شاید در روزهای آتی 

خبرهای بیشتری از درگیری های داخلی در این کشور بگوش برسد.
از زمان روی کارامدن مصطفی  این نوع نگاه می توان گفت که  درباره چرایی 
الکاظمی نخست وزیر عراق همگان بر این باور بودند که او در میانه رویدادهای اخیر 
عراق روزهای سختی در پیش دارد چرا که از یکسو اخراج نظامیان امریکا از عراق 
خواسته ملت بوده و از سوی دیگر فشار واشنگتن برای ماندن نظامیانش در عراق با 
توجه به نشانه هایی مبنی بر احیای داعش و کاهش کمک های نظامی اش به بغداد، 

فضایی را بوجود می اورد که قدرت انجام هر تصمیم را از دولت گرفته است.
اقتصادی عراق، شرایط  احیای  و  بازسازی  دیگر مسائل مهمی چون  از سوی 
اقتصادی سخت کرونایی و از همه مهمتر برخی معضلات ساختاری همانند فساد 
و تبعیض در شالکه قدرت و تداوم اعتراضات اخیر خیابانی از جمله مسائلی است که 
گریبانگیر این کشور است و شرایط بگونه ای است که کمتر کسی باور دارد حل همه 

این موضوعات حیاتی در توان دولت جدید عراق باشد.
در چنین فضایی تصمیم الکاظمی به محدود کردن فضای عملیات و نقش افرینی 
حشد الشعبی که در سالهای اخیر آزمون خوبی دربرابر تجاوزات داعش داشته، خود 
نشان از درگیری و اختلاف نظری می دهد که افق انتهایی آن بر کسی معلوم نیست 
چرا که حیات سیاسی و نظامی جریان مقاومت در عراق بر بستر اراده ملی شکل 
گرفته ولی جلوگیری از تداوم حیات این نیروها، بر میل خارجی و نیروهای بیرونی 

است و چنین معادله ای سری نامعلوم دارد.
بعلاوه چند اتفاق مهم ازجمله برکناری فالح الفیاض،رئیس هیئت حشد الشعبی 
از دو منصبش بعنوان رئیس دستگاه امنیت ملی و مستشار امنیت ملی،اتهام به 
حشدالشعبی در پی ترور هشام الهاشمی کارشناس امور امنیتی عراق که با الکاظمی 
رابطه نزدیک خوبی داشت ، حمله به یکی از مقرهای کتائب حزب الله عراق با 
مشارکت نیروی ویژه این کشور و نیروهای آمریکایی که به بازداشت ۱۳ نفر از اعضای 
این گروه مقاومت انجامید و استقرار سپر موشکی در منطقه سبز عراق همه از چالشی 

بزرگ خبر می دهند.
حال الکاظمی عازم سفر است و می خواهد به واشنگتن، تهران و ریاض سفر کند تا 
شاید معادله آرامش بغداد را در این رایزنی ها پیدا کند. اگر او موفق به یافتن میانبری 
برای حفظ عراق در قبال  تضاد منافع بازیگران چندگانه قبلی بیابد بطور حتم روز 
های آرامش و ثبات در این کشور نابسامان بروز خواهد کرد ولی اگر او میل به برهم 
زدن معادلات فعلی داشته و منافع یک طرف را بر دیگری ترجیح دهد در آن صورت 
خود را برای روزهای سخت و بحرانی باید آماده کند، البته روزهایی که بیشتر احزاب 
و گروههای عراقی مخالف آن هستند و آرزو می کنند هیچ وقت چنین روزهایی تکرار 

نشود.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم  خبرداد:

پرداخت 25 میلیارد تومان مطالبات
 مراکز درمانی 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: مبلغ ۲۵ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان 
بابت هزینه های سال ۹۸ مراکز درمانی طرف قرار داد در امسال پرداخت شده 

است . 
محمد رضا فخاریان قمی پیش از ظهر روزپنجشنبه  در گفت وگو با خبرنگاران با 
اشاره به شمار بیماران خاص که از خدمات بیمه سلامت در استان قم بهره می برند، 
اظهار کرد: ۱۶۴بیمار پیوند کلیه، ۴۴۴ نفر بیمار دیالیزی و ۴۸۷ نفر بیمار ام اس از 

خدمات این بیمه در استان قم بهره می برند.
قم، گفت: ۱۴۹  استان  در  بیمه سلامت  داد  قرار  مراکز طرف  به  اشاره  با  وی 
پزشک عمومی، ۸ فلوشیب، ۱۱۸ پزشک متخصص، ۲۶ پزشک فوق تخصص، 
۱۴۳ داروخانه، ۲۵ آزمایشگاه، ۳۷ مرکز فیزیوتراپی و ۶ مرکز جراحی محدود با بیمه 

سلامت در استان قم قرارداد دارند.
مدیرکل بیمه سلامت استان قم اضافه کرد: ۱۱ بیمارستان نیز با بیمه سلامت قرار 
داد دارند که بیمارستان امیرالمومنین )ع( به تازگی به جمع بیمارستان های طرف 

قرار داد این بیمه افزوده شده است.
وی اضافه کرد: ۱۸مرکز تصویر برداری، یک مرکز رادیوتراپی، ۲۵ دندان پزشک، 
۱۷ درمانگاه خصوصی، دو درمانگاه دولتی دانشگاهی، ۸ درمانگاه تخصصی، سه 
درمانگاه غیردانشگاهی و ۱۲ درمانگاه خیریه طرف قرارداد بیمه سلامت هستند و ۳ 

مرکز ترک اعتیاد نیز به تازگی با این بیمه قرار داد بسته اند.
فخاریان قمی با اشاره به شمار مراکز بهداشتی درمانی روستایی و شهری گفت: ۱۴  
مرکز بهداشتی درمانی روستایی و ۲۵ مرکز بهداشتی درمانی شهری با بیمه سلامت 

در استان قم قراردارد دارند.
وی حق بیمه ای که امسال از کارمندان دولت دریافت می شود را مورد توجه قرار 
داد و گفت: براساس قانون ۷ درصد حقوق و مزایای مستمر کارمندان به عنوان 
حق بیمه پرداخته می شود. همچنین سهم بیمه شاغلین ۲ درصد و بازنشستگان، 
موظفین و مستمری  بگیران ۱.۷ درصد و مابقی از سهم دولت در اعتبارات مربوطه 

پرداخت می شود.
مدیرکل بیمه سلامت استان قم ادامه داد: حق بیمه طلایی ۲ به مبلغ ۵۵ هزار و 
۷۰۰ تومان، بیمه طلایی ۳ به مبلغ ۶۸ هزار و ۷۷ تومان، حق بیمه ایرانیان یکسال 
۶۶۸ هزار و ۴۰۰ تومان و در صورتی که ۶ ماه بیمه شوند ۳۳۴ هزار و ۲۰۰ تومان 

معین شده است.
وی با اشاره به بیمه اتباع بیمه بیگانه بیان کرد: قرار داد بیمه اتباع بیگانه از ۶ اسفند 
ماه سال ۹۸ آغاز شده و تا ۶ اسفند ماه ۹۹ ادامه دارد که لیست این افراد از سوی 
وزارت کشور به بیمه سلامت معرفی می شود و متقاضیان اتباع به خودی خود نمی 

توانند بیمه شوند.
فخاریان قمی اضافه کرد: هزینه بیماران خاص اتباع خارجی از سوی کمیساریای 
عالی پناهندگان پرداخت می شود و اتباع بیگانه به جز افراد آسیب پذیر مشمول 
پرداخت حق بیمه مصوب هستند و باید یک میلیون و ۲۲۸ هزار و ۲۰۰ تومان به 

ازای هر نفر پرداخته شود.
وی با بیان اینکه اتباع خارجی برای دریافت خدمات بیمه سلامت مشمول دوره 
انتظار ۱۰ روزه هستند، عنوان کرد: در صورتی که اتباع حق بیمه خود را پرداخت 

کنند از ۱۰ روز قبل بیمه آنان برقرار می شود.
مدیرکل بیمه سلامت استان قم با اشاره به پرداختی های بیمه سلامت گفت: مبلغ 
کل پرداختی سال ۹۸ بابت هزینه های درمان ۱۶۷ میلیارد تومان بوده است که در 

مقاطع مختلفی به مراکز طرف قرار داد پرداخت شده است.
وی اضافه کرد: از ابتدای سال جاری تا کنون مبلغ ۴۰ میلیارد تومان از هزینه هایی 
که مراکز درمانی طرف قرار داد صورتحساب خود را به بیمه سلامت استان قم ارائه 

کردند پرداخت شده است.
تمدید خودکار تاریخ اعتبار دفترچه برخی بیمه شدگان 

 فخاریان قمی بیان کرد: مبلغ ۲۵ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان بابت هزینه های 
سال ۹۸ در سال جاری پرداخت شده است که ۳ بیمارستان دولتی به صورت کامل 
پرداخت شده و ۷۰ درصد مابقی بیمارستان ها نیز تا اردیبهشت ماه مطالبات خود 

را دریافت کردند.
وی اضافه کرد: بیمارستان های غیر دولتی مانند ولیعصر نیز در فروردین ماه و 
بیمارستان های آیت الله گلپایگانی و بیمارستان امام رضا )ع( تا اردیبهشت ماه 

مطالبات خود را دریافت کردند.
مدیر کل بیمه سلامت استان قم همچنین در بخش دیگری ازسخنان خود گفت: 
در راستای فاصله گذاری اجتماعی، کاهش مراجعات به دفاتر پیشخوان و بیمه ای و 
تحقق شعار دولت الکترونیک تاریخ اعتبار دفترچه برخی بیمه شدگان مانند جانبازان 
و خانواده شهدا و کارکنان دولت در قم که ۳۱ خرداد امسال به پایان رسیده به صورت 

خودکار تا پایان امسال تمدید می شود.

اخبار

حسن لاسجردی*

رییس جمهوری:

 آب دریا را به مرکز ایران منتقل می کنیم

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: نمایندگان 
درپی تخریب دولت نیستند ولی از همه ابزارهای نظارتی و قانونی بهره خواهد برد. 
عباس مقتدایی خوراسگانی افزود: رهبر معظم انقلاب در فرمایشات خود به 
نمایندگان مجلس، موضوعاتی مانند تورم،   کاهش ارزش پول ملی، گرانی های 
بی منطق و تاثیراتی که تحریم ها بر کشور داشته است، مورد توجه قرار داده و 
تاکید داشتند که این موارد و سختی نباید در معیشت مردم تداوم یابد. همچنین 
به استفاده و بهره گیری از ظرفیت های حداکثری که در کشور وجود دارد،   تاکید 

فرمودند.
نماینده اصفهان در مجلس ادامه داد: رهبر معظم انقلاب یادآوری کردند که 
در دوران سخت تحریم ها، کشور توانسته است چند هزار شرکت دانش بنیان و 

طرح های زیربنایی را ایجاد کند.
وی اظهار داشت:  ایشان در بیانات خود فرمودند که با وجود کاهش درآمدهای 
و  افتتاح  را  آن  نظایر  و  برق  نفتی، حوزه  پروژه های  توانسته است  نفت، کشور 

بهره برداری کند.

وی با یادآوری سخنان رهبر انقلاب درباره مجلس یازدهم که آن را از قویترین و 
انقلابی ترین مجالس بر شمردند، افزود: دلیل این موضوع حضور نیروهای پرتوان، 
تحصیل کرده، انقلابی، جوان، کاربلد و با انگیزه است که با حضور پرتوان جوانان، 
 مدیران و پیشکسوتانی که اکنون در مجلس حضور دارند، هماهنگی خاصی ایجاد 

شده است.
مقتدایی خوراسگانی درباره اینکه آیا تعامل و هم افزایی که رهبری انقلاب به آن 
تاکید داشتند در مجلس وجود دارد؟ گفت: مشخص است که پس از حدود ۵۰ روز 
از عمرکاری مجلس،  نمایندگان از شرایط موجود راضی نیستند و انتظارت بسیار 
بالا است و تلاش می کنند نواقص را برطرف کنند. البته مجلس یازدهم کمک را 
فقط در همراهی و دنباله روی از دولت نمی داند بلکه باور دارد که برای حرکت دولت 

باید ریل گذاری کند.
از همه  ولی  نیستند  دولت  تخریب  پی  در  نمایندگان  کرد:  نشان  وی خاطر 
ابزارهای نظارتی خود استفاده می کنند و آماده بررسی لوایح دولت و تصویب این 

لوایح هستند.

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی:

نمایندگان درپی تخریب دولت نیستند

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح گفت: به دروغ پردزان 
مقاومت  محور  اقتدار  می کنیم،  اخطار  صهیونیست 
و ایران را بار دیگر نیازمایند که در این صورت، دست 
قدرتمند کشورمان را در میدان عمل لمس خواهند 

کرد.
سخنگوی  شکارچی  ابوالفضل  سرتیپ  سردار 
و  ها  گویی  یاوه  به  واکنش  در  مسلح  نیروهای  ارشد 
صهیونیستی  جعلی  رژیم  مداوم  پردازی های  دروغ 
استقرار  محل  قراردادن  هدف  و  بمباران  بر  مبنی 
مستشاران ایرانی در سوریه گفت: امپراطوری رسانه ای 
صهیونیستی غربی، اذناب و پادوهای منطقه ای آنان 
مدتی هست برای ترسیم قدرت نمایی پوشالی و نمایش 
کاذب از توان رژیم ضد بشری، اشغالگر و کودک کش 

صهیونیستی به فعالیت مذبوحانه
جنگ رسانه ای، عملیات روانی و دروغ پردازی متوسل 
شده اند و اینگونه وانمود و خبرسازی می کنند که صدها 

یا هزاران ایرانی را تاکنون در سوریه کشته اند.
وی افزود: درحالیکه در طول ۹ سالی که جمهوری 
اسلامی به صورت کاملًا قانونی و بنا به درخواست دولت 
و مردم سوریه با هدف کمک مستشاری جهت مقابله با 
تروریست های داعشی دست پرورده آمریکا و اسرائیل 
گرفته  صورت  بمباران های  در  است  داشته  حضور 
توسط رژیم جنایتکار و تروریست پرور صهیونیستی که 
در کمک و یاری رسانی به تروریست ها انجام دادند، در 
مجموع ۸ شهید با مشخصات زیر تقدیم کرده است و به 

همین دلیل یکبار دیگر اسامی این شهدای والامقام را 
اعلام می کنیم تا دروغ پردازی و کذاب بودن رژیم جعلی 

صهیونیستی بیشتر نمایان شود.
سخنگوی ارشد نیروهای مسلح اعلام کرد: شهید 
حجت الله نوچمنی، شهید مرتضی بصیری پور، شهید 
محمد مهدی لطفی نیاسر، شهید سید عمار موسوی، 
شهید اکبر زوار جنتی، شهید محمد علی الله دادی، 
یزدلی  دهقان  مهدی  شهید  و  رضایی  حامد  شهید 

شهدای والا مقام هستند.
سردار شکارچی ادامه داد: رژیم بزدل و کودک کش 
صهیونیستی خوب به یاد دارد که پس از هدف قرار 
دادن خودروی شهید محمدعلی الله دادی در تاریخ 
۲۸/ ۱۰/ ۱۳۹۳  در منطقه قنیطره سوریه که منجر به 
شهادت آن شهید بزرگوار شد رزمندگان حزب الله لبنان 
بلافاصله با عبور از موانع پیچیده در مرزهای فلسطین 
اشغالی با هدف قراردادن ۳ دستگاه نفربر و خودروی 
و  رسانده  هلاکت  به  را  آنان  از  نفر  صهیونیست ها ۵ 

تعدادی را نیز مجروح کردند.
سخنگوی ارشد نیروهای مسلح تصریح کرد: اسرائیل 
بزدل با حمایت همه جانبه آمریکا و برخی از کشورهای 
عربی تمام توان و ظرفیت خود را بکار گرفت تا بخشی 
بمباران  با  را  و ضعف هایش  ناتوانی ها، شکست ها  از 
پایگاه تی فور )T۴( در تاریخ ۲۰/ ۰۱/ ۱۳۹۷  در سوریه 
جبران کند که در این رابطه کلًا ۷ نفر از مدافعان حرم 
از ایران در کنار سایر رزمندگان محور مقاومت به فیض 

عظیم شهادت نائل شدند. لکن محور مقاومت در پاسخ 
پایگاه های رژیم جعلی  اقدام بزدلانه دشمن،  این  به 
صهیونیستی در بلندیهای جولان اشغالی را با ۵۰ فروند 
از  زیادی  تعداد  که  دادند  قرار  راکت هدف  و  موشک 

اشغالگران صهیونیستی کشته و مجروح شدند.
همواره  عنکبوتی  تار  در  خفته  اسرائیل  افزود:  وی 
و  شدید  ضعف های  و  ناتوانی  تا  است  آن  دنبال  به 
شکست های پی در پی خود توسط محور مقاومت در 
طول ۹ سال گذشته را با جنگ رسانه ای، عملیات روانی 
و درو غ پردازی پرده پوشی کند ولی باید بداند که خود را 
فریب می دهد و همانطوری که رئیس ستادکل نیروهای 
مسلح در سفر اخیر به سوریه در تاریخ ۱۸/ ۰۴/ ۱۳۹۹  
در پاسخ به سوال خبرنگاران رسماً اعلام کرد جمهوری 
اسلامی ایران برابر توافق صورت گرفته با دولت، ارتش 
از جمله  مقاومت  تقویت محور  مردم سوریه ضمن  و 
ارتقا پدافند هوایی کشور سوریه، در آینده نیز انتقام 
سخت تری از این رژیم متجاوز و جعلی خواهد گرفت 
و آتش انتقام رزمندگان، بیش از گذشته گنبد پنبه ای 
و عنکبوتی اسرائیل غاصب را خواهد سوزاند و به محو 

شدن نزدیک خواهد کرد.
سردار شکارچی اظهار داشت: لذا به دروغ پردازان و 
خیمه شب بازان صهیونیست اخطار می کنیم، اقتدار 
بار دیگر  را  ایران  و جمهوری اسلامی  مقاومت  محور 
نیازمایند که در این صورت، دست برتر و قدرتمند و 

غافلگیر کننده را در میدان عمل لمس خواهند کرد.

اخطار سخنگوی ارشد نیروهای مسلح به صهیونیست ها ؛

در صورت ادامه شرارت دست برتر ایران را خواهند دید

معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  تولیت   
اقدامات شورای نگهبان را تضمین کننده اسلامیت 
روی  از  عده ای  افزود:  و  دانست  نظام  جمهوریت  و 
جهل و یا غرض، شورای نگهبان و فعالیت های آن را 

زیر سوال می برند.
آیت الله سید محمد سعیدی ظهر پنجشنبه در دیدار 
با اعضای دفتر شورای نگهبان اظهار داشت: شورای 
نگهبان چشم بینای نظام اسلامی محسوب می شود 

بنابراین پاسداری از آن ضروری است.
وی نظارت ها و اقدامات شورای نگهبان را تضمین 

کننده اسلامیت و جمهوریت نظام دانست و افزود: 
عده ای از روی جهل و برخی نیز با غرض ورزی شورای 

نگهبان و فعالیت های آن را زیر سوال می برند.
از  کامل  و  منطقی  جامع،  رسانی  اطلاع  وی 
فعالیت های شورای نگهبان را سبب جهل زدایی و 
خنثی شدن اغراض مغرضین دانست و تصریح کرد: 
عمل به رهنمودهای رهبر معظم انقلاب در خصوص 
باید  که  است  ضروری  امری  آفرینی  امید  اهمیت 
مورد توجه قرار گیرد. تولیت آستان مقدس حضرت 
معصومه )س( با تاکید بر اینکه مسئولان باید از طرح 

برخی دعواها در فضای مجازی و کشاندن آن میان 
مردم که سبب یاس و ناامیدی می شود پرهیز کنند، 
افزود: مسئولان با همکاری و تعامل با یکدیگر برای 
حل مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم تلاش کنند.
وی بیان کرد: شورای نگهبان در برگزاری انتخابات 
مختلف نقش نظارتی بسیار خوب و گسترده ای داشته 
که نیازمند قدردانی است. وی با تاکید بر اینکه باید 
نحوه ثبت نام افراد در انتخابات همراه با یک ضابطه 
و قاعده مشخص باشد، افزود: باید افرادی که دارای 

صلاحیت لازم هستند در این عرصه حضور یابند.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

شورای نگهبان تضمین کننده اسلامیت و جمهوریت نظام است
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مکمل های ویتامین به مرور زمان، قدرت و خاصیت خود را از دست می دهند؛ 
اما بعد از به پایان رسیدن تاریخ مصرفشان، کاملا ناامن نمی شوند.

بر اساس یک مطالعه در سال ۲۰۱۹ سرعت از دست رفتن خاصیت و قدرت 
مکمل های ویتامین به نوع مکمل، شیوه ی نگهداری و تاریخ تولید آن بستگی 
دارد. در این مطلب به بررسی ایمن یا مضر بودن مصرف ویتامین های تاریخ مصرف 
گذشته می پردازیم و همچنین بهترین راه های نگهداری این مکمل ها را به شما 

توصیه می کنیم.
ویتامین ها چقدر ماندگاری دارند؟

مدت ماندگاری یک مکمل ویتامین بستگی به نوع آن، محتویات آن و نحوه ی 
نگهداری مکمل دارد. ویتامین های جویدنی یا آدامسی )گامی(، در مقایسه با 
انواع قرصی و کپسولی، نسبت به رطوبت حساس ترند. ویتامین ها به صورت قرص 

و کپسول می توانند تا سال ها خاصیت و قدرت خود را حفظ کنند.
علاوه بر این، برخی از ویتامین ها نسبت به بقیه ماندگاری بیشتری دارند. 
مطالعه ای قدیمی در سال ۲۰۰۸ نشان داد ویتامین C، ویتامین K و ویتامین 
B-۱ که گاهی به آن تیامین نیز می گویند، نسبت به بقیه سریع تر تجزیه می شوند. 
عوامل دیگری که ممکن است منجر به از دست رفتن خاصیت ویتامین ها 

می شوند عبارتند از:
. دمای زیاد

. قرار گرفتن در معرض نور
. قرار گرفتن در معرض اکسیژن

pH سطح .
مکمل های ویتامینی که باز نشده اند بیشتر احتمال دارد که خاصیت و قدرت 

خود را حفظ کنند؛ زیرا رطوبت و نور و اکسیژن کمتری روی آن ها اثر می گذارد.
آیا مصرف ویتامین هایی که تاریخ مصرفشان گذشته، بی ضرر است؟

به طور کلی مصرف مکمل های ویتامین که تاریخ مصرفشان گذشته نسبتاً 
بی ضرر است و احتمال اینکه سبب آسیبی شود کم می باشد. زیرا بیشتر داروها 
و مکمل های تاریخ مصرف گذشته، معمولًا سمی نمی شوند. در مطالعه ای معلوم 
شد ۹۰ درصد از بیش از ۱۰۰ داروهای OTC و  تجویزی که مورد آزمایش قرار 
گرفته بودند، حتی ۱۵ سال بعد از انقضای تاریخ مصرف همچنان قابل استفاده 
بودند. این یافته ها نشان می دهند داروهای تاریخ مصرف گذشته به طور کلی 

بی ضرر هستند، اما استثناهایی هم وجود دارد.
شما نباید مکمل هایی را که ویژگی های زیر را دارند مصرف کنید:

. علائم کپک زدگی و رطوبت را نشان می دهند
. بوی غیرمعمول دارند

مکمل هایی را که مرطوب و کپک زده به نظر می رسند یا بوی غیرمعمول دارند، 
هر چه سریع تر دور بیندازید.

عوارض جانبی مصرف ویتامین های تاریخ مصرف گذشته
همان طور که گفته شد پژوهش ها حاکی از آن هستند که ویتامین های تاریخ 
مصرف گذشته معمولًا قابل مصرف هستند، بنابراین از این جهت، منجر به 
عوارض جانبی نمی شوند؛ اما اگر فرد آگاه نباشد که مکملی که مصرف می کند، 
تاریخ مصرفش گذشته است، ممکن است تصور کند مواد مغذی کافی از این 
مکمل دریافت می کند. مثلًا کسی که گیاهخوار است، نیاز دارد به طور مرتب 
مکمل ویتامین B۱۲ مصرف کند تا سالم بماند. مصرف مکمل تاریخ مصرف 
گذشته می تواند به این معنی باشد که او به اندازه کافی ویتامین B۱۲ دریافت 

نمی کند. کمبود ویتامین B۱۲ می تواند سبب عوارضی شود؛ مانند: تنگی نفس، 
افسردگی و مشکلات نورولوژیکی. به طور کلی، اگر کسی برای جبران کمبودهای 
تاریخ مصرف  به  باید نسبت  رژیم غذایی اش وابسته به مصرف مکمل باشد، 
مکملی که مصرف می کند توجه داشته باشد. یک نمونه ی دیگر نیز شامل فولیک 
اسید در دوران بارداری می شود. مکمل های فولیک اسید که تاریخ مصرفشان 
گذشته است ممکن است نتوانند فولات کافی به بدن مادر و جنین در حال رشد او 
برسانند. مصرف فولیک اسید کافی طی بارداری اهمیت زیادی دارد، زیرا احتمال 
ناهنجاری های مادرزادی را کاهش می دهد. مکمل های ویتامین می توانند سبب 
عوارض جانبی بشوند، اما این عوارض به احتمال زیاد ربطی به تاریخ انقضایشان 
ندارند. هر کسی که دچار عوارض جانبی ناشی از مصرف یک مکمل غیرضروری 

می شود باید مصرف آن را متوقف نماید.
ویتامین ها را چگونه نگهداری کنید؟

برای اینکه طول عمر مکمل های ویتامین را به حداکثر برسانید، بهتر است آن ها 
را در ظرف خودشان و در جایی خشک و خنک و دور از نور مستقیم خورشید 
نگهداری کنید. برای اینکه احتمال تأثیر رطوبت و گرما بر مکمل ها را به حداقل 
برسانید، بهتر است آن ها را در آشپزخانه یا حمام نگهداری نکنید؛ اما در هر 
صورت شما باید دستورالعمل نگهداری درج شده در بروشور یا روی بسته بندی هر 
مکملی را به دقت بخوانید. بعضی از مکمل ها ممکن است دستورالعمل خاصی 
برای نگهداری داشته باشند. مثلًا برخی از مکمل های روغن ماهی را می توانید 
فریز کنید تا طعم نامطبوع آن کاهش پیدا کند، اما سایر مکمل های روغن ماهی 
باید در دمای کمتر از ۱۵ درجه سانتی گراد نگهداری شوند. همین مسئله در 
مورد پروبیوتیک ها نیز وجود دارد. برخی از پروبیوتیک ها را بهتر است در یخچال 

نگهداری کنید و برخی دیگر نباید در یخچال نگهداری شوند.
ویتامین های تاریخ مصرف گذشته را چگونه دور بیندازید؟

اگر ویتامین های تاریخ مصرف گذشته را به روشی درست دور نیندازید، احتمال 
اینکه کودکان یا حیوانات آن ها را مصرف کنند زیاد است که پیامدهای جدی 
به دنبال دارد. سازمان غذا و داروی آمریکا، دستورالعمل زیر را برای دور ریختن 
داروهای بی مصرف ارائه داده است. همین دستورالعمل ها در مورد مکمل های 
ویتامین یا مینرال تاریخ گذشته نیز کاربرد دارد، مگر اینکه دستورالعمل دیگری 

برای دور ریختن دارو، روی بسته درج شده باشد:
. مکمل ها را از ظروفشان خارج کنید.

. آن ها را با تفاله قهوه یا یک ماده ی ناخوشایند مخلوط کنید.

. مخلوط را در کیسه یا ظرفی که سفت بسته می شود بریزید.
. ظرف یا کیسه در بسته را در سطل زباله بیندازید.  این کار باعث می شود 
ضمناً  باشند.  نداشته  دسترسی  مکمل ها  به  ناخواسته  حیوانات،  و  کودکان 

مکمل ها را در توالت نریزید، زیرا این کار می تواند منابع آب را آلوده کند.
خلاصه

ویتامین ها و سایر مکمل ها به مرور زمان، خاصیت خود را از دست می دهند و 
تاریخ انقضای مصرف می تواند بیانگر این باشد که این مکمل ها چه زمانی، مقدار 
زیادی از قدرت و خاصیت خود را از دست می دهند. اما حتی در این زمان نیز، 
این داروها سمی نبوده و قابل مصرف اند؛ فقط مصرف مکمل های تاریخ مصرف 
گذشته در صورت عدم آگاهی می تواند باعث شود شما دچار کمبود ماده ی 
مغذی شوید، زیرا به اشتباه تصور می کنید مقدار زیادی از این ماده مغذی را 
مصرف می کنید در حالی که در واقع اینطور نیست.  بهتر است ویتامین های تاریخ 
مصرف گذشته را به روشی درست دور بیندازید و انواع جدید آن ها را خریداری 

کنید.

پاسخ به یک سوال رایج در مورد مکمل ها؛

چگونه در گرمای شدید ایمن بمانیم؟آیا ویتامین های تاریخ مصرف گذشته را می توان مصرف کرد؟
داده ها نشان می دهند که میانگین دمای زمین سال به سال در حال افزایش بوده 
است. در واقع کره زمین دچار پدیده گرمایش جهانی شده است. پدیده گرمایش 
جهانی علاوه بر داغ تر شدن هوا و افزایش احتمال مواجهه با گرمای شدید منجر به 
افزایش رخداد بلایای طبیعی و پدیده های طبیعی غیر قابل کنترلی چون سیل ها، 
گردبادها و طوفان ها، انفجارات گازها، باران های غیر قابل پیش بینی، رانش زمین، 

خشکسالی ها و... می شود. 
 بالا رفتن درجه حرارت هوا و گرمای بیش از حد سبب مختل شدن تبادلات حرارتی 

بدن با محیط اطراف می شود.
گرمای شدید بدن انسان را در وضعیت نامناسبی قرارداده و حتی ممکن است موجب 
مرگ شود. در گرمای شدید و رطوبت بالا، روند تبخیر در بدن اشکال می شود. در چنین 
وضعی بدن انسان برای حفظ دمای طبیعی تحت فشار قرار گرفته و دچار اختلال در 
عملکرد می شود. طی گرمای شدید، دهیدراسیون) کم آبی( یا بیش از حد گرم شدن 
بدن بسیار راحت صورت می گیرد. چنانچه چنین اتفاقی بیافتد، شما ممکن است 
گرفتگی عضلانی ناشی از گرما، خستگی و ضعف مفرط ناشی از گرما ، گرمازدگی یا 

حمله گرمایی را تجربه کنید.
گرمازدگی یک فوریت پزشکی است و اگر سریعاً درمان نشود، می تواند موجب آسیب 

دیدن دائم اندام های داخلی اصلی، یا حتی مرگ شود.
بنابر اعلام دفتر خطر بلایا و حوادث وزارت بهداشت؛ گرمای شدید همچنین می تواند 
مشکلات پزشکی موجود را بدتر کند. سالمندان، خردسالان و افردای که بیمار هستند 

یا اضافه وزن دارند چنانچه در معرض گرمای شدید قرار گیرند زودتر از پای در می آیند.
پیشگیری از آثار نامطلوب گرمای شدید

- طبق نقشه خطر خانوار در برابر بلایا نقاط خطر مربوط به پدیده گرمای شدید در 
منزل خود را مشخص کنید )نقاطی که منجر به ورود گرما و خروج هوای خنک از 
ساختمان شما می شود(و اقدامات ارتقای ایمنی ساختمان در نقاط خطر را انجام 
دهید: دوجداره کردن شیشه ها، عایق بندی مجاری تهویه، استفاده از بازتابنده هایی 
مثل آلومینیویم برای پنجره ها به منظور بازتاباندن نور و گرما به خارج، استفاده از درب 
های اتوماتیک و حفاظ مناسب به منظور پیشگیری از خروج هوای خنک، پوشاندن 
پنجره ها با کمک پرده، کشیدن کرکره ها و نصب سایه بان در ساعات گرم روز را انجام 

دهید.
_تا آنجا که ممکن است در معرض آفتاب قرار نگیرید و در خانه بمانید. گرم ترین 
ساعات روز را در خانه و اگر در بیرون از منزل هستید، در مکان های عمومی مانند 

کتابخانه، دانشگاه، مدرسه، سالن نمایش، پاساژ و مانند آن سپری کنید.
_لباس آزاد و گشاد، سبک و رنگ روشن و از جنس الیاف طبیعی مانند نخ یا کتان 

بپوشید، طوری که سطح بیشتری از پوست و بدنتان را پوشش دهد.

_ برای محافظت از صورت و سرخود از کلاه لبه دار استفاده کنید.
_ هرگز کودک خود را به تنهایی در وسیله نقلیه ای که درهایش قفل است، رها نکنید. 

دمای داخل خودروی پارک شده طی چند دقیقه دو برابر می شود.
_ به مقادیر زیاد آب بنوشید، حتی اگر احساس تشنگی نمی کنید )چنانچه پزشک 
شما مصرف مایعات را برایتان محدود کرده است، با او در مورد میزان آب مصرفی در 

هوای گرم صحبت کنید(.
_ از فعالیت و کار شدید مانند ورزش، بازسازی خانه یا باغبانی در هوای گرم بپرهیزید و 
اگر در گرمای شدید به طور مستمر کار می کنید، از دستگاه های خنک کننده استفاده 

کنید و محلول ors بنوشید.
_ خود را با استفاده از حوله های خیس، گذاشتن پاها در آب سرد و گرفتن دوش آب 

خنک و نه سرد، خنک نگه دارید.
_ گردش های تفریحی را لغو کرده یا به عقب بیاندازید. چنانچه مجبور باشید به بیرون 

بروید، در سایه بمانید و آب زیاد به همراه داشته باشید.

یک متخصص طب سنتی مطرح کرد :

توصیه های تغذیه ای در تابستان

یک متخصص طب سنتی به توصیه های تغذیه ای و تدابیر تندرستی در فصل 
تابستان اشاره کرد و گفت: پرهیز از غذاهای خیلی تند، شور یا شیرین برای افراد دارای 

مزاج گرم و خشک توصیه می شود.
ناصر رضایی پور در مورد تدابیری که برای مزاج گرم و خشک در فصل گرما باید 
اندیشیده شود گفت: خودداری از پرخوری، پرهیز از خوردنی های گرم  و خشک مانند 
غذاهای خیلی تند، شور یا شیرین و همچنین غذاهای سنگین و غلیظ مانند آش ها، 
آبگوشت، کله  پاچه، حلیم و...، به دلیل ضعف دستگاه گوارش در تابستان و در عوض 
مصرف آش های ساده و رقیق و کم  گوشت و کم حبوبات با چاشنی های کمی ترش مانند 

آلو بخارا، دانه انار و غوره باید انجام شود.
وی در مورد تغذیه در فصل تابستان گفت گفت: مصرف شربت های سکنجبین، لیمو، 
ریباس، انار، نارنج، تمرهندی، آب یا فالوده سکنجبینی هندوانه، فالوده سکنجبین- 
خیار و خوردن میوه های تر و ترش  و شیرین تابستانی و سبزی هایی چون کاهو، کدو و 

خیار نیز توصیه می شود.
مانند ماهی  زودگوار  تاکید کرد: مصرف گوشت های  این متخصص طب سنتی 
قزل آلای تازه و کولی که با روغن کنجد، پخته شده  باشد، یا جوجه  مرغ، جوجه  خروس، 

و گوشت بزغاله با چاشنی های ترش نیز از دیگر مواردی است که باید رعایت شود.
وی به پرهیز از یبوست اشاره کرد و گفت: در صورت لزوم، استفاده از ملیّن های ملایم 
مانند انجیر و آب کامل میوه ها، شیرخشت، شربت گل سرخ، مغز فلوس خیارشنبر و 
روغن بادام شیرین و همچنین ورزش و فعالیت های بدنی خفیف در آغاز صبح، و 
استراحت در ساعات گرم روز و پرهیز از گرمای شدید، پرهیز از هرگونه خون گیری از 

جمله حجامت و فصدکردن، بدون تجویز پزشک متخصص، توصیه می شود.
از  پرهیز  و  نخی  و  پنبه ای  کتانی،  خنک  لباس های  پوشیدن  افزود:  پور  رضایی 

لباس های نایلونی از دیگر اقداماتی است که در فصل گرما توصیه می شود.
 

یک روان شناس مطرح کرد:

4 روش طلایی مقابله با »استرس« 
روان شناس آرام سازی ذهن، یادآوری خاطرات خوشایند در هنگام بروز استرس، دور 
شدن از محیط و افرادی که عامل بروز استرس هستند و شناسایی عوامل ایجاد کننده 

آن را ۴ تکنیک طلایی برای مقابله با استرس برشمرد
مصطفی تبریزی روان شناس درباره »تکنیک های مقابله با استرس« گفت: وقتی 
فشار روانی به ما وارد می شود آن را استرس می گوییم. بسیاری از اوقات اضطراب باعث 

استرس می شود.
وی ادامه داد: استرس عوامل مختلفی دارد. اولین کار در مقابله با استرس این است 
که باید دلیل روان شناختی آن را پیدا کنیم؛ یعنی برای نمونه اگر شما فردی کمال گرا 

هستید، وقتی کارتان به صورت کامل انجام نمی شود،دچار استرس می شوید.
این روان شناس خاطرنشان کرد: در این شرایط باید شما کمال گرایی را درست کنید؛ 
بنابراین باید عوامل روان شناسی موجد استرس را پیدا کنیم و آنها را درمان کنیم که این 

یک کار زیربنایی است.
تبریزی بیان داشت: می توانیم به محض اینکه دچار استرس شدیم یک یا دو دقیقه 
افکارمان را به خاطرات خوشایند خود ببریم و در این فاصله ترشحات هورمون های بدن 

تغییر کرده و فشار روانی کم می شود.
وی ریلکس کردن و آرام سازی ذهن را سومین تکنیک کاهش استرس برشمرد و 
گفت: در این حالت باید تمام ذهن و بدن خود را رها ساخته و به اصطلاح تعطیل کنیم 

و در یک حالت خلسه و بی ذهنی و فکری بسر ببریم.
این روان شناس چهارمین تکنیک مقابله با استرس را دور شدن از محیط استرس زا 
عنوان کرد و افزود: برای نمونه اگر در ترافیک دچار استرس شدید به نقطه خلوتی بروید 

یا اگر فردی باعث ایجاد استرس در شما می شود از آن فرد و محیط جدا شوید.

دستگاه  در  رایج  بسیار  بیماری  یک  ادراری  عفونت 
این  می کند.  درگیر  را  خانم ها  بیشتر  که  است  ادراری 
ایجاد  بر  علاوه  که  است  آزاردهنده  و  دردناک  مشکل 
تحریک پذیری باعث بی خوابی شده و فرد را وادار می کند 

تا برخی از فعالیت های روزمره اش را تعطیل کند. 
رابطه  بهداشت،  رعایت  عدم  دلیل  به  ادراری  عفونت 
یا نگه  داشتن طولانی مدت ادرار بروز می کند.  جنسی 
البته وجود سنگ کلیه، دیابت یا دیگر بیماری های جدی 
دیگر نیز مزید بر علت هستند. برای رفع این مشکل نباید 
بدون تجویز پزشک دارو مصرف کرد. معمولًا برخی از افراد 
برای درمان عفونت ادراری آنتی بیوتیک مصرف می کنند؛ 
اما این داروها به مرور زمان باعث تخریب کبد شده و تأثیر 
خود را از دست می دهند. خوشبختانه می توان قبل از 
مصرف دارو با روش های پیشگیرانه و همچنین روش های 

طبیعی و گیاهی عفونت ادراری را درمان کرد.
عوامل بروز عفونت ادراری

کلیه ها بعد از انجام وظیفه اصلی شان یعنی پاکسازی 
خون، سموم را وارد مثانه می کنند تا از این طریق دفع 
شوند. به همین دلیل نیز مهم است که تمام کانال های 
بدون  و  خوب  شرایط  در  مجاری  با  کلیه  بین  ارتباطی 
انسداد و در فضایی اسیدی باشند تا از بروز باکتری ها 
پیشگیری شود. با این حال در برخی مواقع، عواملی مانند 
افزایش سن، بارداری، یائسگی، مصرف برخی داروهای 
ضدبارداری، التهاب پروستات، بیماری هایی نظیر دیابت 
یا بیماری های دستگاه ادراری باعث بروز انسداد و التهاب 

مثانه شده و مشکلی به نام عفونت مثانه نیز بروز می کند.
علائم عفونت ادراری

تحریک یا سوزش ادرار
احساس فشار در ناحیه لگن

نیاز فوری به دستشویی و دفع ادرار
ادرار ابری یا کدر 

وجود خون در ادرار
تب

درمان های طبیعی عفونت ادراری
از  گروهی  که  می کند  بروز  زمانی  ادراری  عفونت 
میکروارگانیسم های مضر مجاری ادراری و در واقع کلیه ها 
و مثانه را اشغال می کنند. در اکثر موارد عفونت ادراری به 
دلیل باکتری ها بروز می کند بنابراین باید به فکر نابودی 
این باکتری ها بود. یک اصل اساسی در درمان عفونت 
ادراری وجود دارد که عبارت است از نوشیدن آب فراوان. 
برای این کار باید روزانه بین ۲ تا ۳ لیتر آب بنوشید تا 
مجاری اداری تمیز شده و عفونت از بین برود. علاوه بر 
این دم نوش های طبیعی نیز وجود دارند که به نابودی 
هر چه سریع تر باکتری ها و رفع این عفونت کمک زیادی 

می کنند:
زغال اخته

ادراری  اصلی عفونت  درمان های  از  یکی  آب،  از  بعد 
آنتی اکسیدانی  ترکیبات  حاوی  چون  است.  زغال اخته 
همچنین  و  کاروتنوئیدها  و  آنتوسیانین ها  مانند  قوی 
خاصیت  همچنین  زغال اخته  است.   C ویتامین  منبع 
آنتی باکتریال و ضدعفونی کنندگی دارد. بنابراین به طور 
مستقیم روی میکروب ها تأثیر می گذارد و به عنوان مثال 

مانع از آن می شود که باکتری »ای کولای« به جداره های 
مجاری ادراری بچسبد. علاوه براین ویتامین C موجود 
در زغال اخته نیز باعث تقویت قدرت دستگاه ایمنی بدن 
می شود و از این طریق نیز با عفونت ادراری مقابله می کند.

دم کرده گیاه دم اسبی
با  فوق العاده  نوشیدنی  یک  دم اسبی  گیاه  دم کرده 
دفع  و  تولید  افزایش  به  که  است  بالا  ادرارآوری  خواص 
ادرار کمک می کند. این کار نیز باعث تمیز شدن مجاری 
ادراری و کاهش باکتری ها می شود. ترکیبات ضدالتهابی 
گیاه دم اسبی به تسکین درد و کاهش احساس سنگینی 

کمک کرده و باعث بهبودی سریع فرد می شود.
چه باید کرد؟ کافی است یک قاشق معادل ۱۰ گرم 
گیاه دم اسبی را به یک لیوان معادل ۱۰۰ میلی لیتر آب 
جوش اضافه کنید و اجازه دهید به مدت چند دقیقه 
با حرارت ملایم بجوشد و سپس شعله را خاموش کنید. 
زمانی که دم نوش خنک و به دمای قابل نوشیدن رسید آن 
را جرعه جرعه میل کنید. می توانید روزانه دو تا سه لیوان از 

این دم نوش میل کنید.
آب هندوانه

و  آنتی اکسیدانی  ترکیبات  زیادی  میزان  هندوانه  آب 
ضدالتهابی به بدن می رساند که باعث تسکین مشکلات 
دستگاه ادراری می شود. در واقع اثر ادرارآوری هندوانه 
میزان مایعات بافت ها را تنظیم کرده و با عبور از کلیه ها 

باعث تمیزی آن و دفع توکسین ها می شود. 
چه باید کرد؟ برای این منظور دو برش هندوانه را با یک 
لیوان آب میکس کنید تا کاملًا یکدست شود و روزانه دو 

لیوان از این آب هندوانه را میل کنید.
آب خیار

حاوی  و  شده  تشکیل  آب  درصد   ۹۰ از  خیار 
ضروری  معدنی  مواد  و  ویتامین ها  آنتی اکسیدان ها، 
است. خاصیت ادرارآوری خیار باعث افزایش میزان ادرار 
تمیز شدن مجاری  به  ترتیب  این  به  و  در کلیه ها شده 

ادراری کمک می کند. آب خیار توکسین های جمع شده 
در دستگاه ادراری را از بین می برد و در عین حال باعث 

کنترل رشد بیش از حد باکتری ها می شود. 
چه باید کرد؟ برای این منظور نصف خیار پوست کنده را 
با یک لیوان آب به مدت چند دقیقه میکس کرده و مصرف 
کنید. می توانید روزانه تا برطرف شدن عفونت دو لیوان از 

این نوشیدنی را میل کنید.
مدرها به دفع عوامل خارجی از مجاری ادراری کمک 
کرده و باعث کاهش احتباس آب بدن می شوند. بنابراین 
کرفس،  خیار،  شامل  که  غذایی  مواد  این  است  بهتر 
مارچوبه و بخصوص آناناس است را به برنامه غذایی تان 
اضافه کنید. این مواد غذایی به دلیل دارا بودن آنزیم های 
ضدالتهابی به بهبود عفونت ادراری کمک زیادی می کنند

دم کرده زنجبیل
زنجبیل ضدالتهاب، مسکن و آنتی بیوتیک طبیعی است 
که می تواند در درمان عفونت دستگاه ادراری مؤثر باشد. 
مصرف دم کرده این ریشه پرخاصیت به تسکین درد در 
ناحیه پایین شکم کمک و دفع مایعات را افزایش می دهد. 

درنتیجه دستگاه ادراری تمیز می شود. 
چه باید کرد؟ کافی است یک لیوان )۲۰۰ میلی لیتر( 
زنجبیل  گرم  معادل ۱۰  قاشق  یک  و  بجوشانید  را  آب 
رنده شده را به آن اضافه کنید. زیر شعله را خاموش کنید 
و اجازه دهید به مدت چند دقیقه دم بکشد. در نهایت 
دم نوش را صاف و میل کنید. می توانید روزانه تا ۳ لیوان 
از این دم نوش را میل کنید. برای شیرین کردن آن نیز 
می توانید از عسل استفاده کنید. اگر از فشارخون بالا رنج 

می برید در مصرف زنجبیل احتیاط کنید.
جعفری و سیر

مواد غذایی فوق العاده مؤثر با خواص آنتی بیوتیکی بالا. 
می توانید این دو ماده غذایی را به طور همزمان در تهیه 
غذاهایتان استفاده کنید و یا هر یک را به تنهایی به کار 
ببرید. اگر جعفری را با آب میوه های ترش میل کنید تأثیر 

بیشتری دارد. در خصوص سیر نیز بهترین کار له کردن و 
مصرف آن با کمی روغن زیتون است.
آب بلوبری

اگر به بلوبری دسترسی دارید بدانید که این میوه های 
ریز حاوی ترکیبات ضدباکتری و آنتی اکسیدانی فراوانی 
تأثیر  اداری  مجاری  روی  مستقیم  طور  به  که  هستند 

گذاشته و رشد میکروب های مضر را کنترل می کنند.
چه باید کرد؟ ۱۰۰ گرم آب بلوبری را با نصف لیوان آب 
مخلوط کرده و با اندکی عسل شیرین کنید. با مشاهده 
اولین علائم عفونت ادراری از این نوشیدنی میل کنید. 

می توانید روزانه دو مرتبه آب بلوبری مصرف کنید.
لاکتوباسیل ها

لاکتوباسیل ها نیز برای از بین بردن عفونت ادراری مؤثر 
را در محصولات لبنی  این ترکیبات  هستند. می توانید 
مخصوصا ماست پیدا کنید. لاکتوباسیل ها باعث تقویت 

فلور روده شده و تولید آنتی بادی ها را افزایش می دهند.
مواد غذایی ادرارآور

مدرها به دفع عوامل خارجی از مجاری ادراری کمک 
کرده و باعث کاهش احتباس آب بدن می شوند. بنابراین 
کرفس،  خیار،  شامل  که  غذایی  مواد  این  است  بهتر 
مارچوبه و بخصوص آناناس است را به برنامه غذایی تان 
اضافه کنید. این مواد غذایی به دلیل دارا بودن آنزیم های 
زیادی  کمک  ادراری  عفونت  بهبود  به  ضدالتهابی 
نام »بروملین«  به  آنزیم مهمی  آناناس حاوی  می کنند. 
است. نتایج پژوهشی که روی افراد مبتلا به عفونت ادراری 
انجام شده نشان می دهد آن دسته از افرادی که بیشتر از 
آنتی بیوتیک های معمولی، بروملین مصرف کرده اند زودتر 

از شر عفونت ادراری خلاص شده اند.
جوش شیرین

اگر عفونت ادراری بیش از دو روز طول بکشد باید به 
توجه  کنید.  دریافت  دارویی  درمان  و  مراجعه  پزشک 
داشته باشید که اگر عفونت ادراری درمان نشود ممکن 
است به عفونت کلیه ها منجر شود. در این صورت یک 
عفونت ساده و رایج به مشکلی جدی و خطرناک تبدیل 
خواهد شد. برای پیشگیری و همچنین درمان این مشکل 
توصیه می شود به محض مشاهده علائم آن، یک قاشق 
چای خوری جوش شیرین را در یک لیوان آب حل کرده 
و خود را با آن شستشو دهید. این کار به کاهش عفونت 
کمک می کند. جوش شیرین حالت اسیدی ادرار را خنثی 

کرده و روند بهبودی را سرعت بیشتری می دهد.
توصیه هایی برای پیشگیری از عفونت ادراری

همیشه پیشگیری کردن بهتر از درمان است. عفونت 
راحتی  به  که  است  مشکلاتی  دست  آن  از  نیز  ادراری 
می توان از آن پیشگیری کرد. برای این کار لازم است که به 
طور مرتب آب بنوشید تا از بروز باکتری ها پیشگیری شود. 
یک دوره ویتامین C درمانی آغاز کنید و برای این کار 
و  آناناس  لیموترش،  آب  پرتقال،  آب  زیادی  میزان  باید 

زغال اخته میل کنید. 
بهداشت فردی را با دقت بیشتری رعایت کنید. 

سبز  چای  و  قهوه  زیاد  نوشیدن  و  الکل  مصرف  از 
بپرهیزید؛ چون باعث تحریک مثانه شده و درد ناشی از 

این مشکل را بیشتر می کنند.

عفونت مجاری ادرار؛ درمان های خانگی و پیشگیری؛

درمان های طبیعی برای عفونت ادراری
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 گوهروجود انسان به عنوان اشرف مخلوقات زمانی با سرشت الهی پیوند 
می خورد که ظاهرش با حجاب وباطنش را پاکی ها احاطه کرده باشند و جز 

نور معرفت حق هیچ فریبنده ای را نبیند. 
حجاب را امری فطری و مقوله ای الهی می دانند که بروزآن از بدو انسان با او 

بوده و در ادیان و فرهنگ ها ریشه دوانده است . 
این ودیعه الهی مختص هیچ آئین و مذهب و حتی یك جنس خاص نیست 
بلکه امری فراگیر برای مصومنیت  ازگناه و حفظ گوهر وجود از نگاه نامحرمان 

است. 
در ادیان الهی از یهود تا مسیحیت و زرتشت نیز این حکم با تفاوت هایی 

وجود دارد. 
حجاب امری است که فقط به زنان بسنده نمی شود و در فرهنگ های 

مختلف برای مردان هم تعیین حدود کرده است . 
پوشیدگی زنان در میان پیروان ادیان الهی از جمله دین اسلام و تا پیش از آن 
مسیحیت، زرتشت و یهودیت مسئله ای پذیرفته شده است و در میان پیروان 

ادیان به شکل محسوسی وجود دارد. 
پژوهش ها به خوبی نشان می دهد که نوع پوشش زنان در گذشته در تمدن 

های مختلف رعایت می شده و گاهی سخت گیری می شده است. 
برخی از تاریخ نگاران، از زنان باستان به عنوان انسان های با حجاب نام برده 

اند و آغاز بحث حجاب را از عصر حجر دانسته اند. 
از  ایران  اسلامی  انقلاب  مخالفان  ویژه  به  اسلام  دشمنان  امروزه  البته 
هنجارشکنی در ارزش های الهی به عنوان حربه ای برای مقابله با دین و این 
انقلاب استفاده می کنند و شکستن حریم خصوصی انسان ها را با تبلیغات 

کاذب ماهواره ای و رسانه ای به عنوان یك هدف اساسی دنبال می کنند. 
دشمنان قسم خورده ایران و انقلاب با شناخت جایگاه واقعی حجاب و چادر 
به عنوان پوشش کامل زن در فرهنگ ایرانی و اسلامی با زیر سؤال بردن آن به 
عنوان یك پوشش وارداتی از اعراب بویژه خلفای بنی عباس به ایران، دختران 
جوان بویژه دانشجویان دختر را ترغیب به ترك این پوشش نموده و با ایجاد 

حساسیت ملی گرایانه احساسات جوانان را مورد هجمه قرار داده اند. 
این تصورغلط و روشن نمودن جایگاه واقعی حجاب و پوشش در ایران از 
دوران پیش از اسلام تا عصر حاضر و اینکه پوشش چادر، ریشه در فرهنگ 

ایرانی دارد. 
اسنادتاریخی نشان می دهد که نقوش برجسته و تصاویرمحجبه زنان در 
روی سکه ها ، مظروفات و دیگر آثار و اسناد تاریخی از دوره هخامنشی تا عصر 

حاضر بهره برده شده است. 
حجاب به معنای پوشاندن بدن از نامحرمان، امری فطری است که برای 

حیات اجتماعی انسان ضرورت دارد. 
برهنگی و بی حجابی و حتی بدحجابی از جمله تنش های فرهنگی، 
اجتماعی است که جوامع را در آستانه فروپاشی قرار داده و نمونه بارز آن را می 

توان در غرب بی بند و بار کنونی جستجو کرد. 
در ایران باستان، چادر قبل از حضور دین مبین اسلام به عنوان مقوله ای 
»ملی« مطرح بوده است تا بدانجا که برخی محققان و اندیشمندان، پوشش 

اسلامی را نتیجه تعامل فرهنگی بین اعراب و ایرانیان دانسته اند. 
چادر نیز تنها یکی از مصادیق بارز و نمونه حجاب می باشد. 

متاسفانه ملاحظه می شود که جامعه غرب با مساوی جلوه دادن حجاب و 
چادر و با استناد به مواد ابلاغیه حقوق بشر، اصل فلسفه حجاب را زیر سؤال 
می برد. غرب به جهت تضعیف باورها و ارزشهای دینی و ملی ما، حجاب 
را مانعی برای آزادیهای زنان در امور اجتماعی و اقتصادی و… می داند و با 
نادیده گرفتن عزت و کرامت بانوان و فطری بودن اصل حجاب به دنبال القاء 
نظریات خود مبنی بر تبعیض آمیز بودن این حکم اسلامی، ایرانی دارد تا از 
این رهگذر در راستای تاکتیکهای تهاجم فرهنگی )بی هویت نمودن نسل 
جوان، تضعیف و تخریب باورهای دینی و ملی، شکست انقلاب اسلامی ایران 

و…( اندلسی دیگر را بوجود آورد. 
- مقام معظم رهبری در بیانات گهربار خویش با اشاره به ایرانی بودن حجاب 

می فرمایند: 
'زنان ما چادر را انتخاب کرده اند. البته ما هیچ وقت نگفتیم که حتماً چادر 

باشد و غیرچادر نباشد. گفتیم که چادر بهتر از حجاب های دیگر است. 
زنان ما می خواهند حجاب خودشان را حفظ کنند. چادر را هم دوست دارند 
و چادر »لباس ملی« ماست. چادر بیش از آنکه یك حجاب اسلامی باشد، یك 

حجاب ایرانی است! مال مردم ما و لباس ملی ماست.' 
- همچنین ایشان می فرمایند: 

'در عرصه فعالیت های اجتماعی اعم از فعالیت های اقتصادی، سیاسی، 
اجتماعی به معنای خاص، فعالیت علمی، درس خواندن، تلاش کردن در 
راه خدا و… هیچ تفاوتی از نظر اسلام نیست و اگر کسی عکس این را بگوید 
منطق اسلام نیست و برخلاف سخن اسلام حرف زده است. البته مرز میان 

این روابط همان حجاب است.' 
- استاد شهید مطهری)ره( نیز در کتاب »بررسی حجاب« با اشاره به فرهنگ 
حجاب در قبل از اسلام در جوامع ایرانی و رومی به تخطئه این ادعا که حجاب 

از ایران یا جای دیگری به اسلام وارد شده باشد، می پردازد و می فرماید: 
'فقط بعدها براثر معاشرت اعراب مسلمان با تازه مسلمانان غیرعرب، حجاب 

از آن چه در زمان رسول اکرم وجود داشت شدیدتر شد.' 
استاد دراین کتاب می کوشد تا نگرش غلطی و موذیانه ای که می گوید 
حجاب از ایران وارد اسلام گردیده است، را نفی کند؛ زیرا با پیوند و تاکید 
ایرانی- اسلامی مقوله حجاب و چادر و از این تهاجم شوم، اهداف سیاسی و 

فرهنگی خاصی را دشمنان و معاندان نظام پیگیری می کنند. 
درهمین راستا و با توجه به شرایط سیاسی منطقه ای و بین المللی و نقش 
انکارآمیز ایران با هویتی اصیل ایرانی، اسلامی استراتژی تهاجم فرهنگی هم 

شکل می پذیرد. 
- در کلام روشنفکرانی مانند دکتر علی شریعتی نیز به ریشه تاریخی و 

فرهنگی حجاب ایرانی اشاره شده است. 
دکتر علی شریعتی در جواب سؤالی که می پرسد: 

'پوشش سنتی زن ایرانی چیست؟ می گوید: پوشش سنتی؟! فرهنگ و 
هنر همه اش را می داند! بهتر از من و شما! چون تاریخ آن فرهنگ و هنر را در 

خود جای داده است.' 
همچنین ایشان )دکتر شریعتی( در پاسخ به سنتی بودن پوشش چادر می 

گوید: 
'نه! این پوششی که انتخاب می کنند )چادر( به عنوان برگشت به سنت 
قدیمی نیست، این جلوتر افتادن از مدرنیسم است!این از مدرن شدن جلوتر 

است. این پوشش سنتی، ملی و تاریخی ماست!' 
حالا براستی تاریخ درباره ایرانی بودن حجاب چه می گوید؟! 

- یافته های پژوهشی نشان می دهد که زنان ایران زمین از زمان مادها )که 
نخستین ساکنان این دیار بوده اند( حجاب کاملی شامل پیراهن بلندچین 

دار و شلوار تا مچ پا و چادر و شنلی بلند روی لباس ها، داشته اند. 
این حجاب در دوران سلسله های مختلف پارس ها نیز معمول بوده است؛ 
در زمان بعثت زرتشت و قبل و بعد از آن، زنان ایرانی از حجابی کامل برخوردار 

بوده اند. 
برابر متون تاریخی، در همه آن زمان ها پوشاندن موی سر و داشتن لباس 
بلند و شلوار و چادر رایج بوده است و زنان با آزادی در محیط بیرون خانه رفت و 
آمد می کردند و هم پای مردان به کار می پرداختند و این امور با حجاب کامل 

و پرهیز شدید از اختلاط های فساد برانگیز همراه بوده است. 
تسهیل ازدواج جوانان اولین گام در امر حجاب است 

استاد دانشگاه امام صادق)ع( نیزدر گفت وگویی با بیان اینکه حجاب رکن 
سلامت روان جامعه است، گفت: امروز گذاشتن ماسک در پیشگیری از 
بیماری کرونا یک امر قانونی است و همه افراد جامعه ملزم به زدن ماسک 
هستند، حجاب نیز از آن جهت که سلامت اخلاقی و روانی جامعه را تأمین 

می کند یکی از قوانین جمهوری اسلامی شده است. 
فائزه عظیم زاده اردبیلی عضو شورای راهبردی بسیج حقوقدانان و استاد 
دانشگاه امام صادق)ع( با بیان اینکه نظام اسلامی در قانون اساسی درباره 
حجاب و عفاف پروتکل دارد، اظهار کرد: حکومت جمهوری اسلامی ایران 
مبتنی بر شریعت اسلامی است؛ مردم به حکومت دینی رأی دادند و هر 
شخصی که تابعیت نظام جمهوری اسلامی را می پذیرد الزام به قوانین کشور 

را پذیرفته است.
وی افزود: در نظام اسلامی حتی اگر کسی دین باور هم نیست یا اصلا دینی 
هم ندارد وقتی تابعیت این نظام را دارد یعنی پذیرفته در این نظام و با قوانین 
این نظام زندگی کند؛ همان گونه که یک پزشک می پذیرد در اتاق عمل یا 

مطب و بیمارستان یونیفرم مخصوص آن را به تن کند.
عظیم زاده اردبیلی با بیان اینکه قوانین مربوط به پوشش در نظام اسلامی 
مربوط به اماکن عمومی است، ادامه داد: جمهوری اسلامی با تعاملات 
فردی افراد کاری ندارد؛ اینکه افراد در خانه خود چه چیزی را رعایت می کنند 
یا نمی کنند به خود آنها مربوط می شود اما وقتی از خانه خارج شده و وارد 

اماکن عمومی شدند باید تابع نظام و قوانین آن باشند.
عضو شورای راهبردی بسیج حقوقدانان، رعایت حجاب و داشتن پوشش 
مناسب را تأمین کننده سلامت جامعه عنوان کرد و گفت: امروز گذاشتن 
ماسک در پیشگیری از بیماری کرونا یک امر قانونی است و همه افراد جامعه 
ملزم به زدن ماسک هستند؛ حجاب نیز از آن جهت که سلامت اخلاقی و 
روانی جامعه را تأمین می کند یکی از قوانین جمهوری اسلامی شده است؛ 

حجاب رکن سلامت روان جامعه است.
وی با تأکید بر اینکه قانون حجاب ویژه خانم ها نیست و آقایان را هم در 
برمی گیرد، با بیان اینکه دولت موظف است قوانین مربوط به حجاب را تبیین 
و شفاف کند، گفت: دولت باید چارچوب قوانین حضور اجتماعی زنان و 
مردان و هنجارهای قانونی حجاب را تبیین و شفاف کند؛ موضع خود را در 
قبال این مسأله معلوم کرده و قانونی را که از ابتدای انقلاب بوده و تا به امروز 

به ندرت اجرا شده را اجرا کند.
عضو شورای راهبردی بسیج اساتید کشور با اشاره به قانون حجاب، بیان 
کرد: قانون حجاب مصوبه دولت در سال ۶۴ است؛ در آن سال دولت به 
تمام ادارات ابلاغ کرد که باید تمام کارمندان، مدیران، وزرا، مدیران کل، 
دانشجویان، دانش آموزان و همه افرادی که در نظام اسلامی هستند حجاب 

کامل اسلامی را در اماکن اجتماعی رعایت کنند.
وی افزود: باید به نسل جوان تفاوت حریم خصوصی و اماکن عمومی و نوع 

رفتار صحیح در هر کدام از آنها را آموخت.
عظیم زاده اردبیلی در گفت و گو با فارس  یکی از عوامل موثر در وضعیت 
پوشش جامعه را امر ازدواج جوانان دانست و گفت: دولت باید ازدواج جوانان 
را تسهیل کند، امروز تحقیقات نشان می دهد یکی از عوامل کم حجابی 
این است که دختران و پسران می خواهند دیده شوند تا همسر شایسته ای 

انتخاب کنند.
استاد دانشگاه امام صادق)ع( با بیان اینکه ساماندهی مد و لباس نقش 
مهمی در وضعیت حجاب جامعه دارد، اظهار کرد: دولت باید مد و لباس 
را ساماندهی کند، اینکه خانمی که متکفل مد و لباس است برود و با افراد 
بدحجاب و مبتذل عکس بگیرد و در هفته عفاف و حجاب در شبکه های 

مجازی ارائه کند دردی از جامعه دوا نمی کند.
ضرورت هم افزایی قوای سه گانه در سامان دادن به وضع حجاب 

وی افزود: دولت خود باید جلودار ساماندهی مد و لباس در کشور باشد، 
دولت باید حامی طراحی اصلاح نظام آموزشی و تربیتی در حوزه پوشش 
باشد؛ روش های غلط در دفاع از حجاب باید اصلاح شود، منظور از دولت 
نظام و حکومت اسلامی است، یعنی هر سه قوه موظف هستند در این حوزه 
نقش آفرین باشند. عظیم زاده اردبیلی همکاری و هم افزایی قوای سه گانه در 
سامان دادن به وضع حجاب در جامعه را امری ضروری دانست و گفت: اگر 
سه قوه دست به دست هم ندهند این مسأله هرگز ساماندهی نخواهد شد؛ 
اولین گام در امر حجاب، تسهیل ازدواج جوانان است، تسهیل ازدواج سبب 

می شود عفت، حیا و اخلاق عمومی در جامعه گسترش پیدا کند.
وی خاطر نشان کرد: لازم است یک بنیاد فراقوه ای شکل بگیرد و مقوله 
حجاب، عفاف و ازدواج جوانان در آن طرح شود؛ اگر سه قوه دست به دست 
هم دهند و این بنیاد فراقوه ای زیر نظر مراکز بالادستی شکل بگیرد، چالش ها 
و ابرمسأله ها و راهکارهای اصلاح آنها در آن استخراج شود به سمت یک 

جامعه ایمن، آرام و امن حرکت خواهیم کرد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم اعلام کرد:

ارائه ۳۰ خدمت توسط میز خدمت 
الکترونیکی شهرداری قم

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: بیش از ۳۰ خدمت بر روی میز خدمت 
الکترونیکی شهرداری ارائه می شود که این سامانه از طریق بستر وب و تلفن های همراه 

قابل استفاده است.
سید امیر سامع در چهل و پنجمین جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران قم که در سالن کرامت استانداری قم برگزار شد، اهمیت توسعه 
زیرساخت های فناروی اطلاعات شهرداری قم را مدنظر قرار داده و اظهار داشت: 
مجموعه شهرداری در سال های اخیر توسعه زیرساخت های الکترونیکی را به منظور 

تحقق شهر هوشمند در دستور کار قرار داده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: ایجاد بستر دوسویه با شهروندان، حمایت 
از مشاغل و کسب و کارهای درون شهری، ایجاد پنج درگاه های دسترسی شهروندان به 
خدمات الکترونیکی، نصب سامانه های پرداخت الکترونیکی هزینه تاکسی های درون 
شهری، اجرای طرح مهم »قم کارت« و تجمیع تمام کارت های خدمات شهروندی 
الکترونیکی کردن خدمات در  برای  انجام شده  برنامه های  از جمله  درداخل شهر 

شهرداری قم می باشد.
خدمت  میز  شهرداری،  خدمات  کننده  تجمیع  اصلی  پرتال  داد:  ادامه  سامع 
الکترونیکی، شبکه الکترونیکی خدمات هوشمند به عنوان اولین شبکه الکترونیکی 
کشور، سامانه ۱۳۷ شهرداری و همچنین سامانه نقشه نمای شهری قم از جمله 

پرتال های ایجاد شده برای ارائه خدمات الکترونیکی به شهروندان قم است.
وی با بیان اینکه ۱۱ دسته خدمت خاص از ابتدای شیوع کرونا به صورت الکترونیکی 
ارائه  خاص  خدمات  از  نفر  هزار  کرونا ۱۴  شیوع  ابتدای  از  افزود:  شده است،  ارائه 
شهرداری دراین سامانه شامل ارتباط با مراکز درمانی، ایجاد ارتباط آنلاین با پزشکان و 

مراکز درمانی استان استفاده کرده اند.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه ۵۶ هزار مورد درخواست شهرسازی 
در شهرداری قم ثبت می شود، گفت: ۷۰ درصد از این آمارها مربوط به استعلام های 
بانک و دفاتر اسناد رسمی می شود که الکترونیکی کردن این خدمات بسیار ضروری 
است که با الکترونیکی کردن این خدمات ۷۰ درصد حجم مراجعات قم کاهش می یابد.

سامع با اشاره به راه اندازی سامانه همیار بازیافت، اظهار داشت: تاکنون ۷۷ هزار 
خانواده عضو سامانه همیار بازیافت شده اندکه باتحویل بازیافت خود به مراکز جمع آوری 
بازیافت، امتیازهایی برای آنان درنظر گرفته می شود. وی اظهار داشت: راه اندازی شبکه 
اجتماعی خدمات هوشمند با عنوان اختصاری »شاخه« از دیگر اقدام های شهرداری 
قم برای الکترونیکی کردن خدمات شهرداری است که با عضویت در این سامانه علاوه 
بر استفاده از آن برای ارتباط های اجتماعی، امکان بهره گیری از خدمات شهرداری 

وجود از طریق این شبکه اجتماعی فراهم شده است.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:

راه اندازی سامانه شفافیت در شورای 
اسلامی شهر قم 

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به راه اندازی سامانه شفافیت شورای اسلامی 
شهر قم، گفت: در این سامانه تمام سرفصل ها، تعرفه عوارض و بودجه شورای اسلامی 

شهر و شهرداری به صورت شفاف ارائه شده است.
عبدالله جلالی در چهل و پنجمین جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران قم که در سالن کرامت استانداری برگزار شد، با اشاره به اینکه 
بیشترین حجم مراجعات مردم به شهرداری ها برای صدور پروانه ساختمانی است، 
اظهار کرد: الکترونیکی شدن فرایند صدور پروانه های ساختمانی در قم به صورت جدی 

در دستور کار است و امیدواریم امسال این موضوع به نتیجه برسد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم توسعه خدمات الکترونیکی و تحقق شهر هوشمند را 
۲ دستور کار مهم این شورا دانست و گفت: برای تحقق این اهداف، سازمان فناوری 

اطلاعات شهرداری قم به منظور تحقق این اهداف در سال ۹۷ شکل گرفت.
جلالی با اشاره به زیرساخت های فناوری الکترونیکی این شهر، گفت: شهرداری قم 
در تمام سطح شهر، فیبر نوری مستقل دارد که این موضوع شهر قم را متمایز از بسیاری 

از شهرهای کشور کرده است.
وی با اشاره به عقد قرارداد با یکی از شرکت های فناوری اطلاعات برای توسعه این 
ظرفیت در قم، افزود: با این قرارداد سرمایه گذاری سنگینی در قم صورت می گیرد و 

فضای بهتری برای ارائه خدمات الکترونیکی فراهم می شود.
 

مدیر منطقه یک قم :

شهرداری در پروژه ساماندهی
 چهل اختران تنهاست

مدیر منطقه یک قم گفت: فضاسازی اطراف چهل اختران نیز از جمله پروژه های در 
دست اقدام است که علی رغم هزینه های سنگین به دلیل عدم همکاری سازمان ها و 

متولیان، شهرداری تنها مانده است.
احمد ترکمن با اشاره به آخرین وضعیت پروژه های عمرانی در سطح منطقه یک، 
اظهار داشت: در سال جاری پروژه های مهمی در منطقه یک به بهره برداری می رسد؛ 
هرچند تملک یکی از دغدغه های جدی و پروژه محتشم گرفتار چهار ملک تملک نشده 

است،
مدیر منطقه یک قم با بیان اینکه تملکات بخش اعظمی از فعالیت ها در پروژه های 
عمرانی را به خود اختصاص داده است، ابراز کرد: بیشترین هزینه در اجرای پروژه ها 
صرف تملک می شود و در خیابان های نوبهار، دروازه ری و شهیدان برقعی و پیامبر 

اعظم)ص( در حال تملک هستیم.
ترکمن عنوان کرد: سال گذشته سالن ورزشی در این منطقه به اتمام رسید و امسال 
سه پروژه بزرگ به اتمام می رسد، فضاسازی اطراف چهل اختران نیز از جمله پروژه های 
در دست اقدام است که علی رغم هزینه های سنگین به دلیل عدم همکاری سازمان ها 

و متولیان، شهرداری تنها مانده است.
وی با تأکید بر اینکه باوجود کمبود اعتبارات فعالیت ها در پارکینگ سازی، ایستگاه 
مترو و پروژه چهل اختران تداوم دارد، تصریح کرد: پارکینگ هتل استقلال دارای 

سه طبقه روبروی پاساژ الزهراء رو به اتمام است.
مدیر منطقه یک قم خاطرنشان کرد: توصیه می شود شهروندان تعامل لازم را در 
واگذاری تملکات داشته باشند زیرا تعلل در این امر با توجه به تورم در بافت نوساز 
شهری، آن ها را در خرید زمین و ملک جایگزین در طولانی مدت دچار ضرر مالی 

می کند.
 

مدیر منطقه پنج قم خبرداد: 

افتتاح زیرگذر تقاطع فردوسی و پیامبراعظم)ص( 
تا ۳ ماه آینده 

مدیر منطقه پنج قم از افتتاح و بهره برداری زیرگذر تقاطع بلوار فردوسی و پیامبر 
اعظم)ص( تا سه ماه آینده خبر داد.

علیرضا اقبالیان با اشاره به برنامه ریزی های انجام شده برای توسعه منطقه پنج، اظهار 
داشت: در یکی دو سال گذشته تحولات خوبی در این منطقه اتفاق افتاده است، در 
ایجاد پروژه های ترافیکی اقدامات بزرگی انجام صورت گرفته است، هرچند مشکلات 

ترافیکی جدی نیز در منطقه وجود دارد.
مدیر منطقه پنج قم با بیان اینکه برای اجرای طرح ها و پروژه های ترافیکی باید 
تمامی جوانب سنجیده شود، افزود: در اجرای پروژه های ترافیکی، تیم کارشناسی، 
پلیس راهنمایی و رانندگی، کارشناسان حمل ونقل و اعضای شورای ترافیک نظر خود را 
باید در جهت تصمیم گیری بدهند و هر تغییری در منطقه نیاز به آسیب شناسی دارد و 

شهرداری تنها مجری اجرای مصوبات است.
تقاطع  پروژه  از  غیر  به  پنج  منطقه  رشد  در   ۹۸ سال  در  کرد:  تصریح  اقبالیان 
ولی عصر)عج( دو پروژه کلان شامل بلوار حکیم فردوسی و بلوار حضرت خدیجه)س( 
در دست اقدام است که در این خصوص بلوار حکیم فردوسی که اتصال رینگ دوم 
شهری است، در آن زیرگذر و بلوار حدفاصل میدان قلم تا زیرگذر بلوار پیامبر اعظم)ص( 

تا سه ماه آینده به بهره برداری می رسد و در حال حاضر در حد زیرسازی است.
وی ادامه داد: با ایجاد پروژه فردوسی، از بلوار امام علی)ع( و یادگار امام)ره( و بلوار 
امین و صدوقی و رسالت تا بلوار جمهوری به هم اتصال می یابد و تا میدان پلیس تا 
شهید محلاتی و بلوار امام علی)ع( وصل می شود، این طول مسیر تأثیر زیادی در 

کاهش ترافیک و رونق اقتصادی دارد.

مدیرکل تبلیغ دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم: 

اعزام مبلغ درایام محرم تابع تصمیم
 ستاد ملی مقابله با کروناست

مدیرکل تبلیغ عمومی دفتر تبلیغات اسلامی قم گفت: این نهاد برای اعزام 
مبلغ درایام محرم تابع وزارت بهداشت و ستاد ملی مقابله با کروناست و در صورت 
موافقت با اعزام، مبلغان این دفتر علاوه بر تبیین قیام اباعبدالله)ع( به عنوان 

مروجان پروتکل بهداشتی در سراسر کشور عمل می کنند. 
حجت الاسلام و المسلمین یحیی کمال با اشاره  به اوج گیری مجدد ویروس 
کرونا در برخی استان های کشور، اظهار داشت: آینده وضعیت بیماری کرونا و 
شرایط کشور در مسیر مبارزه با این بیماری به روشنی قابل پیش بینی نیست و به 
همین دلیل برنامه ریزی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه برای اعزام مبلغان در 

ایام محرم امسال نیز در نظر گرفتن تمام احتمال هاست.
وی با اشاره به اهمیت برپایی عزاداری اباعبدالله)ع( و توسل به اهل بیت)ع( 
درحل مشکلات اقتصادی و رفع بیماری گفت: تدوین پروتکل های بهداشتی ویژه 
ایام محرم یکی از نیازهای اساسی است که این پیشنهاد به وزارت بهداشت ارائه 

شده است.
کمال با ابراز امیدواری از باز بودن مساجد و  حسینیه ها در ایام محرم گفت: 
فعالیت دفتر تبلیغات اسلامی برای اعزام مبلغ دینی در ایام محرم با هماهنگی 

کامل وزارت بهداشت و ستاد ملی مبارزه با کرونا انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: برای برنامه ریزی پیرامون نحوه فعالیت و اعزام مبلغان دینی به 
مناطق مختلف کشور در ایام محرم، هم فکرهای گسترده ای در حال انجام است 
و با مذاکرات صورت گرفته با سازمان تبلیغات اسلامی، پیشنهادهایی نیز تدوین و 

قرار است به وزارت بهداشت ارائه شود.
مدیرکل تبلیغ عمومی دفتر تبلیغات اسلامی، اظهار داشت: برگزاری عزاداری 
اباعبدالله)ع( و یاران باوفایش با رعایت تمام پروتکل های بهداشتی ضروری است 
که در این زمینه مبلغان اعزامی به شهرها و روستاها به عنوان مروجان و مبلغان 

رعایت مسائل بهداشتی نیز عمل می کنند.
وی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم را بزرگترین نهاد اعزام مبلغ در کشور 
دانست و گفت: این نهاد حوزوی هرساله بیش از ۱۲ هزار مبلغ در ایام ماه محرم 
به سراسر کشور اعزام کرده است و برای انجام این کار هیچگونه محدودیتی ندارد.

کمال، تعداد اعزام مبلغ در ایام محرم سال جاری را به میزان درخواست مردم 
برای این کار دانست و با اشاره به تهیه جدول زمان بندی اعزام مبلغ در دفتر 
تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: از۲۴ تیرماه جاری تا ۱۰ مرداد ماه سایت 
سامانه سازمان تبلیغات آماده دریافت درخواست های  مردمی برای اعزام مبلغ 
است که بر اساس آن اهالی محله ها و مناطقی که برای ایام محرم درخواست مبلغ 

دارند، در این سامانه ثبت می شود.
کمال اظهار داشت: از دهم تا ۳۰ مرداد ماه سال جاری نیز این درخواست ها که 
از طریق سازمان به دفترتبلیغات اسلامی ارائه ، بررسی و حکم اعزام برای مبلغان 
صادر می شود که در این طرح از ظرفیت طلاب قم و همچنین طلاب بومی مناطق 

مختلف استفاده خواهد شد.
وی گفت: دوره اعزام این مبلغان دینی نیز از۳۱ مرداد آغاز و تا ۱۱ شهریور به 
مدت ۱۲ روز ادامه دارد که در این ایام ترویج معارف اسلامی، فلسفه قیام عاشورا، 
تدوین شعار سال، تاکید بر اتحاد،  دشمن شناسی، مقاومت و همچنین بیان 

پروتکل های بهداشتی در دستور کار مبلغان است.
 

آیت الله علوی گرگانی در نامه ای به رییس جمهوری خواستارشد؛

مقابله با افزایش بی رویه قیمت ها 
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید در نامه ای به رییس 

جمهوری خواستار مقابله با افزایش بی رویه قیمت ها شد. 
به گزارش روز پنجشنبه مرکز خبر حوزه، در نامه این مرجع تقلید آمده است: 
»ریاست محترم جمهور جناب حجت الاسلام والمسلمین آقای روحانی  زید عزه، 
سلام علیکم؛ شرایط فعلی جامعه و ناله های قشر مستضعف و متوسط جامعه 
از فشار گرانی و  بی ثباتی قیمت ها قلب هر انسان دلسوز نسبت به مملکت را 

می آزارد.«
نامه ادامه یافته است: افزایش بی حساب وکتاب قیمت ارز و سکه و اجاره بها 
در کنار کوتاهی برخی مدیران در سال های گذشته برای حل مشکلات مردم و 

دل بستگی بیش ازحد به خارج از کشور، مردم را دلسرد کرده است.
در این نامه تاکید شده است: گر چه مدیران دولتی و مسئولان امر با توجه به 
فشارهای تحریم تلاش هایی را مبذول داشته اند، لکن این تلاش ها برای مردم 
ملموس نبوده و مردم از ضعف نظارت و افزایش بی رویه قیمت دلار و کاهش ارزش 
پول ملی، سخت آزرده خاطر گشته اند که باید هر چه سریع تر فکر عاجلی برای 

آن بشود.
در این نامه تصریح شده است: تلاش برای افتتاح طرح های نیمه تمام و تامین 
کالاهای اساسی گر چه لازم و ضروری است اما بسنده کردن به این مسائل و 
به حق مردم موجب  و خواسته های  بازار  به کف  بی توجهی  و  آمارهای مدیران 
پشیمانی خواهد بود، لذا لازم است هر چه سریع تر فکری کرده و با تقویت نظارت 
بر بازار و کاهش قیمت دلار به قیمت های سابق و ثبات بخشی به اقتصاد کشور  

جبران کاستی ها شود .
لازم به ذکر است حضرات آیات مراجع تقلید ناصر مکارم شیرازی و حسین نوری 
همدانی نیز طی هفته جاری ضمن تاکید بر نظارت بیشتر بر قیمت ها، از قوای 
سه گانه خواسته اند تا برای حل مشکلات اقتصادی و رفع وضعیت معیشتی سخت 

مردم چاره اندیشی کنند.
 

به مناسبت هفته عفاف و حجاب صورت گرفت؛

تقدیر از مروجان حجاب و عفاف 
در حوزه اصناف

همایش عفاف و حجاب به مناسبت هفته حجاب و عفاف به همت معاونت 
اجتماعی،اداره نظارت بر اماکن عمومی فرماندهی انتظامی استان و اتاق اصناف 
مرکز استان قم  و اتحادیه های صنفی تحت پوشش از حمله  اتحادیه های صنف 
آرایشگران زنانه، فروشندگان پوشاک و خیاطان،عکاسان در سالن همایش اتاق 

اصناف قم برگزار شد.
اظهار  همایش  این  در  قم   استان  انتظامی  فرماندهی  اجتماعی  معاون 
داشت:ترویج حجاب و عفاف در حوزه اصناف و اتحادیه ها بسیار تاثیرگذار و 
ارزشمند است. سرهنگ حاجی زاده یکی از دغدغه های مهم جامعه بشری امروز 
را فرهنگ حجاب و عفاف برشمرد و بر ضرورت اهتمام مردم و مسئولان و قشر 

فرهنگی کشور بر این امر تاکید کرد.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به برخی آسیب های 
اجتماعی ناشی از مشاغل غیر ضرور بانوان گفت: جایگاه زن در اسلام بسیار رفیع 
است و نظام اسلامی نیز بر دست یابی زنان به جایگاه شایسته و در خور شان زنان 
تاکید دارد.  وی  با معرفی چادر به عنوان حجاب برتر از همگان خواست در زمینه 
ترویج و تشویق و ترغیب زنان و دختران جامعه به استفاده از حجاب برتر تلاش 
کنند و وظیفه خود را در قبال سالم سازی محیط اجتماع و رفع دغدغه متدینین 
جامعه به نحو احسن انجام دهند. سرهنگ حاجی زاده بر همکاری مناسب اتاق 
اصناف قم و اتحادیه های مربوطه با پلیس تاکید کرد و افزود: پلیس مصمم است با 

همکاری اتاق اصناف قم و دستگاه قضائی استان با تخلفات صنفی برخورد کند.
معاون اجتماعی استان با اشاره به آمار قابل توجه مراجعات خانواده ها به دوایر 
مشاوره و مددکاری اجتماعی پلیس در سطح استان اظهارداشت:پرونده های 
اختلافات خانوادگی زنگ خطری است که جامعه را تهدید می کند و بایستی 

همگان برای کاهش آسیب های اجتماعی در حوزه خانواده تلاش کنند.
در ادامه معصومه ظهیری" معاون فرهنگی و تبلیغی حوزه های علمیه خواهران 
در خصوص اهمیت حجاب و عفاف و نقش خانواده ها در اجتماع نکاتی بیان  و 
در پایان  از بانوان فعال عرصه حجاب و عفاف در حوزه صنوف  )خانم  باقری از 
اتحادیه صنف شیشه و آیینه استان قم و سرکار خانم فرهادلو اتحادیه صنف تولید 

کنندگان پوشاک( تقدیر شد .

اجتماعی

حجاب رکن« سلامت روان جامعه ؛

 حجاب وعفاف
 سرشتی الهی برای پاکدامنی
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اقتصادی

رییس اتاق بازرگانی استان قم تشریح کرد:
 فرصت ها و چالش های سرمایه گذاری در قم

چالش های  و  فرصت ها  قم،  کشاورزی  و  معادن  بازرگانی،صنایع،  اتاق  رییس 
سرمایه گذاری در قم را تشریح کرد. 

دلالی  آنچه  دانستن  آزاردهنده  با  جمله  از   ، گفت وگویی  در  خاکی  ابوالفضل 
زمین های صنعتی نامید، گفت: با دلالی زمین در شهرک ها مواجه هستیم که این 

مساله باعث شده زمین به اندازه کافی در اختیار سرمایه گذاران قرار نگیرد.
وی اضافه کرد: دلالان، زمین را با نرخ پایین خریداری کرده و در بازار آزاد با نرخ بالاتر 

از تصور به فروش می رسانند.
خاکی گفت: این امر در ماه های اخیر شدت پیداکرده است و حتی مسئولان امر، 
قادر به جلوگیری از این سودجویی نیستند که بزرگ ترین مانع برای صنعتگر به شمار 

می آید.
رییس اتاق بازرگانی قم بیان داشت: در تامین برق با مشکلات جدی روبه رو هستیم 
که در بسیاری از شهرک ها حتی تامین برق موردنیاز صورت نمی گیرد که در این راستا 

نیاز به عملیاتی شدن وعده های مسئولین داریم.
وی اظهار کرد: در شرایط فعلی و با توجه به ممنوعیت ورود کالاهای خارجی به 
کشور از محصولات داخلی استقبال بسیاری شده و در شرایط مطلوب صادرات قرار 

داریم.
خاکی ابراز داشت: به دلیل کمبود امکانات و وجود مشکلاتی چون زمین که شرکت 
شهرک های صنعتی در اختیار فعالان اقتصادی برای سرمایه گذاری قرار نمی دهد و 

عدم تامین برق واحدهای تولیدی تازه تاسیس برخورد کرده ایم.
سرمایه گذاری انجام شده در قم ناکافی است

خاکی در ادامه اظهار کرد: در کشورمان برای پروژه ۱۰۰میلیارتومانی حداقل 
به ۸۰میلیارد تومان تسهیلات با نرخ معقول نیازمندیم تا بتوانیم، برای ۵۰۰ نفر 
به طور  دیگر  نفر   ۲۰۰۰ حداقل  که  کنیم  ایجاد  مستقیم  به صورت  اشتغال زایی 
غیرمستقیم درآمد از این  پروژه  داشته باشند که وجود چنین شرایطی نیاز به نگاه ویژه 

به صنعتگران و همراهی بیشتر دولت و دولتمردان دارد.
رییس اتاق بازرگانی قم ،سرمایه گذاری های انجام شده را کافی ندانست و عنوان 
کرد: در شرایط فعلی که کشور در شرایط تحریم نفت به سر می برد، می توان مواد اولیه 
پتروشیمی را به محصولی باارزش افزوده بالا تبدیل  کرد که با صادرات آن سود بالایی 

نصیب تولیدکننده می شود.
خاکی به محدودیت های مالی دولت اشاره داشت و افزود: یکی از مشکلات بانک 

مرکزی عدم امکانات جهت تامین ارز می باشد.
 وی ادامه داد: عدم تسهیلات بلندمدت بانک ها از دیگر مشکلات عدیده ای است 
که در همه دنیا وجود دارد که با توجه به تحریم ها قادر به گرفتن تسهیلات از خارجی ها 
نیستیم این در حالی است که درگذشته برای خرید ماشین آلات به صورت فاینانس از 

کشورهای خارجی در قالب چندساله امتیاز می گرفتیم.
وی اظهار داشت: صنایع بالادستی ما به جز شرکت های فولادی و پتروشیمی که 
به صورت قابل قبولی در حال ارائه خدمات و صادرات محصولات می باشند و نیاز 

داخل را به نحو احسن برطرف می کنند.
رییس اتاق بازرگانی قم گفت: برای صنایع پایین دستی نیز خریدها در شرایطی 
عادی قرار دارد که با حضور در بورس قادر به خریدوفروش محصولات هستند اما 

مشکل اساسی  عدم وجود تجهیزات و ماشین آلات در داخل کشور است.
قم قطب صادرات محور محصولات تولیدی

رییس اتاق بازرگانی قم اظهار داشت: استان قم، قطب صادرات محور در محصولات 
مختلف تولیدی همچون محصولات فولادی، پتروشیمی و مواد اولیه بسیاری از 
بازار هدف  به کشورهای  امکان  صادرات  که  کارخانه ها در حال حاضر می باشد 
همچون عراق و افغانستان و آسیای میانه و کشورهای اروپایی و عربی را فراهم آورده 

است.
خاکی گفت: شرایط سخت پیش رو برای تولیدکنندگان وجود دارد زیرا در راستای 
تامین مواد اولیه و ورود ماشین آلات و تجهیزات دچار مشکلات عدیده ای از جمله تهیه 

ارز مورد نیاز حتی به نرخ نیمایی که نرخ بالایی است روبرو هستند.
وی اضافه کرد: همچنین محدودیت های بسیار زیادی برای صادرکنندگان نیز به 
وجود آمده که حتی صادرکننده قادر به ورود ماشین آلات و تجهیزات موردنیاز کارخانه 

با ارز حاصل از صادرات محصولات خود به کشور نیست. 
افزایش اشتغال زایی با کمک دولت به طرح های توسعه ای بخش خصوصی
وی تنها راه برون رفت از این شرایط نابسامان را کمک دولت به بخش خصوصی 
عنوان کرد و گفت: دولت باید برای طرح های توسعه ای به خصوص اشتغال زایی 
تسهیلات ویژه ای برای فعالان این عرصه در نظر بگیرد تا اقتصاد کشور جانی تازه 

بگیرد.
خاکی به ۸۰ طرح در دستور کار اشاره داشت که با توجه به شرایط کرونایی به مرحله 
اجرایی نرسید البته درصددیم برای جذب سرمایه گزار به خصوص سرمایه گذاران 
خارجی شرایطی را برای برگزاری سمینارهای مهم در این بخش حتی به صورت 
مجازی فراهم کنیم و از سرمایه گذاران سراسر کشور و جهان برای سرمایه گزاری در  

ایران به خصوص قم دعوت کنیم.
 وی خاطرنشان کرد: باید به این نکته توجه داشت که زیرساخت های لازم برای این 
سرمایه گذاری ها نیز وجود داشته باشد و از دولت و مسئولین استانی خواهشمندیم تا 

اقدامات لازم در این راستا را عملیاتی کنند.
رییس اتاق بازرگانی قم نیاز کارخانه ها به زمین، آب، برق و غیره را جهت استقرار 
الزامی دانست و در عین حال گفت: در حال حاضر شعار در زمینهٔ جذب سرمایه گذار 
موثر واقع نمی شود و سرمایه گذار با مشاهده کمبود امکانات اولیه از سرمایه گذاری 
منصرف خواهد شد همچنین در سال های گذشته شاهد این اتفاق نیز بوده ایم و 

امکان جذب صحیح و تأثیرگذار برای سرمایه گذاران خارجی نداشته ایم.
جذب سرمایه گذاران ایرانی در کشورهای همسایه

ایرانیان در کشورهای همسایه اظهار داشت:  به سرمایه گذاری  با اشاره  خاکی 
کشورهای دیگر امکانات مطلوبی همچون پایین ترین نرخ زمین و برق و غیره  را در 
اختیار سرمایه گذار قرار داده اند و در مرحله آخر  تسهیلات ویژه بانک ها مشوق سرمایه 

گزاری محسوب می شود.
وی ادامه داد: در همین راستا در دنیا، بانک ها اولین پشتوانه سرمایه گذاران هستند 
که ۸۰ درصد بانک ها و ۲۰ درصد سرمایه گذار، هزینه پرداخت می کند و با آرامش 
خاطر از دانش و ذهنیت خلاق خود برای ایجاد یک مجموعه قدرتمند و بزرگ استفاده 

می کنند که در ایران  و استان قم حتی امکانات اولیه مناسب فراهم نیست.
خارجی  سرمایه گذار  جذب  به  قادر  به راحتی  فعلی  شرایط  با  کرد:  ابراز  خاکی 
نخواهیم بود البته قابل ذکر است این شرایط حتی برای سرمایه گزار داخلی قم نیز 

فراهم نیست و برای زمین و برق و.. با مشکلات زیادی روبرو هستیم.
بستر سرمایه گذاری خارجی در قم فراهم شود

رییس اتاق بازرگانی قم اضافه کرد: باید به تقویت بستر سرمایه گذاری خارجی 
بپردازیم تا بتوانیم شرایط ویژه ای برای سرمایه گذاری های غیربومی در استان قم 
فراهم کنیم لذا با شرایط فعلی »joint venture« سرمایه گذاری خارجی به سختی وارد 

می شود بااین حال امکان ورود در بخش های پتروشیمی و نفت وجود دارد.
بهره وری در صنعت کفش، صنایع شیمیایی و  بیشترین  وی خاطرنشان کرد: 
پلاستیک و صنایع مرتبط با صنعت نفت که از صادرات بسیار خوبی بهره مند هستند 
همچنین فرش قم که مشابه آن در دنیا وجود ندارد، از رونق و صادرات خوبی بهره مند 

است.
خاکی ادامه داد: استان قم دارای بیش از ۲۵۰۰ واحد تولیدی می باشد که برخی از 

آن ها به دلایل مختلف  ازجمله شرایط بازار به تعطیل کشانده شده است.
وی یادآور شد: حدود ۲۰ درصد از این واحدها داری مشکلات جدی هستند و 

۳۰درصد توانستند با تسهیلات ویژه در نظر گرفته شده به فعالیت ادامه دهند.

افزایش نرخ دلار به حدود ۲۳ هزار تومان در صرافی های بانکی و ۲۴ هزار تومان 
در بازار آزاد، مسیر را برای افزایش نرخ سود سپرده ها باز کرد.

نرخ دلار از ابتدای امسال تاکنون با افزایش حدود ۱۰ هزار تومان مواجه شده 
است؛ به طوری که از کانال ۱۴ هزار تومان در روز پایانی اسفند ۹۸، در حال حاضر 

در بازار آزاد وارد کانال ۲۴ هزار تومان شده است.
مسبب افزایش نرخ دلار در بازار به اعتقاد تحلیلگران اقتصادی، نقدینگی ۲ هزار 
و ۶۰۰ هزار میلیارد تومانی، محدودیت در ورود ارز به کشور به دلیل تحریم ها و در 

عین حال کاهش قیمت نفت اعلام می شد.
با این حال، کارشناسان از ابتدای زمان صعودی شدن نرخ ارز در بازار، با دادن 

پیشنهاد افزایش نرخ سود بانکی، تاکید بر کنترل و مدیریت بازار ارز داشتند.
نرخ بهره منفی، بازارها را برهم زد

کارشناسان عنوان می کردند، نرخ بهره منفی، بازار دارایی ها از جمله بورس و 

مسکن را باد کرد و باعث برهم خوردن بازار ارز شد. بر این اساس، بانک مرکزی 
برای تحقق هدف تورمی، باید جسارت افزایش نرخ سود در اقتصاد را داشته 

باشد.
به اعتقاد سیامک قاسمی، اقتصاددان، نرخ سود ۱۵ درصدی در شرایطی که 
مرکز آمار ایران، تورم را ۳۰ درصد اعلام می کند، این پیام را برای مردم دارد: »پول 

خود را در بانک نگذارید. «
به گفته وی، وقتی نرخ سود بانکی ۱۵ درصد و نرخ تورم ۳۰ درصد است، یعنی 

نرخ سود بانکی واقعی در اقتصاد ایران منفی ۱۵ درصد است.
ایران در حوزه  قاسمی عنوان می کند: در حال حاضر نشانه ای که اقتصاد 

سیاست های پولی به مردم می دهد، این است که به بازارهای مختلف بریزید.
نرخ سود چقدر شد؟ 

بر همین اساس، بانک مرکزی در اقدامی تازه، نرخ سود بانکی را بالا برد. طبق 

تصمیم اعضای شورای پول و اعتبار، سقف سپرده گذاری یک ساله از ۱۵ درصد 
به ۱۶ درصد افزایش یافت. همچنین شورا تصمیم گرفت به بانک ها اجازه دهد با 
نرخ سود ۱۸ درصد اقدام به افتتاح حساب با سررسید زمانی دو ساله کنند. علاوه 
بر این، مجوز افتتاح حساب با سررسید زمانی ۳ ماهه نیز برای بانک ها صادر شد. 
نرخ سود در نظر گرفته شده برای این دوره زمانی ۱۲ درصد است. البته بیشترین 
افزایش نرخ برای سپرده گذاری با سررسید ۶ ماهه است. سیاست گذار با افزایش 
۳ واحد درصدی، نرخ سود سپرده گذاری ۶ ماهه را ۱۴ درصد تعیین کرده است.

سیاست گذار پولی انتظار دارد این تصمیم کمک کند از التهاب بازارها کاسته 
شده و روند انبساطی نقدینگی تعدیل شود.

تغییرات تصمیم گیری در نرخ سود بانکی چگونه بود؟ 
پس از التهابات ارزی سال ۹۷ نرخ سود سپرده ها به شکل غیررسمی تا محدوده 
۱۸ تا ۲۰ درصد افزایش یافته بود. از این بُعد می توان گفت که با بازگشت به مصوبه 
گذشته و نرخ سود ۱۵ درصد، نرخ سود بانکی در عمل ۳ تا ۵ درصد کاهش یافت.
البته در تیر ماه ۹۵ تصمیم گرفته شد که نرخ سود بانکی به ۱۵ درصد کاهش 
یابد. این تصمیم به اجرا گذاشته شد، اما وجود موسسات مالی غیرمجاز باعث شد 
بازی نرخ سود بر هم بخورد. در آن زمان، موسسات مالی غیرمجاز برای جذب هر 
چه بیشتر سپرده های مردم، نرخ سود خود را بالاتر از ۱۵ درصد در نظر گرفتند 
و همین عامل باعث شد تا بانک ها نیز برای فرار از شکست، مجبور شوند نرخ 
سود پرداختی خود را افزایش دهند و پروژه کاهش نرخ سود به ۱۵ درصد عملا 

با شکست مواجه شد.
دوباره، در دوم شهریور ماه ۱۳۹۶ شورای پول و اعتبار تصویب کرد که از ۱۱ 
شهریور همان سال تمامی بانک ها و موسسات اعتباری نرخ سود علی الحساب 
یک ساله را ۱۵ درصد و سود سپرده های کوتاه مدت را ۱۰ درصد در نظر بگیرند. 
این اتفاق در حالی رقم می خورد که این بار خبری از موسسات مالی غیرمجاز 

نبود.
گزارش ها نشان می دهد بازگشت به تصمیم سال ۱۳۹۵، یک تغییراتی را در 
حساب های کوتاه مدت و بلندمدت ایجاد کرد؛ به طوری که سپرده گذاران، 
پول های خود را از حساب های بلندمدت خارج کردند و در حساب های کوتاه مدت 
با سیالیت بیشتر قرار دادند. رفته رفته واگرایی حساب های کوتاه مدت از بلندمدت 

بیشتر شد و این نشان دهنده آن بود که پول ها در حال خروج از بانک ها بودند.

تصمیم تازه سیاست گذار پولی برای کاهش التهاب بازارها؛

افزایش نرخ سود بانکی،بازار ارز را آرام می  کند؟

 بازرسان سازمان های صنعت، معدن و تجارت کشور در راستای سیاست های کنترلی و نظارتی ستاد تنظیم بازار به 
منظور جلوگیری از افزایش غیرمنطقی قیمت ها و آرام سازی فضای بازار، در بازه زمانی اول تا بیستم تیرماه امسال موفق به 

شناسایی تعداد ۱۲ هزار و ۱۵۳واحد اقتصادی متخلف شدند. 
به گزارش روز پنجشنبه وزارت صنعت، معدن و تجارت، در مدت یاد شده بازرسان این سازمان با همراهی بازرسان اتاق 
اصناف و همکاری دستگاه های نظارتی در قالب گشت های بازرسی، ۱۶۰ هزار و ۵۴۹ واحد صنفی، تولیدی، توزیعی و 
خدماتی  و غیره را مورد بازرسی قرار دادند. در  همین بازه زمانی، ۱۲ هزار و ۱۵۳ واحد اقتصادی اعم از تولیدی، توزیعی، انبار 
و سردخانه و واحدهای عمده فروشی، خرده فروشی و خدماتی به سبب احراز تحلفات گران فروشی، کم فروشی و تقلب، درج 
نکردن قیمت، احتکار، صادر نکردن صورتحساب و غیره شناسایی شدند. جمع تخلفات واحدهای یادشده یک هزار و ۶۹۳ 
میلیارد و ۳۳ میلیون و ۲۷۳ هزار و ۱۳۰ ریال بوده که برای صدور رای به شعب تعزیرات حکومتی هر یک از استان ها معرفی 
شده اند. همچنین در این مدت، بازرسان اتاق اصناف سطح کشور با ۲۸ هزار و ۵۶۹ مورد بازرسی واحد صنفی در سطح 
عرضه برای یک هزار و ۹۷۶ متخلف، بیش از ۱۰ میلیارد و ۳۱۰ هزار و ۲۹۵ هزار و ۱۴۰ ریال پرونده تشکیل داده و مراتب 
را برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی ارسال کرده اند. در این مدت، ۱۲ هزار و ۸۹۶ گزارش و شکایت مردمی از تخلفات 
واحدهای صنفی و غیرصنفی براساس نوع تماس )حضوری، تلفنی، کتبی و سامانه ۱۲۴ ستادهای خبری استان ها( 

دریافت شده که با توجه به اولویت بررسی به ۶ هزار و ۹۴۱ مورد آن رسیدگی و بقیه در دست بررسی است.

 معاون حقوقی و امور مجلس بانک مرکزی با اشاره به محاکمه دو نفر از کارکنان این نهاد بانکی، گفت: بانک مرکزی با 
محاکم قضایی برای پیگیری تخلفات عده ای معدود از کارکنان این بانک، همکاری نزدیک دارد و از برخورد با فساد حمایت 
می کند.  به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، سیدامیرحسین طیبی فرد، ضمن تشکر از شفاف سازی و اقدامات 
قضایی قوه قضائیه در مبارزه با فساد، عنوان کرد: بانک مرکزی از شفاف سازی قوه قضاییه و برخورد با فساد حمایت 
می کند و این بانک خواستار برخورد قاطعانه با تخلفات نیز هست.  وی بیان کرد: همزمان با رسیدگی به پرونده، دو نفر در 
دادگاه، پرونده تخلفاتی ایشان در »هیئت رسیدگی به تخلفات کارکنان بانک مرکزی« نیز تحت رسیدگی است که نشان 
از عزم جدی این بانک برای برخورد با فساد، هم راستا با سیاست های جرم ستیزی قوه قضاییه دارد. وی تأکید کرد: از 
آنجایی که بانک مرکزی متولی امور پولی، بانکی و ارزی کشور است و مسئولیت نظارت بر شبکه بانکی را نیز بر عهده دارد، 
همواره در تعیین و انتصاب مدیران و مسئولان خود دقت و مراقبت را به عمل می آورد و اهتمام جدی برای به کارگیری افراد 
صالح و سالم را دارد، لیکن خطای چند نفر نباید خدمات گسترده و حساس نیروهای خدوم و متخصص بانک مرکزی را در 
این شرایط سخت، زیر سؤال ببرد. این مقام مسوول در بانک مرکزی در پایان با اشاره به نقش رسانه ها در تنویر افکارعمومی 
تاکید کرد: از رسانه ها می خواهیم در انتشار اخبار مربوط به این محاکم به گونه ای عمل کنند که اتهامات انتسابی به یک 
یا چند نفر از کارکنان موجب بدبینی مردم به بدنه تخصصی و کارشناسی بانک مرکزی نشود، ضمن آنکه وقوع تخلف در 

جامعه و هر دستگاهی یک امر محتمل است و قوه قضاییه به همین منظور با متخلفان به شدت برخورد می کند.

از ابتدای تابستان تا بیستم تیرماه؛

بیش از ۱2 هزار واحد اقتصادی متخلف شناسایی شد
معاون بانک مرکزی:

 از برخورد با فساد حمایت می کنیم 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند
۱- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۱۸۳مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۶۸ مربوط به حسین 
سعادتی  فرزند قربان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بناشده به مساحت ۱۲۹/۴۰ مترمربع پلاک 
شماره ۲۱۸۱ اصلی واقع در قم بخش دو حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سید 

احمد فاتحی )م الف ۶۷۱۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول99/04/28 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/05/۱۱
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

--------------------------------------------------
    آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند.
۱- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۹۸۷مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۶۳ مربوط به عباس 
اسعدی فرزند احمدعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۵ مترمربع پلاک شماره باقیمانده۲۴فرعی 
از۱۰۲۵۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی شماره ۶۳۶۶۰ مورخ ۱۳۹۱/۰۳/۱۰ 

دفترخانه ۲۴ قم و اقرارنامه اصلاحی شماره ۴۰۸۵۴ مورخ ۱۳۹۹/۱۲/۰۳دفترخانه ۴۲قم )م الف ۶۷۰۶(
به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۷۴ کلاسه  پرونده  به  ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۷۸۹مربوط  شماره  رای   -۲
الهه کوه پیما فرزند تقی درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ۵۷ متر مربع پلاک 
شماره ۱۰۹۸۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی  به شماره ۱۱۴۰۰۱مورخ 

۱۳۹۸/۰۳/۱۲دفترخانه ۹ قم )م الف ۶۷۰۷(
 ۳- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۷۸۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۷۳ مربوط به اکرم 
محمودی فرزند یداله درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ۵۷ متر مربع پلاک شماره 
۱۰۹۸۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی شماره ۱۱۴۰۰۱ مورخ ۱۳۸۷/۰۳/۱۲ 

دفترخانه ۹ قم )م الف ۶۷۰۸(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۲۵  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۳۵۳  رای   -۴
حمیدرضا نظری فرزند علی اکبر در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ۱۷۳/۷۵ متر 
مربع پلاک شماره ۱۰۹۲۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

الکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۷۴۴۲ )م الف ۶۷۰۹(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۲۳  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۵۲۹  رای   -۵
محمدرضا غلامی فرزند حسین دردو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ۱۷۳/۷۵ متر 
مربع پلاک شماره۱۰۹۲۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره  در 

دفترالکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۷۴۴۳  )م الف ۶۷۱۰(
۶- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۳۵۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۲۴ مربوط به محمد 
حسین نظری فرزند علی اکبر دردو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ۱۷۳/۷۵ متر 
مربع پلاک شماره۱۰۹۲۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره  در 

دفترالکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۷۴۴۱  )م الف ۶۷۱۱(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۱۷  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۰۸۱  رای   -۷
سیدحسین حسینی فرزند سیدسرور در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۱/۰۶ متر مربع پلاک شماره  
۱/۶۸۸/۳۳۷۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره  در دفترالکترونیکی 

۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۹۰۱  )م الف ۶۷۱۳(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۴۵  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۰۸۶  رای   -۸
محمدرضا آقاجانی فرزند شمس اله در ششدانگ باب ساختمان به مساحت ۱۹۸ متر مربع پلاک شماره۱۰۹۹۴ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی شماره۱۱۱۶۳۴ مورخ۱۳۹۷/۰۴/۲۰ دفترخانه ۲قم  )م 

الف ۶۷۱۴(

۹- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۰۲۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۶۱ مربوط به 
حوراء نوذری فر فرزند ناصر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۲۵/۵۵ متر مربع پلاک شماره۱۱۰فرعی 

از۱۰۸۲۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره۳۰۸۳۸ مورخ۱۳۹۸/۱۰/۲۴ 
دفترخانه ۳۰قم  )م الف ۶۷۱۵(

۱۰- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۱۳۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۳۳ مربوط به علی 
رضا حیدری خیرآبادی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۰ متر مربع پلاک شماره۱۱۰۴۶ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالفضل بهشتی 

منفرد به موجب سند قطعی شماره ۲۲۴۵۶ مورخ۱۳۵/۰۱/۳۱)م الف ۶۷۱۶(
مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۹۵ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۵۰۳ شماره  رای   -۱۱
به منیر السادات ابراهیمی غفار فرزند سید حسین در ششدانگ یک  باب ساختمان به مساحت ۱۴۶/۳۰ متر مربع 
به شماره۱۲۹۰۴۱  قم سند قطعی  اداره یک  ملک  ثبت  قم بخش یک حوزه  در  واقع  اصلی  پلاک شماره۱۰۲۷۳ 

مورخ۱۳۹۷/۰۸/۱۴ دفترخانه ۵قم  )م الف ۶۷۱۷(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/04/28
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/05/۱۱
محمود مهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

--------------------------------------------------
آگهی مزایده اتومبیل 

آگهی مزایده یک دستگاه خودروی سواری پژو پارس به شماره انتظامی ۱۳۶ د ۱۵ ایران۱۶ مربوط به پرونده کلاسه 
 ۱۳۹۹۰۴۰۱۷۰۸۷۰۰۰۰۶۶

بموجب پرونده اجرائی کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۱۷۰۸۷۰۰۰۰۶۶ )کلاسه بایگانی ۹۹۰۰۲۴۱ قم و کلاسه ۹۹۰۰۰۶۷ 
آبادان(، له: خانم زهرا دریس، بر علیه: آقای علی عفراوی یک دستگاه خودروی سواری پژو پارس به شماره انتظامی ۱۳۶ 
د ۱۵ ایران ۱۶ با مشخصات ذیل متعلق به نامبرده واقع در پارکینگ ایران به نشانی: قم-کیلومتر ۵ جاده جعفریه از طریق 

مزایده به فروش می رسد:
مشخصات فنی خودرو: 

نوع خودرو سواری پژو پارس، رنگ: خاکستری، مدل ۱۳۸۶ نوع سوخت: بنزین، شماره موتور: ۱۲۴۸۶۰۳۰۳۷۸ 
شماره شاسی: ۵۰۳۱۱۱۰۵

بیمه شخص ثالث: تا مورخه ۱۳۹۹/۱۲/۱۸
ارزیابی خودرو مورد مزایده توسط کارشناس دادگستری طبق گزارش مورخه ۱۳۹۹/۳/۱۳:

لاستیک ها مناسب و اطراف در باک کمی رنگ زده گی دارد و مجهز به سنسور عقب است.
کارشناس رسمی دادگستری ارزش خودرو را به مبلغ ۳۹۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )سیصد و نود میلیون ریال( ارزیابی نموده 

است.
مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر روز چهارشنبه مورخه ۱۳۹۹/۵/۱۵ در در پارکینگ ایران به 

نشانی: قم- کیلومتر ۵ جاده جعفریه- پارکینگ ایران انجام می شود.
مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه ۳۹۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )سیصد و نود میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی 
فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره شبا 
IR۹۸۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۱۳۲۰۷۸۹۵۶۹۳ با شناسه واریز ۹۶۵۱۰۸۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۳۵۱۲۰۰۶ می باشد 
و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را 
ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی 
که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب 

خزانه واریز خواهد شد. و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد.
حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات و عوارض 
شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در 
صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز 
مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و 

حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره اجرای اسناد رسمی قم
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چرا حق الزحمه عوامل برگزاری المپیاد استعدادهای برترفوتسال 
پرداخت نشده است؛ 

ابهام مالی درهیأت فوتبال استان قم
فدراسیون فوتبال در نامه ای به هیأت فوتبال استان قم مدعی است پس از 
گذشته ۱۰ ماه از مسابقات فوتسال المپیاد استعدادهای برتر کشور هنوز هیأت قم 

حق الزحمه عوامل برگزاری را پرداخت نکرده است. 
بازی های فوتسال دومین دوره المپیاد استعدادهای برتر کشور شهریور ماه سال 
گذشته با حضور تیم هایی از استان های مختلف به میزبانی اداره کل ورزش و 
جوانان و هیأت فوتبال استان قم برگزار شد اما اکنون که ۱۰ ماه از این رقابت ها 

سپری شده، فدراسیون فوتبال از هیأت قم طلب کار است.
فدراسیون فوتبال در نامه ای به هیأت فوتبال استان قم اعلام کرده حق الزحمه 
عوامل برگزاری مسابقات فوتسال دومین المپیاد استعدادهای برتر کشور که 
به میزبانی قم برگزار شد پرداخت نشده است، در حالی که سالن دو هزار نفری 
مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم میزبان این رقابت ها بود و فدراسیونی ها 
مدعی اند اداره کل ورزش و جوانان برای این میزبانی مبلغ ۳۳۳ میلیون تومان 
دریافت کرده است. فدراسیون نشین ها با گلایه از عدم پرداخت دستمزد عوامل 
برگزاری این مسابقات شامل ناظران، داوران و استعدادیابان پس از گذشت ۱۰ 
ماه، از هیأت فوتبال قم درخواست کرده اند موضوع را پیگیری و نتیجه را اعلام 
کند، در حالی که مشکل بزرگ تر این است که هیأت قم از اردیبهشت ماه که 
مجمع فوق العاده آن با حضور حیدر بهاروند سرپرست فدراسیون فوتبال رای 
به پایان فعالیت کریم بهرامی داد تا کنون در تعطیلی به سر می برد. به گزارش 
خبرگزاری فارس از قم، بعد از این مجمع، قدرت الله باقری از سوی فدراسیون به 
عنوان سرپرست جدید هیأت فوتبال استان قم معرفی شد اما هنوز اداره کل ورزش 
و جوانان ساختمان این هیأت را در اختیار فوتبالی ها قرار نداده و دو ماه است که 
هیأت قم هیچ گونه فعالیتی ندارد و نظارتی بر اتفاقات فوتبالی نیست. چالش 
جدید برای ورزش قم به ویژه رشته فوتبال در حالی ایجاد شده که در موضوع 
مطالبه فدراسیون فوتبال از هیأت فوتبال قم، مسوولان سابق هیأت فوتبال دریافت 
هزینه برگزاری این مسابقات را تایید کرده اند، اما عوامل برگزاری آن همچنان 
پیگیر دریافت مطالبات خود هستند. در نامه ای که با همین مضمون به امضای 
محمدمهدی نبی دبیر کل فدراسیون فوتبال به هیأت فوتبال قم ارسال شده، آمده 
است: احتراما پیرو نامه ۱۷/۱۶۶۴۲/۹۸/۲۶۱ – مورخ ۱۳۹۸/۹/۵ )پیوست 
داوران،  ناظران،  برگزاری،  مسوولین  حق الزحمه  پرداخت  عدم  بر  مبنی  یک( 
استعدادیابان دومین المپیاد استعدادهای برتر فوتسال پسران استان قم در شهریور 
ماه سال ۱۳۹۸ به آگاهی می رساند با توجه به پیگیری های فراوان کمیته فوتسال 
فدراسیون فوتبال از دفتر استعدادیابی وزارت ورزش و جوانان و اداره کل ورزش و 
جوانان استان قم در سال گذشته، متاسفانه پس از گذشت ۱۰ ماه از این مسابقات 
هنوز حق الزحمه مسوولین برگزاری، ناظران، داوران و استعدادیابان پرداخت 
نشده است و مکاتبات انجام شده در همین رابطه به شرح ذیل است: ۱- تاریخ 
۱۳۹۸/۸/۲۲ به شماره نامه ۳۶۱/۹۶۴/۵۵ هیأت فوتبال استان قم تایید نموده 
است مبلغ ۳/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بابت کمک هزینه اسکان و تغذیه ورزشکاران 
و مربیان و عوامل شرکت کننده را از طرف اداره کل ورزش و جوانان استان قم 
از  نامه ۱۴۷۵۱/۲۱۵  به شماره  تاریخ ۱۳۹۸/۱۱/۱  است. ۲-  کرده  دریافت 
سوی اداره کل ورزش و جوانان استان قم مبلغ ۳۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال با موضوع 
پرداخت حق الزحمه مسوولین برگزاری، ناظرین، داوران و استعدادیابان به هیأت 
تاکید دفتر استعدادیابی وزارت ورزش و  فوتبال قم پرداخت نموده است. ۳- 
جوانان در تاریخ ۱۳۹۸/۱۰/۱ به شماره نامه ۲۱۱۷۲/۳۱/ص مبنی بر پرداخت 

حق الزحمه ها به اداره کل ورزش و جوانان استان قم.

علی کریمی:

 قولی برای پرداخت بدهی ها به بازیکنان 
داده نشده است

 بازیکن تیم فوتبال استقلال تهران گفت: در روزهای پایانی قرارداد خود با باشگاه 
هستم و من نیز مانند سایر بازیکنان تنها ۶۰ درصد قرارداد خود را دریافت کردم و 

هیچ قولی برای پرداخت بدهی داده نشده است. 
»علی کریمی« در حاشیه تمرین تیم فوتبال استقلال اظهار داشت: بازیکنان 
مصدوم تیم برگشته اند و برخی از بازیکنانی که تست کرونای آنان نیز منفی شده 
در تمرین حضور دارند. این تمرین قبل از بازی برای صنعت نفت برگزار شد و ما 

تمام تلاش خود را می کنیم که سه امتیاز را بگیریم و به کسب سهمیه امیدواریم.
کریمی در ادامه عنوان کرد: با چند تیم بالای جدول بازی داریم که در صورت برد 
می توانیم تا جایگاه دوم بالا برویم و سهمیه آسیایی کسب شود. خیلی از بازیکنان 
ما تست مشکوک داشتند و این امر موجب شد تا نزدیک به یک هفته تمرین نکنیم 

و تنها با یک و نیم روز تمرین در برابر تراکتور حضور پیدا کنیم و امتیاز بگیریم.
او در زمینه تدبیر برای مقابله با ویروس کرونا گفت: احتمال آلودگی به این ویروس 
در ادامه لیگ زیاد است باید مسوولان لیگ تدبیری در دستور کار قرار دهند. 
امیدوارم برای ادامه لیگ و لیگ بیستم برنامه ریزی مناسبی تر از شرایط کنونی 
باشد. هافبک تیم استقلال در زمینه گفت: امیدوارم با تدبیر لازم بدهی ها پرداخت 

شود تا سایه محرومحیت از سر استقلال کنار برود.
وی در پایان گفت:  سه ماه از پایان تاریخ قرارداد ما گذشته و تنها ۶۰ درصد 
دریافتی داشتیم. نمی دانم تا کی این شرایط ادامه دارد. اول باید بدهی صاف شود 
بعد دنبال تمدید قرارداد باشیم. قولی ندادند برای پرداخت بدهی اما امیدواریم 

سریع تر پرداخت شود.

 این روزها قطار لیگ برتر به ایستگاه پایانی نزدیک می شود و با اینکه پرسپولیس 
در صدر جدول با تیم دوم ۱۴ امتیاز فاصله دارد اما تیم های سپاهان، شهرخودرو، 
فولاد، تراکتور، استقلال همچنان روی کاغذ برای کسب عنوان قهرمانی شانس 
دارند. گرچه پرسپولیس از شش بازی باقی مانده اگر ۶ امتیاز بگیرد قهرمانی اش 
مسجل خواهد شد. در این بین ۵ تیم بعدی تلاش می کنند تا سهمیه لیگ قهرمانان 
آسیا برای فصل بعد را کسب کنند. علاوه بر بالای جدول، تنور لیگ در نیمه دوم 
لیگ هم داغ است و تیم های برای بقا می جنگند. پیکان انتهای جدولی پس از 
شکست مقابل پرسپولیس به یکباره متحول شد و با دو برد ارزشمند مقابل ذوب آهن 
و گل گهر، خودش را از منطقه سقوط جدا کرد و امیدوار است تا همین روند صعودی 
اش را حفظ کند. شاهین بوشهر که با میشو نتایج خوبی گرفته بود، پس از تعطیلی 
لیگ به خاطر شیوع کرونا و عدم حضور میشو در بوشهر، این تیم وضعیت نامناسبی 
پیدا کرده و در انتهای جدول جا خشک کرده است. گل گهری ها هم با آقا معلم 
در منطقه سقوط هستند و سیرجانی ها امیدوارند با اضافه شدن پیروز قربانی به 

کادرفنی این تیم شرایط آنها هم تغییر کند. 
در بحبوحه تلاش تیم های برای بقا در لیگ، جابجایی مربیان در این هفته های 
آخر نکتع عجیب لیگ است. هومن افاضلی سرمربی پارس جنوبی پس از اینکه 
کمیته انضباطی رای به برگزاری بازی مقابل استقلال داد، با انتشار یک بیانیه 
از سمتش استعفا کرد اما در یک حرکت خارق العاده، تنها چند ساعت پس از 
استعفایش با مدیران ماشین سازی برای هدایت این تیم به توافق رسید و از بوشهر 

به تبریز رفت.
در بحبوحه تلاش تیم های برای بقا در لیگ، جابجایی مربیان در این هفته های 

آخر نکتع عجیب لیگ است.
در یکی دیگر از اتفاقات عجیب لیگ برتر، رضا مهاجری که چند روز قبل از بازی 
مقابل پرسپولیس هدایت سبزپوشان تبریزی را برعهده گرفته بود، پس از شکست 
مقابل سرخپوشان به یکباره از این تیم جدا شد و تصمیم داشت به گل گهر برود و 
جانشین مجید جلالی شود که جلالی با مدیران تیمش به توافق رسید و آقا رضا از 

ماشین رانده و گل گهر مانده، شد. 
در ادامه نگاهی خواهیم انداخت به چرخه باطل مربیان در لیگ برتر در سال های 

اخیر:
رضا مهاجری

رضا مهاجری سال ها در ابومسلم و پیام مشهد بازی کرد و خیلی زود به عنوان 
دستیار در ابومسلم کار مربیگری را آغاز کرد. او در سال های اول تجربه مربیگری 
اش در تیم های استقلال اهواز، پاس تهران و صبای قم حضور داشت اما اولین 
تجربه حضور به عنوان سرمربی به شیرین فراز کرمانشاه بر می گردد. او چند سال 
هدایت سیاه جامگان مشهد را برعهده داشت و با این تیم به لیگ برتر صعود کرد تا 
نام خودش را به عنوان یک مربی جوان در فوتبال ما معرفی کند. و سپس به عنوان 
سرمربی پدیده انتخاب شد. او پس از جدایی از پدیده مدتی مدیریت فنی تراکتور را 
برعهده و سپس  به ماشین سازی رفت. مهاجری در دو سال اخیر چهار بار تیم عوض 
کرده است و نکته قابل توجه این است که او فصل نوزدهم را با نساجی شروع کرد، 
در میانه راه از این تیم جدا شد و هدایت ماشین سازی را برعهده گرفت و پس از یک 
هفته حضور در تبریز از این تیم جدا و با گل گهری ها به توافق رسید. او اگر هدایت 
گل گهر سیرجان را برعهده بگیرد، یکی از مربیانی می شود که در یک فصل سرمربی 

سه تیم مختلف بوده.
هومن افاضلی

افاضلی در لیگ برتر نتایج غیرقابل قبولی گرفته است. او که سالها دستیار بلاژویچ 
و برانکو و همچنین علی دایی در تیم ملی بود، با تیم های صبای قم، نفت تهران به 
لیگ یک سقوط کرد و با تیم ملی امید هم در بازی های قهرمانی آسیا حذف شد. او 
که هفت بازی هدایت جمی ها را برعهده داشت، یک برد، دو باخت و چهار تساوی 
کسب کرد.افاضلی پس از اینکه کمیته انضباطی رای به برگزاری بازی مقابل استقلال 
داد، با انتشار یک بیانیه از سمتش استعفا کرد اما به یکباره به تبریز رفت و حالا هدایت 

ماشین سازی را برعهده گرفته است و باید دید با این تیم چه نتایجی خواهد گرفت.
عبدالله ویسی

ویسی یکی از مربیان جوان لیگ برتر بود که خیلی زود موفق شد با تیمش به 
قهرمانی لیگ برتر برسد. او با استقلال خوزستانی که در لیگ پانزدهم برای اولین بار 
به لیگ برتر صعود کرده بود با تفاضل گل بهتر نسبت به پرسپولیس به مقام قهرمانی 
رسید و یکی از شگفتی های فوتبال ایران را رقم زد. او پس از این افتخارآفرینی به 
عنوان سرمربی سپاهان انتخاب شد تا شاید قهرمانی اش را این بار با زرد پوشان 
اصفهانی تکرار کند اما نتایج ضعیف او باعث شد تا طاقت مدیران اصفهانی طاق 
شود و او خیلی زود از هدایت این تیم کنار برود. ویسی دوباره به استقلال خوزستان 
برگشت تا بتواند تیمی که با آن قهرمان شده است را از منطقه سقوط نجات دهد اما 
فقط هنر او یک فصل جواب داده بود ویسی و استقلال خوزستان با هم به لیگ یک 
سقوط کردند. او در دو سال اخیر هدایت سه تیم را برعهده گرفته و هم اکنون با پیکان 

جزو تیم های پایین جدول محسوب می شود.
فراز کمالوند

کمالوند یکی از روزنامه نگارانی بود که خیلی زود پایش به عرصه مربیگری باز شد. 
او از سال ۸۰ به عنوان مربی در سطح تیم های بزرگسال کارش را آغاز کرد و در سال 
۸۵ با تیم شیرین فراز کرمانشاه به لیگ برتر صعود کرد. او در این سالها هدایت تیم 
هایی همچون تراکتور، گسترش فولاد، پاس همدان، صنعت نفت آبادان،... و پارس 
جنوبی را برعهده داشت که با توجه به نتایج ضعیف کسب شده از این تیم کنار 

گذاشته شد تا هومن افاضلی جانشینش شود.
مجید جلالی

مجید جلالی، مربی گری را از سن ۲۱ سالگی آغاز کرده و در حالی که هنوز به 
عنوان بازیکن عضو تیم بزرگسالان وحدت تهران بود، هم زمان وظیفه مربی گری تیم 
نوجوانان وحدت را نیز بر عهده گرفت؛ تا این که به صورت رسمی از سال ۱۳۶۵ 
به عنوان مربی تیم بزرگسالان وحدت به خدمت گرفته شد. اوج موفقیت آقا معلم 
فوتبال ایران به سال ۸۳ با تیم پاس بر می گردد. او با تیمی که جواد نکونام، آرش 
برهانی، خداداد عزیزی و ... در اختیار داشت به مقام قهرمانی لیگ برتر رسید. او 
پس از پاس صباباطری را قهرمان جام حذفی و سوپرکاپ ایران کرد.  او از سال ۸۲ که 
در لیگ برتر مربیگری کرده ۱۱ بار تیمش را تغییر داده و عموما تیم های آقا معلم در 
میانه های جدول حضور داشتند. او در حال حاضر سرمربی گل گهر سیرجان است 
و با این تیم در منطقه سقوط قرار دارد. در این بین به اسامی این مربیان هم دقت 
کنید.نفراتی که ممکن است مثلا امسال در لیگ برتر تیم نداشته باشند.آنها شاید به 
لیگ های دسته های پایین تر بروند و شاید با یک سال بدون تیم ماندن،سال آینده 
اش دوباره به لیگ برتر برگردند.فیروز کریمی،حسین فرکی،فرهاد کاظمی،بوناچیچ 
و ...لیگ برتر به خون های تازه ای نیاز دارد که البته چند سالی است دارد تزریق 
فکری،علیرضا  نکونام،محمود  محمدی،جواد  گل  یحیی  حضور  شود.مثل  می 

منصوریان،مهدی پاشازاده و ...

از بوشهر به تبریز، از قائمشهر به سیرجان 

دور باطل مربیان در لیگ برتر

بانوان مطرح هندبال استان قم در فصل ۱۳۹۹ مسابقات لیگ برتر هندبال زنان باشگاه های کشور در ترکیب تیم باشگاهی 
خود به میدان می روند.

درخشش هندبال بانوان قم در مسابقات رده های سنی مختلف لیگ و قهرمانی کشور از شروع دهه ۱۳۹۰ آغاز شد اما این 
فروغ دوام چندان زیادی نداشت و بانوان هندبالیست بار دیگر با مواجهه با مشکلات مالی خیلی زود از حضور مقتدرانه در 

سطح حرفه ای دور شدند.
یک مربی کاردان به نام زهرا احمدی نیا تیمی به نام هدف پویان جوان را از رده  های سنی پایه نظیر نونهالان و نوجوانان 
تشکیل داد و این تیم را رده به رده بالا آورد تا تبدیل به یک تیم لیگ برتری شد، تیمی که در بالاترین سطح رقابت های 
باشگاهی هندبال زنان ایران رقیب سرسخت تیم های قدرتمند این لیگ شد، شاگردانش در این تیم درخشیدند و به تیم ملی 

رسیدند، احمدی نیا هم مربی تیم ملی شد.
اما مشکل دائمی ورزش قم یعنی نداشتن حامی مالی، سد راه پیشرفت بانوان هندبالیست قم و تیم هدف پویان جوان شد، 
این تیم از لیگ برتر کنار کشید و بازیکنان بومی و با استعداد این تیم یک به یک از قم رفتند، تعدادی هم به اجبار هندبال را 

کنار گذاشتند و پرونده این تیم خیلی زود بسته شد.
اما از بین تمام بازیکنانی که از تیم هدف پویان جوان رشد کردند، چند بازیکن با استعداد نظیر مرضیه افشاری، الناز قاسمی، 
فاطمه خلیلی و نوریه عباسی جزو نفراتی بودند که به عنوان بازیکنان پرتوان هندبال قم، با عضویت در ترکیب تیم های غیر 

قمی لیگ  برتر هندبال کشور در سطح حرفه ای ماندگار شدند.
حالا فصل جدید رقابت های لیگ برتر هندبال زنان ایران در راه است و سه تن از این دختران و بانوان مستعد هندبال قم به 
نام های الناز قاسمی، نوریه عباسی و فاطمه خلیلی با تیم مطرح و مدعی فولاد مبارکه سپاهان اصفهان به توافق رسیده اند تا 
در لیگ برتر با پیراهن این تیم قابلیت های خود را به نمایش بگذارند، اما مرضیه افشاری از هندبال حرفه ای خداحافظی کرد.

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم  گفت :طبق برنامه ریزی های انجام شده از هیات هایی که شانس کسب ورودی المپیک 
دارند نظیر هیأت دوومیدانی استان قم حمایت خواهیم کرد.

هیأت دوومیدانی استان قم با هدف قدردانی از زحمات و تلاش های ورزشکاران مدال آور خود در تمامی مواد و رشته های 
مسابقات کشوری سال ۱۳۹۸ اقدام به برگزاری مراسم تجلیل از مردان و بانوان مدال آوران این رشته ورزشی پرافتخار کرد.

این مراسم با حضور رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان استان قم، علی رضایی رئیس هیأت دوومیدانی و سایر عوامل این 
هیأت ورزشی موفق در جمع ورزشکاران، قهرمانان و پیشکسوتان دوومیدانی در پیست دوومیدانی مجموعه ورزشی شهید 

جعفر حیدریان قم برگزار و از چهره های مدال آور قدردانی شد.
در این مراسم علی رضایی رئیس هیأت دوومیدانی استان قم با اشاره به افتخارآفرینی ورزشکاران این هیأت در مسابقات 
مختلف سال ۱۳۹۸، عنوان کرد: از اهداف مهم این هیأت در سال جاری کسب ورودی مسابقات المپیک و دست یابی به 

عناوین برتر در رشته های مختلف تمام رده های سنی رقابت های کشوری است.
رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان استان قم نیز با ابراز رضایت از عملکرد این هیأت ورزشی و قدردانی از قهرمانان آن، 
بیان کرد: اداره کل ورزش و جوانان همچون گذشته از هیأت دوومیدانی حمایت خواهد کرد، همچنین طبق برنامه ریزی های 

انجام شده از هیات هایی که شانس کسب ورودی المپیک دارند نظیر هیأت دوومیدانی استان قم حمایت خواهیم کرد.
در این مراسم از سیدعلی حسینی، رضا ملک پور، علی سلامتیان، میلاد دریساوی، علی قاسم بابایی، مهدی رضایی، علی 
کشاورز، امیر مقدّمی، حسن نیک نظر، محمدرضا فریدی، مرتضی محمودیه، ابوالفضل زینلی، علی ئیلاد و خانم ها زهرا 
رضایی، لیلا خدری و زهرا صفایی به عنوان مدال آوران دوومیدانی قم در میادین کشوری سال ۹۸ تجلیل به عمل آمد، 
ضمن اینکه از رضا ملک پور و زهرا صفایی به عنوان برنده چالش ورزش در خانه در دوران تعطیلی اماکن به دلیل شیوع کرونا 

قدردانی شد.

درخشش بانوان قمی درکشور حمایت مسئولان را می طلبد؛

رقابت بانوان هندبالیست قم در لیگ برتر 
مدیر کل ورزش و جوانان استان قم :

از هیأت های دارای شانس المپیک حمایت خواهیم کرد

معلوم نیست که چقدر می شود روی هم تیمی بودن حساب 
کرد؛ بخصوص وقت هایی مثل اینکه چیزهایی مثل  وزن کشی 
و مقایسه پیش می آید و دیگران بی رحمانه به عملکرد فنی شما 

نمره می دهند.
به گزارش "ورزش سه"، شاید بزرگترین مانع فرهاد مجیدی تا 
انتهای لیگ نه کرونا که هم تیمی ها، کاپیتان های سابقش در 
استقلال باشند. چهار سرمربی فعلی و چهار بازیکن اسم دار در 
تاریخ باشگاه استقلال که هرچقدر توی دلشان به سرمربی آبی ها 
نیمکت  روی  را  دیگری  که  است  باشند، سخت  داشته  علاقه 
تیم محبوب شان تصور کنند. اسمش خودخواهی یا هر چیزی 
که باشد، طبیعی است. آنها حق دارند برای خودشان و آینده 
بهترشان در این شغل بجنگند و برای حرفه ی رویایی شان کت و 

شلوار پرو کنند.
پس  ندارد؛  لازم  بیشتر  سرمربی  یک  استقلال  نیمکت 
کاپیتان های سابق نمی آیند که به مهاجم سابق، پسر خوش قیافه 
خط حمله تیم در سال های دور و یکی از محبوب ترین های تاریخ 

فضای جولان بدهند. 
این گزارشی از سخت ترین بازی های استقلال در هفته های 
باقی مانده لیگ است. جایی که امیر، محمود، سهراب و پاشا 
یکی پس از دیگری مقابل فرهاد سبز می شوند؛ عین یک تمرینِ 
درون تیمی که مربی می خواهد آخرین نفر فیکس را از بین این 

۵ نفر انتخاب کند.
این یک )چهار( نبرد جوانمردانه و ناگزیر است؛ چهار بازی 
مهم: استقلال- نساجی)هفته ۲۶(، استقلال- سپاهان)هفته 
۲۷(، شهرخودرو- استقلال )هفته ۲۸( و شاهین شهرداری- 

استقلال)هفته ۳۰(
 اولین تقابل فرهاد با شماره ۶ آبی

فرهاد برای کسب سهمیه و دست یافتن به یک رتبه ی بهتر برای 
تیمش، ابتدا باید جمعه شب در آبادان به مصاف یک پرسپولیسی 

برود. بهنام سراج مهاجم سابق پرسپولیس، در گرمای دیوانه 
کننده ی آبادان، انتظار تیم فرهادی را می کشد که با حکم کمیته 
انضباطی، از حضور در این دیدار محروم است. پس از آن، رالی 
مجیدی با کاپیتان های سابق استقلال شروع خواهد شد. تیم او 
در هفته بیست و ششم و در تهران، پذیرای نساجی خواهد بود که 

یک کادرفنی استقلالی را روی نیمکتش دارد.
محمود فکری کاپیتان سابق استقلال که روزگاری با مجیدی نیز 
هم تیمی بودند، سرمربی قائمشهری هاست و حنیف عمران زاده 

نیز به عنوان مربی، او را در امر هدایت تیم، کمک می کند.
 استقلالیِ دوم: سرمربی پُرافتخار که 8 می پوشید

پس از این دیدار نیز، استقلال باید در یک دیدار فوق العاده 
حساس، به مصاف سپاهان برود. شاگردان امیرقلعه نویی که 

در ابتدای فصل نتایج درخشانی کسب کردند و تا چندین 
هفته حتی هیچ تیمی موفق به باز کردن دروازه آنها نشده بود 
و مدعی اول کسب قهرمانی بودند، حالا تیمش حتی خطر 
از دست دادن سهمیه را نیز حس می کند. دیدار با سپاهان و 
جدال همیشگی استقلال با قلعه نویی، قطعا دیدنی خواهد 

بود.
تاریخچه دیدارهای ژنرال مقابل استقلال این قضیه را ثابت کرده 
که باید در انتظار یک دیدار پُر از استرس و هیجان و با آدرنالین 
بالا باشیم. علاوه بر این، با توجه به اتفاقاتی که در دیدار رفت رخ 
داد، صحنه ی تقابل امید نورافکن با استقلال نیز می تواند دیدنی 
از آب دربیاید. هر چند که نبود تماشاگر در این دیدار، می تواند تا 
حدودی از حساسیت بازی کاهش دهد. برنده آن دیدار می تواند 

گام بلندی به سوی کسب سهمیه بردارد.
 مثل فرهاد شماره ۷ ؛ با انگیزه و غیرقابل پیش  بینی 

در ساعات پایانی سه شنبه شب، سهراب بختیاری زاده که مثل 
به عنوان  دارد،  را  استقلال  شماره ۷  پوشیدن  سابقه  مجیدی 
فرهاد  باید همانند  او حالا  انتخاب شد؛  سرمربی شهرخودرو 
تیمش را به سهمیه آسیایی برساند و در این راه می خواهد از تمام 
حریفان خود امتیازهای لازم را بگیرد. سهراب و فرهاد در هفته 
بیست و هشتم دیدار حساسی را در ورزشگاه امام رضا مقابل 
هم برگزار می کنند که بدون تردید نتیجه آن مسابقه در تعیین 

سهمیه های آسیایی تاثیرگذار است.
نکته مهم این است که بختیاری زاده کمتر از مجیدی انگیزه 
ندارد چراکه در شروع راهش در یک مسیر بزرگ و پر پیچ و خم 

قرار دارد و نمی خواهد در هفته های پایانی جایگاه بالای تیمش 
را از دست بدهد و امیدوار است در شهرخودرو خودی نشان دهد.

شماره 20 ؛ آبیِ تازه وارد، آخرین حریف فرهاد
امروز مهدی پاشازاده رسما به عنوان سرمربی شاهین بوشهر 
انتخاب شد تا جمع مربیان استقلالی لیگ برتر که دست بر قضا 

همگی در زمان خود کاپیتان این تیم بوده اند، بیشتر شود.
در یکی از دیدارهایی که هنوز تاریخ برگزاری آن اعلام نشده 
و در هفته سی اُم انجام می شود، استقلال باید در بوشهر مقابل 
سابق  کاپیتانان  از  دیگر  یکی  امروز  که  بگیرد  قرار  شاهینی 
استقلال را به عنوان سرمربی خود معرفی کرد. مهدی پاشازاده که 
کار سختی برای حفظ تیمش در لیگ برتر دارد، باید هم مانع از 
کسب امتیاز استقلال شود و هم برای بقای شاهین در لیگ، به 

فکر ۳ امتیاز دیدار با تیم سابقش باشد.
 دو تقابل دیگر مجیدی با استقلالی ها: یکی شد و یکی نه

البته باید یادآور شد که مجیدی پیش از این مسابقات، مقابل 
یک استقلالی دیگر قرار گرفت و تیم او در اولین بازی پس از کرونا، 
در یک دیدار سراسر حاشیه ای و پُر از جنجال، به فولاد و جواد 
نکونام باخت. نکو که چند سال پیش با مجیدی نیز هم تیمی 
بود، یکی از رقیب های مستقیم فرهاد در راه کسب سهمیه است 
و چنانچه علیرضا منصوریان ذوب آهن را ترک نمی کرد، قبل از 
شیوع کرونا، می توانستیم شاهد جدال مجیدی با یکی دیگر از 
کاپیتانان اسبق استقلال باشیم که از حیث آماری، تعداد مربیان 

استقلالی لیگ برتر را به شکل عجیبی افزایش می داد.
به هر حال، سرمربیان ۴ تیم لیگ برتری)فکری، قلعه نویی، 
برای  استقلال  لباس  روزگاری در  پاشازاده( که  و  بختیاری زاده 
موفقیت این تیم از هیچ تلاشی دریغ نمی کردند، اکنون هر یک 
برای اهدافی که پیش روی دارند، مقابل تیم دوران جوانی خود 
قرار می گیرند و برای کسب موفقیت تیم هایشان، مانعی در راه 

مجیدی و کسب سهمیه ی لیگ قهرمانان آسیا شده اند.

سرنوشت ۷ در دست ۶،  8 ، ۷ و 20؛ 

چهار اسطوره استقلال علیه فرهاد مجیدی! 
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علاوه  شده،  تشکیل  یازدهم  مجلس  در  فراکسیون  تاکنون ۱۸ 
مختلف  حوزه های  ها  فراکسیون  بقیه  سیاسی،  فراکسیون  دو  بر 

اقتصادی،صنفی، اجتماعی و فرهنگی را پوشش می دهند. 
نزدیک به دو ماه از آغاز به کار مجلس یازدهم می گذرد. طی این 
و  تخصصی  کمیسیون های  مجلس،  رییسه  هیات  ترکیب  مدت 
ناظران مجلس در نهادها و دستگاه های مختلف مشخص شده است. 
گذشته از این ساختارهای رسمی،موضوع فراکسیون های مجلس 
بعنوان تشکل های غیررسمی متشکل از نمایندگان همفکر که عمدتا 
جنبه مشورتی دارد، هم از مسائلی است که سمت و سوی مجلس در 

دوره یازدهم را نشان خواهد داد.
 آیین نامه داخلی مجلس به نمایندگان اجازه می دهد که در قالب 
تیم های حداقل ۹ نفره تشکیل فراکسیون بدهند. اخبار منتشر شده 
از مجلس حاکی از تشکیل حدود ۱۸ فراکسیون در بهارستان است. 
در مجالس گذشته  فراکسیون های عمده و اصلی مشخصا سیاسی 
بودند. برای مثال مجلس دهم در اختیار سه فراکسیون نمایندگان 
ولایی، مستقلین ولایی و فراکسیون امید بود. اما مجلس یازدهم از 
این بابت استثناست چرا که ترکیب یکدست آن باعث شده است که 
اساسا تفکیک و تمایزی بین نمایندگان در خصوص خط و خطوط 

سیاسی نمایندگان وجود نداشته باشد.
هرچند در روزهای منتهی به آغاز به کار مجلس درباره تشکیل 
فراکسیون مستقلین و اصلاح طلبان اظهار نظرهایی مطرح شد اما 
ظاهرا تعداد کم نمایندگان مستقل و اصلاح طلب باعث شده هنوز 
این گروه از نمایندگان فراکسیونی تشکیل نداده باشند. در هر صورت 
تاکنون که حدود ۵۰ روز از تشکیل مجلس یازدهم می گذرد، حدود 

۱۸ فراکسیون ایجاد شده است.
فراکسیون های سیاسی؛ انقلاب و گام دوم انقلاب

فراکسیون انقلاب اولین فراکسیون راه یافتگان به بهارستان بود 
که قبل از آغاز فعالیت رسمی مجلس یازدهم اعلام موجودیت کرد 
و توانست محمدباقر قالیباف منتخب مردم تهران را به عنوان نامزد 
خود با ۱۶۶ رای از تعداد کل آرا ۲۴۰ رای بر کرسی ریاست مجلس 

بنشاند.
که  انقلاب  دوم  گام  فراکسیون  مجلس  مهم  فراکسیون  دومین 
گام  بیانیه  اساس  بر  و  انقلاب  معظم  رهبر  فرمایشات  راستای  در 
چون  موضوعاتی  فراکسیون  این  است.  گرفته  شکل  انقلاب  دوم 
جوان سازی کشور و سپردن کار به نسل  جوان، جهش در حوزه های 
مختلف و محورهای بیانیه گام دوم اعم از پیشرفت علم و فناوری را در 
اولویت خود قرار داده است. »محسن زنگنه« نماینده تربت حیدریه 

رئیس فراکسیون و »حسن شجاعی علی آبادی« نماینده ابهر نایب 
رئیس این فراکسیون هستند. »فاطمه محمد بیگی« نماینده قزوین 
و »مجتبی رضاخواه« نماینده تهران هم در نقش دبیران فراکسیون 

ایفای نقش خواهند کرد.
گذشته از این دو فراکسیون با ماهیت سیاسی، بقیه فراکسیون های 

مجلس ماهیت اقتصادی،صنفی،اجتماعی و فرهنگی دارند.
فراکسیون حمایت از صنعت و صنعتگران

 در شرایطی که فروش نفت به عنوان اصلی ترین محل درآمدهای 
ارزی دچار تحریم شده، می توان با حمایت از صنعت و صنعتگران 
بخشی از کمبودها و کاستی ها در این زمینه را جبران کرد. این امر 
مستلزم حمایت از صنعتگران در نهادهای تصمیم ساز و تصمیم گیر 
کشور است و فراکسیون حمایت از صنعت را می توان حائز اهمیت 

دانست.
ریاست این فراکسیون بر عهده "سیدجواد حسینی کیا" نماینده 
سنقر و کلیایی است. »مجتبی یوسفی« نماینده اهواز به عنوان 
نایب رئیس و محمدرضا دشتی اردکانی نماینده اردکان به عنوان 
این فراکسیون فعالیت خواهند کرد. »یوسف داودی«  سخنگوی 
نماینده سراب و »عبدالناصر درخشان« نماینده ایرانشهر هم دبیران 

اول و دوم این فراکسیون هستند.
فراکسیون اصناف 

دومین فراکسیون با سمت و سوی اقتصادی فراکسیون اصناف 
مجلس اسن »شهباز حسن پور بیگلری« نماینده سیرجان ریاست 
نایب  ورزقان  نماینده  دهقانی«  وردی  »الله  دارد.  عهده  بر  را  آن 
رئیس و »احد آزادی خواه« همسخنگوی این فراکسیون هستند. 
همچنین"سمیه محمودی" و "مسلم صالحی" بعنوان دبیران اول و 

دوم این فراکسیون فعاایت خواهند کرد.
فراکسیون مدیریت شهری

یازدهم  ترین فراکسیون های مجلس  از مهمترین و جدی  یکی 
فراکسیون مدیریت شهری است. تقاضای تشکیل این فراکسیون با 

امضای ۱۹۳ نماینده تقدیم هیات رییسه مجلس شد.
»محسن پیرهادی«، نماینده تهران  به عنوان رئیس فراکسیون، 
»جعفر قادری«  و  »علی اکبر کریمی« نمایندگان شیراز و اراک  نایب 
رئیس اول  و دوم  و  »مجتبی یوسفی« نماینده اهواز سخنگویی  
این فراکسیون هستند. »محمد رضا دشتی اردکانی« و »کیومرث 

سرمدی« هم به عنوان دبیر اول و دوم فراکسیون انتخاب شده اند.
فراکسیون محیط زیست

فراکسیون محیط زیست یکی از فراکسیون های مهم مجلس در 

ادوار مختلف بوده است. در این دوره هم این فراکسیون تشکیل شده 
و انتظار می رود مسائل مختلف محیط زیست را پیگیری کند.

»سمیه رفیعی«، نماینده تهران رییس، »معصومه پاشایی« نماینده 
و  »محمد صفری«  نایب رئیس، »شیوا قاسمی پور«  مرند و جلفا 
فراکسیون  این  دوم  و  اول  دبیران  هم  رودسر  و  مریوان  نمایندگان 
هستند. »فاطمه محمدبیگی« نماینده قزوین هم به عنوان سخنگوی 

این فراکسیون انتخاب شده است.
فراکسیون کارگری

فراکسیون مهم دیگر مجلس یازدهم فراکسیون کارگری است که 
قرار است در شرایط دشوار معیشتی به نوعی صدای کارگران در 
بهارستان باشد. »علی بابایی کارنامی« نماینده ساری و میاندرود 
رئیس و »حمت الله نوروزی« نماینده علی آباد کتول نایب رئیس این 
بدری«  »صدیف  و  آریان پور«  »رضا  همچنین  هستند.  فراکسیون 
نمایندگان مینودشت و اردبیل دبیران اول و دوم و »جبار کوچکی نژاد« 
نماینده رشت در جایگاه سخنگوی این فراکسیون فعالیت خواهند 

کرد.
فراکسیون زنان مجلس

»فاطمه قاسم پور«، نماینده تهران رییس فراکسیون زنان مجلس 
یازدهم است. »فاطمه رحمانی« نماینده مشهد و کلات نایب رئیس، 
»فاطمه مقصودی« نماینده بروجرد دبیر و »سارا فلاحی« نماینده 

ایلام به عنوان سخنگوی این فراکسیون فعالیت خواهند کرد.
فراکسیون اقتصاد دانش بنیان 

اقتصاد دانش بنیان از حوزه هایی است که در سال های اخیر رشد 
بسیاری در کشور داشته است. این بخش انتظار می رود و می تواند 
گره گشای مشکلات اقتصادی کشور هم از بابت فشارهای ناشی 
از تحریم و هم تغییر ساختارهای و پوست اندازی بخش تولید کشور 
باشد. تشکیل فراکسیونی به همین نتم در مجلس یازدهم هم نشان 
دهنده درک این اهمیت و ضرورتهای توجه به آن از سوی نمایندگان 

است.
سید محسن دهنوی رییس، و »مجتبی رضاخواه« نماینده شیراز 
نایب رئیس و »محمد رشیدی« نماینده کرمانشاه سخنگوی این 
شاکری  اقبال  و  شریفیان  مهدی  همچنین  هستند.  فراکسیون 
نمایندگان تهران به عنوان دبیران اول و دوم این فراکسیون فعالیت 

خواهند کرد.
فراکسیون روحانیت 

حجت الاسلام و المسلمین سید رضا تقوی با اجماع آراء رئیس 
فراکسیون روحانیت مجلس یازدهم است. محمدرضا میرتاج الدینی و 

حسن نوروزی به ترتیب به عنوان نایب رئیس اول و دوم، حجت الاسلام 
و المسلمین نصرالله پژمانفر و حجت الاسلام و المسلمین شجاعی 

علی آبادی به عنوان دبیر اول و دوم فراکسیون انتخاب شده اند.
فراکسیون قرآن و عترت و نماز

حجت الاسلام و المسلمین نصرالله پژمان فر نماینده مشهد و 
کلات رئیس فراکسیون قرآن و عترت و نماز است. همچنین حجت 
کوچی  رشیدی  جلال  و  میرزایی   حسین  المسلمین  و  الاسلام 
نمایندگان اصفهان  و مرودشت به عنوان نایب رئیس اول و دوم و 
محمد رضا احمدی نماینده رشت سخنگو ی این فراکسیون هستند.

فراکسیون مناطق آزاد صنعتی- تجاری
رئیس  عنوان  به  جلفا  و  مرند  نماینده  بهرام  پاشایی  معصومه 
فراکسیون، معین الدین سعیدی نماینده چابهار و عادل نجف زاده 
یعقوب رضازاده  و  و دوم  اول  نواب رئیس  ترتیب  به  نماینده خوی 
نماینده سلماس و حسین حاتمی نماینده کلیبر دبیران اول و دوم 
این فراکسیون هستند. محمدعلی محسنی بند پی نماینده نوشهر و 

چالوس هم به عنوان سخنگوی فراکسیون انتخاب شده است.
فراکسیون دیپلماسی بین المللی و منافع ملی

مجلس نقش بی بدیلی در توسعه همکاری ها و روابط خارجی دارد. 
دیپلماسی پارلمانی می تواند نقش موثری به دیپلماسی رسمی کشور 
داشته باشد. چرا که این بخش به نوعی محدودیتهای دیپلماسی 
رسمی را ندارد. تحقق اهداف منافع ملی البته نیازمند همپوشانی 
دیپلماسی پارلمانی با دیپلماسی رسمی است و  این امر هم نیازمند 
وجود تشکلی تحت عنوان فراکسیون دیپلماسی و منافع ملی در 
مجلس است.  در ابن راستا فراکسیون دیپلماسی و منافع مای به 
در  پیشوا  و  قرچک  ورامین،  نماینده  آبادی  نوش  حسین  ریاست 

مجلس تشکیل شده است.
غلامرضا نوری قزلجه نماینده بستان آباد و سید مهدی فرشادان 
نماینده سنندج نواب رئیس اول و دوم و حجت اله فیروزی نماینده 
فسا و غلامرضا شریعتی اندراتی نماینده بهشهر هم دبیران اول و دوم 

این فراکسیون هستند.
عفت شریعتی کوهبنانی نماینده زرند و کوهبنان نیز به عنوان 

سخنگوی این فراکسیون انتخاب شده است.
فراکسیون دفاع و اقتدار ملی

فراکسیون مهم دیگر با سمت و سوی سیاسی و  دفاعی فراکسیون 
دفاع و اقتدار ملی است.

مجتبی ذوالنوری نماینده قم و رییس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی رئیس این فراکسیون است.

محمدصالح جوکار و مهدی سعادتی نمایندگان یزد و بابل نواب اول 
و دوم هستند.همچنین سمیه محمودی، ابوالفضل عمویی و حسین 
نوش آبادی نمایندگان مردم شهرضا، تهران و ورامین  در جایگاه 

دبیران این فراکسیون فعالیت خواهند کرد.
فراکسیون های ورزش و حمل و نقل

فراکسیون ورزش از جمله فراکسیون های  پرطرفدار مجلس است 
که نمایندگان زیادی تمایل به عضویت در این فراکسیون را دارند. 
مسعود پزشکیان نماینده تبریز، کاظم دلخوش نماینده صومعه سرا، 
احمد امیرآبادی نماینده قم، احمد دنیامالی نماینده بندانزلی و علی 
نیکزاد نماینده اردبیل و رحیم زارع نماینده آباده و فاطمه مقصودلو 
نماینده بروجرد از اعضای موسس فراکسیون هستند و اساسنامه و 
هدف گیری های جامعی برای این فراکسیون در دست تدوین است.
همچنین به گفته نماینده اصفهان جمع آوری امضا برای تشکیل 
فراکسیون حمایت از فعالان بخش حمل و نقل کشور هم در دست 

اقدام است.
فراکسیون مقابله با آسیب های اجتماعی

نماینده  روشنفکر  مهدی  رئیس،  تهران،  نماینده  نادری  احمد 
بویراحمد و دنا نایب رئیس، علی اصغر عنابستانی نماینده مردم 
سبزوار سخنگوی فراکسیون مقابله با آسیبهای اجتماعی هستند، 
مهدی شریفیان  وحسین حق وردی نمایندگان تهران و شهریار هم در 

جایگاه دبیر اول و دوم این فراکسیون فعلیت خواهند کرد.
فراکسیون فرهنگیان

فراکسیون  رئیس  همدان  نماینده  بابایی  حاجی  حمیدرضا 
عباس  و  نوروزی  رحمت الله  است.  یازدهم  مجلس  فرهنگیان  
و  اول  رئیس  نایب  بروجرد  و  کتول  آباد  علی  نمایندگان  گودرزی 
دوم، جبارکوچکی نژاد نماینده رشت سخنگو، حسین حق وردی و 
احد آزادی خواه نمایندگان شهریار و  ملایر هم دبیران اول دوم این 

فراکسیون هستند.
اینکه این فراکسیون ها چقدر بتوانند در فرایند تصمیم گیری های 
مجلس در راستای تشکیل اهداف خود گام بردارند سوالی است که 
در سال های آینده مشخص می شود.ولی برخی فراکسیون ها در 

دوره های گذشته فعالیت و تحرک بیشتری داشته اند.
با این حال به نظر می رسد پرونده تشکیل فراکسیون های مجلس 
یازدهم بسته نشده و به فراخور می توانند فراکسیون های دیگری 
هم در بهارستان تشکیل داد. فراکسیون هایی که بتوانند به نوعی 
انعکاس دهنده منافع مشکلات و چالش های بخش ها و اقشاری از 

جامعه باشند.

ایمان گزارش می دهد؛

فراکسیون هایی که تاکنون در مجلس یازدهم تشکیل شدند

مصطفی آقامیرسلیم اگرچه با سودای ریاست بر پارلمان پا به رقابت های 
انتخاباتی مجلس یازدهم گذاشته بود اما تا اینجای کار مشخص است که در 

سال اول حضورش در پارلمان قرار نیست بر هیچ صندلی ریاستی تکیه بزند.
با آنکه بعد از انقلاب مسئولیت هایی مثل عضویت در هیات اجرایی همه 
پرسی ۱۲ فروردین یا ریاست ستاد بازرسی انتخابات مجلس خبرگان قانون 
اساسی داشته اما اغلب سال های حیات سیاسی »مصطفی آقامیرسلیم« 
چندان خوش یمن پیش نرفت، خاصه آنجا که تلاش کرد گام هایی بلند در 

عرصه سیاست بردارد چیزی جز ناکامی نصیبش نشد.
سال ۶۰ ابوالحسن بنی صدر اولین رئیس جمهور تاریخ ایران تصمیم گرفت 
نخست وزیر خود را از دل حزب جمهوری اسلامی معرفی کند. با این حال 
حزب جمهوری که اکثریت مجلس را در دست داشت به مصطفی میرسلیم 
رای نداد. این اولین بار بود که میرسلیم در انتخاب شدن شکست می خورد 
اما آخرین بار نبود و دست کم یک بار دیگر در انتخابات ۹۶ از سوی حزبش که 

حالا موتلفه کنار گذاشته شد.
مردی در جایگاه اشتباهی

میرسلیم بعد از ناکامی از به دست آوردن پست نخست وزیری برای سالهای 
سال دیگر خود را در معرض انتخاب قرار نداد و همه مسئولیت های سیاسی 
تا مشاوره تحقیقات رئیس جمهور  از قائم مقامی وزارت کشور گرفته  اش 

انتصابی بود.
تا آنکه مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی در سال ۷۲ برای وزارت ارشاد 
دولت خود میرسلیم را به مجلس معرفی کرد. این بار مجلس به او رای داد اما 
هنوز که هنوز است برای خیلی ها جای سوال است که چرا هاشمی سکان 

فرهنگ را به دست میرسلیم سپرد؟
این وزارتخانه با آنکه از سال ۶۵ به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تغییر نام 
داده بود اما وضعیت دوران وزارت میرسلیم در این وزارتخانه را چنان ارزیابی می 
کنند که بیشتر می توان از نام ارشاد استفاده کرد، وزیری که هنرمندان کارنامه 
او را پر از سانسور و محدودیت می دانند. بعد از دوران وزارتش از او درباره آخرین 
فیلمی که تماشا کرده است پرسیدند و او پاسخ داد: »خوشبختانه بعد از وزارت 
ارشاد دیگر ناگزیر نیستم فیلم تماشا کنم.« جمله دیگر میرسلیم که بعدها در 
انتخابات علیه او استفاده شد به میانه بد او با مطبوعات برمیگشت که روزگاری 

گفته بود: »مطبوعات شعور استفاده از آزادی را ندارد.«
22 سال حضور نامحسوس در سیاست

بعد از دوران وزارت میرسلیم حضوری نامحسوس و آرام در دنیای سیاست 
داشت و باز هم بر مسندهای انتصابی مثل عضویت در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام یا معاون فرهنگی اجتماعی مرکز تحقیقات استراتژیک نشست 

تا آنکه در انتخابات ۹۶ بازهم هوس سیاست به سرش افتاد و تصمیم گرفت 
خودش را در معرض انتخاب شدن قرار دهد، اما این بار در سطح ریاست 

جمهوری. 
او ابتدا به نام نامزد حزب موتلفه پا در میدان گذاشت اما همانند سال ۶۰ 
که حزب جمهوری حاضر نشد نخست وزیری را به میرسلیم بسپارد، حزب 
موتلفه هم در بزنگاه نهایی، دست رد به سینه میرسلیم زد. حزب موتلفه پیش 
از انتخابات و در همراهی با گزینه جمنا، در بیانیه ای از کناره گیری میرسلیم 
به نفع ابراهیم رئیس خبر داد اما میرسلیم تکذیب کرد و تا آخرین روز انتخابات 
مانده بود، ولو به قیمت آنکه فقط یک درصد رای یعنی زیر ۵۰۰ هزار رای به 

دست بیاورد. 
او که عزم خود را برای رسیدن به پاستور جزم کرده بود، در ایام تبلیغات 
انتخاباتی سعی کرد خود را چهره ای ضدفساد نشان دهد حتی به قیمت آنکه 
در برابر دیگر کاندیداهای اصولگرایان بایستد. میرسلیم البته دیگر رقبا را هم بی 
نصیب نگذاشت و گاه و بیگاه به روحانی و جهانگیری می تاخت تاجایی که تکه 
کلامش »اینو چی می گی آقای روحانی؟« بر سر زبان ها افتاد. نتیجه اما بازهم 

چیزی جز شکست برای او نبود.
می دانستم و نگفتم، اما حالا می گویم

چالش ضدفسادی که او در انتخابات ۹۶ کلید زده بود به همان ایام ختم نشد 
و پس لرزه های آن شدیدتر از زلزله اصلی بود. او بعد از انتخابات خود را وارد 
چالشی جدی با محمدباقر قالیباف کرد و تا انتخابات ۹۸مجلس ادامه یاف. او 
سال ۹۶ در مصاحبه ای با روزنامه ایران گفته بود که از تخلفات شهردار تهران 
خبر داشته است اما بازگو کردن این تخلفات را در صورتی که قالیباف به دور 
دوم انتخابات میرفت موکول کرده بود. عضو حزب موتلفه پس از این مصاحبه 
مرتب در رسانه ها و فضای مجازی به قالیباف تاخت و در صفحه توییتر خود 
نوشت: »سرانجام تخلفات شهرداری های مناطق آشکار خواهد شد؛ تخلفاتی 
که قالیباف نیز شخصا از آن می نالید. کتمان آن به بهانه وحدت، جفا به 

اصولگرایی است.« 
چالش میرسلیم با قالیباف با نزدیک شدن به موعد انتخابات مجلس یازدهم 
عمیق تر شد، انتخاباتی که دو کاندیدای ریاست جمهوری ۹۶ عزم ورود به آن 
را داشتند. دو کاندیدایی که حالا آمده بودند که اگر ردای ریاست جمهوری به 
تنشان قواره نشد ردای ریاست مجلس را بر روی دوش اندازند. میرسلیم اینبار 
هم بازی ضدفساد را در مقابل قالیباف به راه انداخت و جدی تر از قبل دنبال 

کرد.
 میرسلیم که این بار برای ریاست مجلس خود را آماده می کرد چند روز پیش 
از انتخاب هیات رئیسه در توئیتی نوشت: »هر کسی نامزد عضویت در هیات 

رئیسه می شود باید وجدانا بررسی کند انتخاب او چه هزینه ای بر حیثیت نظام 
تحمیل می کند.« 

میرسلیم برای سومین بار از سوی حزبش کنار گذاشته شد؟
میرسلیم البته اینبار هم در ابتدا حمایت حزب متبوعش برای ریاست مجلس 
را داشت اما در بزنگاه نهایی زمزمه هایی مخالفت از درون حزبش به گوش 
رسید. اسدالله بادامچیان دبیر کل این حزب وی را نامزد اصلح برای ریاست 
دانست و در توئیتر نوشت:  »آقای مهندس سیدمصطفی میرسلیم پیشنهاد 
حزب موتلفه اسلامی برای ریاست  مجلس یازدهم است.   حزب موتلفه اسلامی 
در جمع بندی به این نتیجه رسیده که گزینه اصلح و ارجح، برای ریاست 

مجلس یازدهم آقای مهندس  سیدمصطفی میرسلیم است.«
به گزارش خبرآنلاین، اما حمیدرضا ترقی، از دیگر اعضای حزب موتلفه 
سخنانی دارد که نشان می دهد که حمایت نشدن میرسلیم از سوی حزبش 
به بار سوم رسیده )دست کم بخشی از حزب(. ترقی نامزدی میرسلیم برای 
روزنامه  به  و  است  دانسته  حزبی  نه  و  شخصی  تصمیم  را  مجلس  ریاست 
سازندگی گفته: بحث کاندیداتوری میرسلیم در انتخابات که حزب با آن موافق 
بود اما در ارتباط با حضور در رقابت برای ریاست مجلس، تا مرحله بررسی و 
کاندیداتوری در فراکسیون در مجلس، حزب موتلفه مصوبه داشت که ایشان 
نامزد شوند تا نتیجه اولیه در فراکسیون مشخص شود. زمانی که فراکسیون 
جمع بندی کرد و کاندیدای خود را مشخص کرد، دیگر حزب مصوبه ای در 
ارتباط با این مسئله نداشت و آقای میرسلیم اقدام شخصی خود را انجام دادند.

میرسلیم در سال اول پارلمان به هیچ صندلی ریاستی نرسید
در نهایت میرسلیم با ۱۲ رای در انتخابات مجلس در برابر قالیباف با ۲۳۰ رای 
شکست سنگینی متحمل شد. با بازماندن میرسلیم از ریاست، تصور می شد او 
مسئولیتی مثل ریاست یکی از کمیسیون ها را به عهده بگیرد، در گمانه زنی ها 
صحبت از کمیسیون صنایع که مرتبط با تحصیلات او بود می شد. با این حال 
میرسلیم وارد رقابت در آن کمیسیون نشد و ترجیح داد سراغ کمیسیون اصل 
۹۰ برود و خود را رقابت بر سر ریاست این کمیسیون آماده کند تا شاید اینبار 
از جایگاه ریاست نظارتی ترین کمیسیون مجلس پیگیر شعارهای ضدفساد 
خود شود اما اینبار هم درهای ریاست به رویش باز نشد و خودخواسته از رقابت 

کنار کشید.
او در نامه ای اعتراضی نسبت به اینکه هیات رئیسه مجلس به جای دو 
کاندیدا پنج کاندیدای ریاست این کمیسیون معرفی کرد از نامزدی انصراف 
داد و نوشت: »توضیح اینکه حساسیت و اهمیت اقدامات این کمیسیون 
ایجاب می کند که شایسته ترین فرد برای ایفای خدمات مدیریتی آن انتخاب 
شود و لذا قانونگذار وظیفه تشخیص آن فرد را به عهده هیات رئیسه محترم 
قرار داده است و تایید آن با رای مجلس انجام می گیرد. تشخیص شایستگی 
را هیات رئیسه محترم باید بر مبنای ملاک های که به وظایف کمیسیون اصل 
۹۰ برمی گردد با تدوین جدول امتیازات داوطلبان انجام می داد و کارشناسانه 
مشخص می کرد که چه نامزدهای مناسب ترند. این کار را نباید خود نامزدها 
مدعی شوند چون قبیح است و نباید به صحن مجلس واگذار کرد زیرا گرفتار 

رایزنی های غیررسمی خارج از قواره های شایسته سالاری می شود.«
میرسلیم، عارف مجلس یازدهم است؟

زندگی میرسلیم در چند سال اخیر به گونه ای بوده که در پیش بینی آینده 
پارلمانی اش در ۴ سال پیش رو برخی او را »عارف« مجلس یازدهم می دانند، 
فردی که ابتدا از انتخابات ریاست جمهوری به شهرت سیاسی خود افزود اما 

ناکام ماند و سپس سودای مجلس و ریاست آن را داشت. 
میرسلیم در اولین راند رقابت با رقیب اصلی یعنی قالیباف شکست را تجربه 
کرده است. او البته بعد از این شکست گویا رویه سکوت و باز نکردن تریبونش 
در مجلس را دنبال می کند و بیشتر علاقمند است با توئیت زدن مواضعش را 

علنی کند. 
عارف نیز در مجلس دهم بعد از آنکه به کرسی ریاست نرسید تنها ریاست 
فراکسیون اصلاح طلبان را پذیرفت و وارد رقابت برای دیگر کرسی ها نشد رویه 
ای که به نظر می رسد میرسلیم هم قرار است آن را دنبال کند با این تفاوت 
که بعید است او به ریاست فراکسیون اصولگرایان هم برسد. برخی گمانه ها 
حکایت از آن داشت که شاید قالیباف برای دلجویی از رقیب دیروز و امروزش 
صندلی ریاست مرکز پژوهش ها را به او تعارف کند اما این گمانه نیز به سرعت 

رنگ باخت و بعید است قالیباف تن به این تعارف بدهد.
اما سوالی که پاسخ دادن به آن زمان می برد این است که آیا سرنوشت 

سیاسی میرسلیم هم مثل محمدرضا عارف خواهد بود؟ 

میرسلیم جا پای عارف می گذارد؟

دست خالی آقایِ اصولگرا از صندلی ریاست
دوگانه مرگ و بازگشت به توافق آمریکا؛

استیصال ترامپ در پنج سالگی برجام
پایه های حقوقی محکم برجام باعث استیصال ترامپ شده است. آمریکای ترامپ از یک 
سو از مرگ برجام سخن می گوید و از سوی دیگر قصد دارد به این توافق بازگردد تا بتواند 

به اهداف خود برسد. 
دونالد ترامپ رییس جمور آمریکا بعد از راهیابی به کاخ سفید کارزار گسترده ای با هدف 
نابودی برجام، بدترین و شرم آورترین توافق از دید وی، به ره انداخت. در ماههای اول 
ریاست جمهوری افرادی که در کنار وی حضور داشتند حاضر نشدند مسوولیت خروج از 
برجام را بر عهده بگیرند. تا اینکه بعد از چند ماه ترکیب سیاسی مطلوب ترامپ و لابی ضد 
ایرانی آمریکا کامل شد و در ادامه ترامپ  روز ۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۷ رسما از برجام خارج 
شد. هر چند ترامپ قبل از خروج از برجام هم در مقاطعی که باید گزارش اجرای برجام 
را به کنگره ارائه می کرد، تحریمهایی علیه ایران اعمال می کرد. اما بعد از خروج از برجام 
بود که در دو مرحله تمتم تحریمهایی که طبق برجام لغو شده بود را مجددا اعاده کرد. 
ترامپ حتی پا را از این فراتر گذاشت و با تهدید و ارعاب کشورها و بنگاههای اقتصادی 
سایر کشورها، ایران را تحت شدیدترین و بی سابقه ترین تحریمهای ضد بشری قرار داد. 
به موازات این اقدامات ضد بشری و ناقض حقوق اولیه بشری، آمریکا در عرصه رسانه ای 
خط گفت و گو و مذاکره را در پیش گرفت تا به زعم خود چهره ای منطقی از خود به افکار 
عمومی نشان دهد. اینکه لابیهای ضد ایرانی چه اهدافی از پیاده سازی سیاست فشار 
حداکثری با نقش آفرینی ترامپ داشتند، را می توان از اقدامات تیم بی استخراج کرد. 
لابیهای ضد ایرانی ترامپ را وارد کانالی کرده بودند که انتهای آن درگیری نظامی با تهران 
بود ولی قاطعیت تهران در ساقط کردن پهپاد جاسوسی امریکایی و حمله موشکی به 
عین الاسد ترامپ را به صرافت انداخت که هرگونه ماجراجویی علیه ایران هزینه های غیر 
قابل پیش بینی  برای آمریکا خواهد داشت. گذشته از اهداف لابیهای ضد ایرانی، هدف 
اعلامی ترامپ خلاص شدن از شر برجام اوباما و انعقاد توافقی بهتر با ایران بود. هدفی که 

از همان ابتدا با رویه ای که ترامپ در پیش گرفته بود، غیر قابل دستیابی بود.
 عده ای از ناظران و کارشناسان مسائل بین الملل معتقدند با خروج ایالات متحده 
آمریکا از توافق هسته ای، برجام دیگر ارزش و اعتبار و حیات سیاسی و دیپلماتیک ندارد و 
باید آن را یک سند مرده دانست. به زعم این کارشناسان تلاشی که کشورهای عضو برجام 
خصوصا ایران برای نجات آن انجام می دهند تلاشی بیهوده است و پس از آن که دونالد 

ترامپ رییس جمهور آمریکا از این توافق خارج شد این توافق نیز از بین رفت.
هر چند این توافق در سالهای اخیر آسیبهای زیادی دیده است ااما این منتقدان 
فراموش کرده اند که برجام یک توافق دوجانبه بین ایران و آمریکا نیست، بلکه سندی بین 
المللی و مورد پشتیبانی شورای امنیت سازمان ملل است. این سند بین المللی تعهد آور 
بودن و ماهیت خود را با اظهار نظرهای مخالف  از دست نمی دهد. نشست اخیر شورای 
امنیت سازمان نشان داد که برجام بعنوان یک سند معنبر بین المللی هنوز زنده است و 

جامعه جهانی برای آن ارزش قائل است.
حتی نقض معاهده دوجانبه نیز لزوما به پایان آن منتهی نمی شود، چه رسد به اینکه 
معاهدات و توافق های چندجانبه بین المللی. نقض یک معاهده چندجانبه به سایر 
طرفین امکان می دهد تا در روابط بین خود و کشور متخلف، تجدیدنظر کنند و به کشوری 
که از نقض یک طرف متاثر شده است نیز اختیار می دهد تا تعهدات خود را صرفا در روابط 

بین خود و کشور متخلف به حالت تعلیق در آورد.
دنبال کردن خط مرگ برجام و سخن گفتن از آن، همان چیزی است که دونالد ترامپ به 
دنبال آن است تا بتواند ایران را تحت فشار های بین المللی قرار دهد. این نکته ای است 
که بارها توسط مقامات آمریکا تکرار شده است. »برایان هوک«، نماینده دولت آمریکا در 
امور ایران اسفند ماه سال گذشته در سخنانی با اشاره به کاهش تعهدات ایران گفت: 
چیز زیادی از برجام برای حفظ کردن باقی نمانده است. این توافق از اکتبر، شروع به 

منقضی شدن می کند.
برایان هوک که با جدیت این خط را دنبال می کند بار دیگر در گفتگویی مفصل در دو 
سالگی خروج آمریکا از برجام،  با شبکه خبری سی ان بی سی با کنایه به جو بایدن نامزد 
دموکرات ها در انتخابات ریاست جمهوری گفت: »بعضی از نامزدهای انتخاباتی وعده 
می دهند به توافق هسته ای ایران بازخواهند گشت. چیزی زیادی از این توافق باقی 

نخواهد ماند که به آن محلق شود.«
اما نشانه های روشنی وجود دارد مبنی بر اینکه برجام قراردادی معتبر است و حتی 
آمریکا این روزها به آن نیازمند است. دولت ترامپ در ماه های اخیر به دنبال تمدید تحریم 
تسلیحاتی ایران است و تا کنون راه های بسیاری را برای دستیابی به این هدف طی کرده 
است. اما هنوز نتوانسته به خواسته خود برسد. در اردیبهشت ماه امسال روزنامه نیویورک 
تایمز در گزارشی نوشت: در صورت مخالفت احتمالی اعضای دائم شورای امنیت با 
تجدید تحریم تسلیحاتی ایران، آمریکا درصدد برخواهد آمد با بازگشت به برجام از حق 
خود به عنوان عضو اصلی استفاده کند و طیف گسترده ای از تحریم های سازمان ملل 

را دوباره احیا کند.
یکی از راههایی که تیم ترامپ در ماه های پایانی حضور خود در کاخ سفید، پس از 
آزمودن راه های متعدد برای به سازش یا شکست واداشتن ایران دنبال می کند آن است که 
در آخرین فرصت، به برجام وارد شود تا شاید بتواند از طریق مکانیسم ماشه این توافقنامه 

بین المللی را از بین ببرد اما از نظر حقوقی چنین توانایی ندارد.
این به معنای آن است که حتی ایالات متحده برای رسیدن به خواسته های خود ناچار 
است به برجام بازگردد. این نشان دهنده پایه حقوقی محکم برجام است. به منظور تحکیم 
پایه های عملی و ضمانت اجرایی این توافق، شورای امنیت سازمان ملل متحد طی جلسه 
۷۴۸۸ خود، قطعنامه ۲۲۳۱ را در تاریخ ۲۹ تیرماه ۱۳۹۴ به تصویب رساند و از کشورهای 
امضا کننده برجام خواست تا در اجرای تعهدات خود، کوشا باشند و کلیه قطعنامه های 
قبلی تحریمی علیه ایران لغو گردید و آمریکا از نظر حقوقی قادر نیست خدشه ای به برجام 

وارد کند.



طرح مجلس برای کنترل بازار خرید و فروش مسکن
رئیس کمیسیون عمران مجلس از وجود خلاء قانونی برای کنترل بازار خرید و فروش مسکن خبر داد و گفت: در 
طرح جامعی که در مجلس داریم این موضوع را قانونی خواهیم کرد. محمدرضا رضایی کوچی در ارتباط تصویری 
با بخش خبری ۲۱ پنجشنبه شب شبکه یک سیما افزود: در سراسر کشور افرادی به عنوان دلال و سوداگر موجب 
بحران در مسکن و زمین شده اند که با قیمت سازی غیر واقعی در فضای حقیقی و مجازی موجب این گرانی 
هستند.وی تاکید کرد: لازم است همانطور که دستگاه قضا با جدیت به موضوع ورود پیدا کرده است، این حرکت 
استمرار داشته باشد و با واسطه گران برخورد شود.رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با انتقاد از تولید 
نشدن مسکن در سال های گذشته افزود: باید مبنایی برای قیمت گذاری مسکن در کشور داشته باشیم و در حال 
حاضر یک قیمت پایه برای محاسبه عوارض شهرداری ها وجود دارد که در سراسر کشور با یک ضریب به این قمیت 
پایه، می توانیم قیمتی را برای مسکن شهر ها در مناطق کشور مشخص کنیم و دستگاه های نظارتی هم بر اساس 

این شاخص نظارت کنند، تا بنگاه های معاملاتی اجازه خرید و فروش بیشتر از این قیمت ها را نداشته باشند.

عادل فردوسی پور به شلاق محکوم شد؟! 
یکی از مدیران پیشین فوتبال ادعا کرد عادل فردوسی پور به خاطر تهمت با حکم دادگاه به ۴۰ ضربه شلاق 
محکوم شده است.به ادعای جهانیان مدیرعامل سابق باشگاه نفت تهران، عادل فردوسی پور به خاطر تهمت و افترا 
با حکم دادگاه به ۴۰ ضربه شلاق محکوم شد. جهانیان در صحبت های خود با رادیو عنوان کرد، حکم فردوسی پور 
دو هفته قبل صادر شد و اگر او به صورت رسمی عذرخواهی می کرد، از شکایت علیه او منصرف می شدیم.اما 
سایت ورزش سه درباره این حکم نوشته است:  در این گفتگوی رادیویی تنها بخشی از واقعیت گفته شده و این 
فرد به بخش مهم دیگر ماجرا اشاره نکرده است؛ موضوع مهم تر و نتیجه دادرسی این است که حکم این پرونده 
۴۰ ضربه شلاق یا جریمه نقدی ۱.۵ میلیون تومانی بدل از شلاق بوده که عادل فردوسی پور با پرداخت آن به 
اجرای احکام این پرونده را بسته و حاشیه خاص دیگری نیز در این زمینه وجود ندارد.به نوشته این سایت: خبرنگار 
»ورزش سه« تلاش کرد که با مجری سابق برنامه نود در اینباره صحبت کند اما وی ترجیح داد فعلا در اینباره 

صحبتی به زبان نیاورد.

انهدام ودستگیری تیم منافقین دراستان فارس 
تیم اقدامی گروهک تروریستی منافقین که به منظور انجام عملیات ایذائی وارد استان فارس شده بود توسط 
سازمان اطلاعات سپاه شناسایی و منهدم و اعضای آن دستگیر شدند.به گزارش خبرگزاری مهر، در پی اشراف 
اطلاعاتی بر روی تحرکات و فعالیت های عناصر خودفروخته منافقین در داخل کشور تیم اقدامی این گروهک 
تروریستی که به منظور انجام عملیات ایذائی وارد استان فارس شده بود توسط سازمان اطلاعات سپاه شناسایی و 
منهدم و اعضای آن دستگیر شدند.پیش از این انجام اقدامات ایذائی در ایام سالگرد ارتحال رهبر فقید و بنیانگذار 

جمهوری اسلامی ایران برنامه کاری این تیم بوده که بواسطه هوشیاری و اشراف اطلاعاتی این تیم ناکام ماند.

دستگیری عوامل تشویق به آشوب در خراسان رضوی 
شماری از عوامل اصلی گروه های معاند که مردم را به تجمع و اعتراضات خیابانی تشویق می کردند، شناسایی و 
دستگیر شدند. به گزارش فارس، سپاه امام رضا)ع( استان خراسان رضوی، طی اطلاعیه ای اعلام کرد: »با اشراف 
اطلاعاتی و اقدام سازمان اطلاعات سپاه امام رضا)ع( استان خراسان رضوی شماری از عوامل اصلی گروه های 
معاند که ضمن ارتباط با شبکه های ضدانقلاب، با انتشار فراخوان هایی هواداران و مردم را به تجمع و اعتراضات 
خیابانی تشویق می کردند، شناسایی و دستگیر شدند. در سوابق برخی از این افراد، اقداماتی همچون جاسوسی 
علیه امنیت ملی، دعوت به اغتشاش و تلاش برای برهم زدن نظم عمومی از طریق فضای مجازی دیده می شود.«

سرنوشت استیضاح و سوال از روحانی چه شد؟
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:با توجه به اینکه مقام معظم رهبری موافق استیضاح رئیس جمهور 
نیستند و بر کمک به دولت و تعامل با هم تأکید داشتند، نمایندگان مجلس از این اقدام منصرف شدند. در حال 
حاضر موضوع استیضاح رئیس جمهور منتفی شده است و دیگر هیچ یک از نمایندگان پیگیر این موضوع نیست. 
اما طرح سؤال از رئیس جمهور با ۱۹۵ امضا تحویل هیأت رئیسه مجلس شد و به قوت خود باقی است. دولت باید 

قوانین را به درستی اجرا کند تا مشکلات موجود رفع شود.

وزارت بهداشت: کرونا هیچ واکسن و دارویی ندارد 
سیما سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه تاکنون واکسنی برای کرونا تولید نشده است، 
گفت: بهترین توصیه ها برای پیشگیری از مبتلا شدن به کرونا همچنان رعایت بهداشت فردی و اجتماعی، 

استفاده از ماسک و عدم شرکت در مراسمات عروسی و عزا است.

مهاجرت مانی رهنما و صبا راد از ایران!
مانی رهنما با انتشار مطلبی در صفحه اینستاگرامش به صورت تلویحی از مهاجرت خود و همسرش )صبا راد( 
خبر داد. رهنما نوشت: رفقا، امشب شب تولد من است، پسرم کنارم نیست... پسر هنرمندم که کشور نامهربون با 

بچه هاش من را از او جدا کرده است.

گوشت ارزان تر به دست مردم در قم می رسد؛ 
کاهش تعرفه بهای عوارض کشتارگاه درقم

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم از 
تصویب لایحه کاهش تعرفه بهای عوارض کشتارگاه در شورای اسلامی شهر 
قم خبر داد و گفت: این تفاهم نامه در جهت کنترل قیمت گوشت مرغوب 

زیر قیمت ۱۰۰ هزار تومان در بازار امضاشده است. 
سید مجتبی سبحانی ثابت با اشاره به شرایط اقتصادی حاکم بر کشور و 
شیوع  بیماری کرونا، اظهار داشت: امروز زمان همبستگی و همدلی بین 

مردم و مسئولان بوده و باید در همه حوزه ها رفاه مردم را در نظر بگیریم.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم کاهش تعرفه 
لایحه  افزود:  و  دانست  شورا  موردتوجه  موضوعات  از  یکی  را  کشتارگاه 
کاهش تعرفه کشتارگاه ها به ۲۵ درصد باهدف کمک به مردم و به ویژه قشر 

آسیب پذیر جامعه به شورا واصل شده و موردبررسی قرار گرفت.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم 
نحوه تصویب این لایحه را تشریح کرد و گفت: تنها دیوان می تواند لایحه 
تصویب شده در شورا را نقض کند و برای حل این مشکل لایحه ای جدید در 

کمیسیون خدمات شهری شورا موردبررسی قرار گرفت.
سبحانی ثابت از امضا تفاهم نامه ای بین اتحادیه پروتئینی و قصابان و 
کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم خبر داد و تصریح 
کرد: این تفاهم نامه در جهت کنترل قیمت گوشت مرغوب زیر قیمت ۱۰۰ 
هزار تومان در بازار امضاشده و بر اساس این تفاهم نامه لایحه کاهش تعرفه 
کشتارگاه پس از توافق اتحادیه و تصویب در کمیسیون خدمات شهری 
به صحن شورای اسلامی شهر قم آورده شد. وی تصویب این لایحه را 
با اکثریت آراء نشان دهنده همدلی و دغدغه مند بودن شورای اسلامی 
شهر قم دانست و خاطرنشان کرد: این لایحه با توجه به لزوم رفع مسائل و 
مشکلات معیشتی مردم در شرایط کرونا و در راستای فرمایشات مقام معظم 

رهبری جهت کمک به اقشار کم درآمد به تصویب رسیده است.

قائم مقام شهردار قم مطرح کرد:

ساماندهی هسته مرکزی شهر قم 
نیازمند 5 هزار میلیارد تومان بودجه

قائم مقام شهردار قم گفت: برای ساماندهی هسته مرکزی شهر به بیش  
از ۵ هزار میلیارد تومان بودجه نیاز داریم که شهرداری توان تأمین اعتبار 

آن را ندارد.
شهر،  مرکزی  هسته  بهسازی  اهمیت  به  اشاره  با  معتمدی  ابراهیم 
اظهار داشت: در مجموع تاکنون ۹ اقدام زیربنایی در هسته مرکزی شهر 
انجام شده اما مشکل تأمین بودجه اجازه انجام عملیات عمرانی بیشتری را 

به شهرداری نمی دهد.
قائم مقام شهردار قم تأمین منابع مالی هسته مرکزی شهر را از سود ۴۸ 
هکتاری دانست و ابراز کرد: با توجه به تغییر مسیر ۴۸ هکتاری پس از سه 
سال پیگیری، برای بسیاری از پروژه ها باوجود نیاز به پنج هزار میلیارد تومان 

بودجه امکان تأمین اعتبار وجود ندارد.
معتمدی تعدادی از پروژه های مرکز شهر را نام برد و گفت: اجرای فاز 
۴و۵ عمار یاسر، ساماندهی میدان مطهری، قبرستان شیخان، ساماندهی 
مغازه های اطراف حرم مطهر و صحن شرقی بخشی از پروژه های هسته 
مرکزی شهر است. وی از کلنگ زنی تعدادی پروژه زیر بنایی در هسته 
مرکزی شهر خبر داد و خاطرنشان کرد: تا ۶ ماه آینده تعدادی پروژه به 
مرحله فاز دو رسیده و تا سه سال آینده عملیات عمرانی آن به طول خواهد 
انجامید. قائم مقام شهردار قم با اشاره به اهمیت همکاری دستگاه های 
مختلف برای سرعت بخشی به اتمام پروژه های هسته مرکزی شهر، اضافه 
کرد: شهرداری به تنهایی نمی تواند و منابع شهرداری نیز اجازه چنین 
هزینه کردهایی را نمی دهد که در این زمینه باید همه دستگاه ها در کنار هم 

با هم افزایی نسبت به اتمام این پروژه ها اهتمام داشته باشند.
 

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم عنوان کرد :

باغ پرندگان قم دومین مجموعه
 بزرگ در کشور 

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم گفت: باغ پرندگان به واسطه 
پرندگان تهران، دومین مجموعه بزرگ در  باغ  از  بعد  وسعتی که داشته 
سطح کشور است و با ۵ هزار پرنده و بیش از ۲۰۰ گونه ای پرنده ای افتتاح 

می شود.
اظهار  پرندگان،  باغ  پروژه  آخرین وضعیت  به  اشاره  با  مسعود بخشی 
داشت: موقعیت یابی این پروژه در قم به لحاظ توپوگرافی در منطقه مناسبی 
است و دامنه بین دو کوه در محدوده شهید آوینی مورد طراحی قرارگرفته 
است. مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه طراحی 
۱۰۰ درصدی این پروژه توسط همکاران اتفاق افتاده و پروژه آغازشده و 
پروژه ای منحصربه فرد است، ابراز کرد: باغ پرندگان به واسطه وسعتی که 
داشته بعد از باغ پرندگان تهران، دومین مجموعه بزرگ در سطح کشور است 

و با ۵ هزار پرنده و بیش از ۲۰۰ گونه ای پرنده ای افتتاح می شود.
بخشی ادامه داد: پروژه باغ پرندگان در طول یک سال و نیم گذشته 
بیش از ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و زیرساخت ها شامل پیاده روها، 
معابر، برکه ها، رودخانه مصنوعی و مبلمان داخل باغ تا پایان امسال تکمیل 
می شود. وی در مورد تأمین پارکینگ برای پروژه باغ پرندگان، اضافه کرد: 
به دلیل موقعیت فیزیکی، احداث پارکینگ برای این پروژه سخت است، 
ازاین رو با توجه به موقعیت بوستان کوثر در جوار باغ پرندگان و وجود راه 

دسترسی از این بوستان برای پارکینگ پروژه استفاده می کنیم.

باهف توسعه متوازن فضای سبز شهر قم:

پارک ها جنگلی و بوستان های 
حاشیه ای گسترش می یابد

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: نبود فضای 
کافی با کاربری فضای سبز در مناطق ۲ و ۶ سیاست های سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری قم به سمت توسعه پارک ها جنگلی و بوستان های 

حاشیه ای است.
پیام جوادیان با توجه به اعتراض برخی شهروندان و رسانه ها به توسعه 
نامتوازن فضای سبز در شهر، اظهار داشت: سازمان با توجه به رسالت خود 
در توسعه فضای سبز قائل به منطقه بندی شهر نبوده و در صورت امکان در 

جهت توسعه فضای سبز اقدامات لازم را انجام می دهد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر لزوم 
توسعه فضای سبز در همه مناطق، افزود: بعضی از مناطق شهر مانند 
منطقه ۲ و ۶ به علت تراکم بالا و نبود عرصه هایی با کاربری فضای سبز 

امکان توسعه بوستان ها و پارک ها محلی را از سازمان سلب کرده است.
جوادیان ادامه داد: حتی در جلسات کمیسیون ماده ۵ نیز نتوانستم 
عرصه هایی را برای تبدیل بوستان محلی اختصاص دهیم و بر اساس قانون 

تملک ملک شخصی برای فضای سبز نیز ممنوع است.
وی سیاست سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری را در این مناطق 
تشریح کرد و گفت: با توجه به کمبود فضای مناسب توسعه پارک های 
جنگلی و حاشیه ای در دستور کار قرارگرفته و لکه هایی که قابلیت تبدیل به 

بوستان را دارد شناسایی شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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شنبه -بیست وهشتم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5076

مكارم الأخلاق : ج ۱ ص ۵۰۶ ح ۱۷۵۳

طرح:محمدعلی رجبی

با سپر ماسک کرونا را شکست بدهیم! 

 استاندار قم گفت: برای پیشگیری از قرمز شدن وضعیت استان ، برگزاری 
هرگونه مراسم عروسی و ختم ممنوع است.

بهرام سرمست ظهر چهارشنبه در نخستین حضور خود بعد از بهبودی از بیماری 
کرونا در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی پاسخ به بحران استان قم 
که در محل سالن کرامت استانداری قم برگزار شد از افزایش تعداد مراسم  عروسی 
و عزا از سوی شهروندان قمی گلایه کرد و گفت: هرگونه مراسم عروسی، ختم و 
تجمعات در اماکن عمومی از قبیل تالارها و مکان های سرپوشیده و حتی منازل 
ممنوع است و برای نظارت بر این مصوبه هم کارگروهی با عضویت دستگاه قضایی 
برای برخورد تشکیل شده است. استاندار با اشاره به اینکه این مصوبه ستاد از 
امروز اجرایی خواهد شد گفت: اگر تخلفی در این زمینه دیده شود برخورد قضایی 

خواهد شد چرا که دلیل رشد شیوع بیماری، همین تجمعات و مراسم  بوده است.
وی با اشاره به افزایش تعداد بیماران در هفته اخیر گفت: طبق نظریه دانشگاه 
علوم پزشکی این پیک به دلیل عادی سازی شرایط و هم چنین افزایش مراسم 
عروسی و ختم و دورهمی های خانوادگی بوده است. استاندار قم در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به اجباری شدن استفاده از ماسک در اماکن عمومی و 
سرپوشیده عنوان کرد: طبق مصوبه اخیر ستاد ملی مبارزه با کرونا در اماکن 
عمومی ماسک زدن اجباری است و در این زمینه هم کارگروهی از سوی معاونت 
امور اقتصادی برای تامین ماسک مورد نیاز ادارات و هم چنین داروخانه های استان 
تشکیل شده است. سرمست افزود: باید هرگونه خدمت از سوی ادارات به شرط 
ماسک زدن باشد و کارمندان و ارباب رجوع برای اجرای این مصوبه باید همکاری 
کنند، واحدهای صنعتی و تولیدی هم در تامین ماسک مورد نیاز باید همکاری 
لازم را داشته باشند. وی با اشاره به عملکرد خوب استان قم در دوره اوج قبلی 
گفت: با مدیریت خوب کادر درمانی و همکاری مردم و گروه های جهادی؛ به سمت 
استان های با وضعیت سفید نزدیک می شدیم؛ اما شرایط برای مردم عادی شده و 
این روند زنگ هشداری برای افزایش آمار مبتلایان کرونایی است باید رسانه ها و 
شورای اطلاع رسانی استان در زمینه رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله های 
اجتماعی مردم را دعوت کنند. استاندار قم درباره برگزاری مراسم  عزاداری در محرم 
و صفر گفت: مراسم محرم و صفر تابع مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا است و آنها 
با ارزیابی شرایط نظر خواهند داد. سرمست در پاسخ به این سئوال که آیا وضعیت 

قم به وضعیت قرمز خواهد رسید گفت: دلیل ممنوعیت مراسم  ختم و عروسی 
همین امر است که ما جلوی شیوع گسترده بیماری را بگیریم و این تصمیم گیری 

بر همین اساس است تا وضعیت قم قرمز نشود.
 فرماندار قم :

تولید ماسک در صورت تامین مواد اولیه سه برابر می شود
فرماندار قم نیز دراین جلسه گفت: به دلیل محدودیت در تامین مواد اولیه 
هم اکنون روزانه ۱۵۰ هزار عدد ماسک در قم تولید می شود که در صورت تامین مواد 
اولیه، تولید روزانه به سه برابر قابل افزایش است. مرتضی حیدری نیاز روزانه استان 
را ۲۵۰ هزار ماسک اعلام کرد و افزود: ظرفیت اسمی تولید ماسک در قم ۵۰۰ 
هزار عدد در روز است ولی به دلیل محدودیت در تامین مواد اولیه، تولید ماسک در 
این استان کمتر از ظرفیت موجود می باشد. وی، قیمت، مجوز و مواد اولیه را سه 
موضوع اساسی در تولید ماسک دانست و گفت: با پیگیری های انجام شده مجوز و 
قیمت تاکنون حل شده است و فرایند تحویل مواد اولیه شروع شده است. وی بابیان 
اینکه در آمار تولید ماسک استان، ماسک های تولیدی توسط موسسه های خیریه 
و مساجد لحاظ نشده است، اظهار داشت: التهاب در بازار ماسک قم کاهش یافته 
و ماسک موردنیاز تامین شده است. رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
نیز در این جلسه گفت: ۱۴ واحد صنعتی و صنفی با تولید روزانه ۵۵۰ هزار عدد 
ماسک وجود دارد که در عمل تنها ۱۵۰ تا ۱۶۰ هزار ماسک به صورت روزانه توسط 
این واحدها تولید می شود. محمود سیجانی ادامه داد: هم اکنون با ظرفیت سازی 
ایجادشده در کشور میزان تولید ماسک از ۶ میلیون عدد در روز در هفته گذشته 
به ۱۱ میلیون ماسک افزایش یافته است که در صورت تامین مواد اولیه شاهد 
جهش در تولید ماسک در کشور خواهیم بود. وی گفت: موضوع مهم در این زمینه 
ظرفیت تولید مواد اولیه تولید ماسک در کشور است که تنها ۲ مجموعه توان تولید 
مواد اولیه را در کشور دارد و این موجب شده تا تامین مواد اولیه به مشکلی جدی 
تبدیل شود. سیجانی ادامه داد: تمام ماسک های تولیدی در واحدهای صنعتی در 

اختیار بیمارستان ها و داروخانه ها قرار می گیرد.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

میزان سرایت کرونا در قم سه تا پنج برابر افزایش یافته است
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه  گفت: میزان سرایت ویروس 
کرونا در قم در هفته های اخیر سه تا پنج برابر افزایش یافته است که در این شرایط 
تجمعات باید به حداقل ممکن برسد و مردم نیز پروتکل های بهداشتی را رعایت 
کنند. محمدرضا قدیر بابیان اینکه متاسفانه شاهد افزایش میزان بیماران کرونا 
مثبت در سطح کشور هستیم افزود: یکی از تحقیقات معتبر انجام شده در اروپا 
نشان از دیده شدن جهش در ویروس کووید ۱۹ است که با این جهش میزان 
سرایت ویروس افزایش یافته است. وی گفت: تا یک ماه قبل تعداد تست های 
مثبت انجام شده در استان کمتر از ۱۵ درصد از کل تست های انجام شده بود که 
امروز این آمار به ۵۰ درصد افزایش یافته و این جهش در ویروس کرونا مورد تایید 
وزارت بهداشت نیز قرارگرفته است. وی ادامه داد: در تحقیقات انجام شده، اگرچه 
این  افزایش یافته ولی خوشبختانه میزان مرگ ومیر  بیماری  این  میزان سرایت 
بیماری با جهش صورت گرفته افزایش نیافته است. قدیر با اشاره به آمارهای شیوع 
کرونا در قم اظهار داشت: در اسفندماه ۹۸ بیشترین تعداد مبتلا به این ویروس در 
قم ثبت شد که این موضوع در ماه های اولیه سال جاری کاهش یافت ولی از اواخر 

خردادماه میزان تست های مثبت در استان به ۵۰ درصد رسیده است.

استاندار قم اعلام کرد؛

 ممنوعیت برگزاری مراسم ختم و عروسی 
قم در آستانه ورود به وضعیت قرمز کرونا قرار دارد

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد:

کشف بیش از ۳۰ هزار لیتر گازوئیل قاچاق 
 فرمانده انتظامی استان قم از کشف بیش از ۳۰ هزار لیتر گازوئیل قاچاق از یک دستگاه تانکر سوخت 

رسان خبر داد. 
سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: ماموران پلیس امنیت اقتصادی این فرماندهی در اجرای 
طرح کنترل تانکرهای سوخت رسان در محور سلفچگان - ساوه به یک دستگاه کامیون کشنده تانکر 

دار مشکوک شده و با رعایت موازین شرعی و قانونی آن را متوقف کردند.
وی افزود: راننده خودرو و سرنشین آن با ارائه یک برگ بارنامه مربوط به یک شرکت اعلام کردند که 

حامل ترکیبات شیمیایی هستند و از مبدا اهواز به مقصد مشهد در حرکت هستند.
فرمانده انتظامی استان ادامه داد: با بررسی های اولیه، محموله تانکر مشکوک به فرآورده نفتی 
تشخیص داده شد و با هماهنگی قضایی، کشنده به پلیس امنیت اقتصادی استان دلالت و در 
تحقیقات تکمیلی مشخص شد، محموله را در یکی از جاده های روستایی شهرستان اهواز از طریق 

چند دستگاه نیسان به مقصد ساوه بارگیری کرده اند.
وی بیان داشت: راننده و سرنشین، قادر به معرفی صاحب کالا نبودند بنابراین از نمایندگان شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی و اداره استاندارد استان برای نمونه برداری و تعیین نوع محموله دعوت به 

عمل آمد که پس از آزمایشات لازم، نوع سوخت را گازوئیل قاچاق تشخیص دادند.
میرفیضی تصریح کرد: با هماهنگی قضایی تانکر سوخت به انبار شرکت نفت استان قم گسیل و پس 

از تخلیه، مقدار آن را ۳۰ هزار و۳۰۰ لیتر به ارزش تقریبی ۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال اعلام کردند.
فرمانده انتظامی استان افزود: کامیون کشنده به پارکینگ دلالت و پرونده به همراه متهمان به اداره 

کل تعزیرات حکومتی استان ارسال و برای متهمان قرار قانونی مناسب صادر شد.
 

دادیار شعبه 22 دادیاری دادسرای شهرستان قم تشریح کرد:
جزییات انهدام باند سارقین خودروهای لوکس در قم 

باند سارقین حرفه ای که پس از سرقت خودروهای مدل بالا با جعل پلاک و سند و دستکاری 
مشخصات ، آنها را به فروش می رساندند، شناسایی و تا کنون بیش از ۲۰ دستگاه از خودروهای 

مسروقه به مالکین تحویل شده است. 
 به گزارش روابط عمومی دادسرای قم، فاطمه صنعتگر، دادیار رسیدگی کننده به پرونده بیان کرد: 
در پی وقوع سرقت خودروهای مدل بالا در سطح استان و عدم کشف آنها، بلافاصله شناسایی سرنخ ها 
و شگرد سارقین در دستور کار قرار گرفت و در تحقیقات اولیه مشخّص شد اعضای این باند در ابتدا 
خودرو های تصادفی و سوخته را در نقاط مختلف کشور خریداری کرده و پس از انتقال آنها به دو گاراژ 
در مناطق حاشیه ای شهر قم، با سرقت خودروی مشابه از اسناد و مدارک خودرو های خریداری شده 
سوء استفاده می کنند و با جابجایی و تغییر اصالت و ارکان اساسی خودرو از قبیل تغییر شاسی و موتور 

و پلاک، آنها را به عنوان خودر های سالم می فروشند.
وی افزود: با توجّه به شگرد خاصّ متهمان که به روش سند نمره کردن شهرت دارد، شناسایی و 
دستگیری آنان امری پیچیده بوده که با صدور دستور قضایی و عملیات غافلگیرانه مأمورین پلیس 
آگاهی قم، سه نفر از متهمین بازداشت و تعداد زیادی خودروی تصادفی و قطعات خودروهای مسروقه 
و تعدادی خودروی سرقتی با پلاک جعلی کشف شد. دادیار شعبه ۲۲ دادیاری دادسرای عمومی و 
انقلاب شهرستان قم اضافه کرد: مالکین ۲۰ دستگاه از این خودروها شناسایی و خودروها تحویل آنها 

شده و تحقیقات برای شناسایی سایر مالکین و مالباخته ها ادامه دارد.
صنعتگر خاطرنشان کرد: متهمین دستگیر شده با قرار بازداشت موقت به زندان معرفی شده اند و 
تحقیقات برای شناسایی و بازداشت سایر متهمین و افراد مرتبط با پرونده ادامه دارد و کسانی که قصد 

دست درازی به اموال مردم را دارند باید بدانند برخورد قاطع قضایی در انتظار آنان است.

رییس مرکز اورژانس ۱۱5 قم:

4۰ نفر در حوادث ترافیکی قم جان باخته اند
رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: از اول فروردین ماه امسال تا ۲۵ تیرماه 

جاری، ۴۰ نفر در حوادث ترافیکی این استان جان خود را ازدست داده اند. 
محمد شهیدی افزود: در این مدت پنج هزار و ۱۹۸ حادثه ترافیکی در استان قم به وقوع پیوسته که 

۹۲۶ مورد در محورهای مواصلاتی و چهار هزار و ۲۷۲ مورد در داخل شهر رخ داده است.
وی اضافه کرد: این حوادث ترافیکی منجر به مصدومیت ۶ هزار و ۶۷۳ نفر و فوت ۴۰ نفر شده است.
به گفته وی، سه هزار و ۲۲۶ مورد از مصدومان مربوط به موتورسیکلت بوده که ۲ هزار و ۳۸۲ نفر از 

آن ها راکب موتورسیکلت، بوده اند.
شهیدی خاطرنشان کرد: ۳۸۲ نفر از مصدومان، عابران پیاده ای بوده اند که با موتورسیکلت تصادف 

کرده اند.
در حال حاضر ۲۳ پایگاه شهری، ۱۸ پایگاه جاده ای و یک پایگاه اورژانس هوایی در قم فعال است و 

۴۶ دستگاه آمبولانس و یک فروند بالگرد در این پایگاه ها خدمات رسانی می کنند.

 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از 
ادامه مشکل تامین زیرساخت های فوق توزیع برق 
شهرک الغدیر قم خبر داد و علت آن را در حیطه 
اختیارات برق منطقه ای تهران و خارج از اختیارات 

برق قم دانست. 
مهندس مهدی آهنین پنجه با بیان این که تامین 
برق نواحی صنعتی در واحدهای صنعتی و معدنی 
مستقر در شهرک های صنعتی بر عهده وزارت نیرو 
است، افزود: البته این در صورتی است که سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشور اعتبار موردنیاز لوایح 
بودجه سنواتی را پیش بینی کرده و یا اعتبار لازم 
را به صورت مشارکتی از اعتبارات ملی و استانی 
و برق منطقه ای مانند شهرک صنعتی شکوهیه 

تامین کند.

شهرک  موردنیاز  برق  تامین  مشکلات  به  وی 
و خاطرنشان کرد: شرکت  اشاره  الغدیر  صنعتی 
مطالعات،  انجام  با  قم  استان  برق  نیروی  توزیع 
بررسی و تهیه طرح، اقدامات لازم را برای اجرای 
شبکه ۲۰ کیلوولت در راستای تامین حدود ۱۰ 
مگاوات برق موقت موردنیاز شهرک صنعتی الغدیر 
آیین نامه  طبق  محمودآباد  توزیع  فوق  پست  از 

فروش برق در سال ۹۶ انجام داده است.
طی  اجرا  برای  طرح  این  این که  بیان  با  وی 
صنعتی  شهرک های  شرکت  به  متعدد  نامه های 
شرکت  شد:  یادآور  است،  ارسال شده  استان 
و  اجرا  را  از طرح ها  شهرک های صنعتی بخشی 
مناقصاتی برگزار کرده و لازم است مابقی طرح را نیز 

اجرا کند تا امکان این واگذاری حاصل شود.

آهنین پنجه با اشاره به الزام تامین برق کارگاهی 
شهرک صنعتی الغدیر توسط شرکت توزیع نیروی 
برق قم، افزود: بر اساس تفاهم نامه منعقده بین 
شرکت های برق منطقه ای تهران، توزیع برق استان 
 ،۹۲ سال  در  صنعتی  شهرک های  شرکت  و  قم 
شرکت توزیع برق استان متعهد به واگذاری یک 
مگاوات برق در اختیار شهرک صنعتی شد که البته 
در حال حاضر کل مصرف برق شهرک صنعتی 
الغدیر تنها ۱۰ درصد از ظرفیت پیش بینی شده 
است. وی در پایان احداث پست فوق توزیع و یا 
انتقال برای تامین برق موردنیاز شهرک صنعتی 
این مهم  تاکید کرد:  و  الغدیر را ضروری دانست 
خارج از اختیارات شرکت توزیع نیروی برق استان و 

در حیطه وظایف برق منطقه ای تهران است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم تشریح کرد :

دلایل عدم تامین زیرساخت  توزیع برق شهرک الغدیر 

صدور  فرایند  شدن  الکترونیکی  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
پروانه های ساختمانی در قم به صورت جدی در دستور کار است و امیدواریم 

امسال این موضوع به نتیجه برسد. 
عبدالله جلالی روز چهارشنبه در چهل و پنجمین جلسه ستاد پیشگیری، 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران قم در سالن کرامت استانداری، 
پروانه  صدور  برای  شهرداری های  به  مردم  مراجعات  حجم  بیشترین  افزود: 

ساختمانی است.
وی توسعه خدمات الکترونیکی و تحقق شهر هوشمند را ۲ دستور کار مهم 
این شورا دانست و گفت: برای تحقق این اهداف، سازمان فناوری اطلاعات 
شهرداری قم به منظور تحقق این اهداف در سال ۹۷ شکل گرفت. رییس شورای 

اسلامی شهر قم با اشاره به زیرساخت های فناوری الکترونیکی این شهر گفت: 
شهرداری قم در تمام سطح شهر، فیبر نوری مستقل دارد که این موضوع شهر قم 
را متمایز از بسیاری از شهرهای کشور کرده است. وی با اشاره به عقد قرارداد با 
یکی از شرکت های فناوری اطلاعات برای توسعه این ظرفیت در قم افزود: با این 
قرارداد سرمایه گذاری سنگینی در قم صورت می گیرد و فضای بهتری برای ارائه 
خدمات الکترونیکی فراهم می شود. وی در ادامه با اشاره به راه اندازی سامانه 
شفافیت شورای شهر قم گفت: در این سامانه تمام سرفصل ها، تعرفه عوارض و 
بودجه شورای شهر و شهرداری به صورت شفاف ارائه شده است. جلالی گفت: 
تمام سعی و تلاش مدیریت شهری این است که خدمات الکترونیک و شهر 

هوشمند را با کمک سایر دستگاه ها اجرایی کند.

رییس شورای اسلامی  شهر قم:
صدور پروانه های ساختمانی در قم الکترونیکی می شود


